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من خود به چشم خویشتن 
دیدم که جانم می رود!

درددلیروزنامهنگارانهبامسئولانیکهتریبونراهفتتیرمیبینند!

مبارک است...!  کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ رد شد

8

مخاطب هایی که گزارش ها به ویژه گزارش های 
حوزه ی سیاسی و سیاسی - بین الملل آفتاب 
یزد را دنبال می کنند لابد مســتحضر هستند 
رویه ی آفتاب یزد در نشــر خبر، انتشار خبر، 
توأم با تحلیل است یعنی صرفاً به اطلاع رسانی 
بسنده نمی کنیم و در کنار اصل خبر، دیدگاه ها 

و تحلیل هایی نیز ارائه می دهیم.
جمعه که مشغول آماده سازی صفحات روزنامه 
بــرای آغازین روز هفته بودیــم آقای رضا 
بردستانی خبرنگار حوزه بین الملل گفت: از آن 
جایی که نشست شورای امنیت به تعویق افتاده 
و نتیجه ی نهایی آن احتمالاً پس از نیمه شب 
اعلام خواهد شــد و از آن جایی که »وتو« ی 
آمریکا با توجه به خوی استکباری و حمایت 
از رژیم صهیونیستی نیز قطعی است گزارش را 

برای روز بعد آماده کنیم یا همین امشب؟
در پاسخ به خبرنگار گفتم: فرض را بر »وتو« 
بگیرید و گزارش را برای همین امشب آماده 
کنید اما حتماً با کارشناسی خُبره نیز مصاحبه 
کنید. گزارش که به دستم رسید )در مصاحبه با 
یکی از کارشناسان نام آشنا و دیپلمات برجسته 
آقای فرجی راد( متوجه شدم نکته ی مهمی در 
این مصاحبه ذکر شده که بد ندیدم مطالبی را 
در این رابطه بنویسم آن هم تحت عنوان: »آقای 

گوترش، ممنونیم! (:
الف: آقای فرجی راد به آفتاب یزد می گوید: 
»گوترش با فعال کردن ماده ۹۹ منشور جهانی 
سازمان ملل برای نشست فوری شورای امنیت 
به منظور بحث درباره پایان جنگ کار مهمی 
انجام داد. حداقل فایده اش این است که اگر 
آمریکا با »وتو« بخواهد مانع آتش بس شود]که 
شد[ زیر فشار شدید افکار عمومی داخلی و 

بین المللی قرار خواهد گرفت! «
ب: نزدیک به دو ســال از جنگ روسیه علیه 
اوکراین می گذرد. فارغ از موافقان و مخالفان 
این جنگ و این بحران، موضوعی که همواره 
در رسانه ها مورد توجه بوده، تلاش آمریکا و 
متحدان آمریکا برای منزوی کردن روســیه و 
پوتین در عرصه ی نظام بین الملل است تلاشی 
که با سفرهای اخیر پوتین به امارات و عربستان 

ثابت کرد بی ثمر بوده است.
ج: فردای جمعه ای که شرح ماجرا داده شد و 
ترکیب آراء نشست فوق العاده شورای امنیت 
مشخص شد همه ی جهانیان متوجه شدند این 
آمریکا اســت که می خواهد جنگ در غرب 
آسیا ادامه داشته باشــد و اسرائیل تنها نقش 
مجری دستورات کاخ سفید است منتها نکته ی 
قابل تأمل، تنهایی امریکا در شــورای امنیت 
ســازمان ملل بود و رأی ممتنع انگلستان، قُل 
دوم سیاست های ایالات متحده ی امریکا. در 
آفتاب یزد تیتر زدیم: »آمریکا منزوی تر است یا 
روسیه؟!« البته ناگفته هویدا است که قصد دفاع 
از پوتین را نداریم اما همین قدر کافی است که 
بدانیم در زمانه ای که افکار عمومی جهانی علیه 
اسرائیل به خشم آمده، وتوی امریکا لکه سیاه و 
ننگین دیگری بود که بر دامان بایدن و نتانیاهو 

حک شد و برای همیشه نیز باقی خواهد ماند.
د: نوشــتیم که فرجی راد، کارشناس مسائل 
ژئوپلیتیک اذعــان کرده بود به اهمیت واکنش 
مسئولیت شناســانه ی »گوترش« و تأثیر آن بر 

افزایش فشــار افکار عمومی و جهانی بر رژیم 
صهیونیستی. رضا نصری دیگر کارشناس مسائل 
بین الملل که بارها با آفتاب یزد مصاحبه کرده 
است دست روی نکته ی بسیار مهمی می گذارد 
و به »ایسنا« می گوید: »دبیرکل سازمان ملل در 
نامه اش با عدد و رقم تلفات ســنگین در میان 
غیرنظامیان غزه، وضعیت اسفناک بیمارستان ها، 
از کار افتادگی سیستم بهداشتی، دشواری های 
کمک رســانی و دیگر مصائب جنــگ را به 
تصویر کشده و »بمباران های بی وقفه« اسرائیل 
را عامل »فروپاشی کامل نظم عمومی« خوانده 
و نسبت به تبعات انسانی »برگشت ناپذیر« آن 
هشدار داده است. وی ادامه داد: آقای گوترش 
»مسئولیت جامعه جهانی« در متوقف کردن این 
بحران انسانی را نیز یادآور شده و این وضعیت 
بحرانی را توجیه توسل خود به اختیارات دبیرکل 
وفق ماده ۹۹ منشور سازمان ملل دانسته است. 
در واقع، او از قدرت سیاســی ای که منشور در 
اختیارش گذاشــته استفاده کرده تا بلکه هزینه 
حیثیتــی مخالفت با آتش بس را بــالا ببرد به 
امید اینکه به نحوی مکانیســم های معطل مانده 
و منفعل مانده ســازمان ملل را احیا کند. این 
رویکــرد آقای گوترش این نوید را می دهد که 
او احتمالاً با استفاده از همین اختیارات به تشکیل 
کمیسیون های حقیقت یاب، اعزام فرستاده ویژه 
)Special Representative( یــا ایفای نقش 
مستقیم به عنوان میانجی نیز مبادرت خواهد کرد.«
ه: بعدتر »یوسف مولایی«، حقوقدان نیز بر این 
مسئله صحه گذاشته، مولایی در پاسخ به اینکه 
آمریکا درخواســت برای آتش بس فوری بر 
اساس درخواست دبیرکل سازمان ملل را وتو 
کرد، آیا دبیرکل می تواند دوباره این درخواست 
را مطرح کند؟ اظهار کرده بود: »بله، می تواند 
دوباره به این ماده استناد کند و اگر آمریکا به 
این روند مخالفت با آتش بس ادامه دهد، این 
کار موجب شرمندگی آمریکاست که با وجود 
تلاش دبیرکل برای تصویب قطعنامه باز به آن 
اعتنا نمی کند. منشور ملل متحد استناد به این 
ماده توسط دبیرکل را به دفعات منع نکرده است 
و بارها می تواند به این ماده استناد کند و حتی 
می تواند هر روز این ماده را برای فشار بیشتر به 

آمریکا فعال کند.«
و: با توجه به تحولات صورت گرفته، این بار 
در آفتاب یزد تیتر زدیم: »گوترش دست بردار 
نیست« و گویا همچنان دارد تلاش می کند تا 
آتش بس برقرار شود حتی اگر موفق نشود نیز 

گام های مهمی برداشته است.
ز: رسانه های بین المللی )از جمله یورونیوز( 
اقدام »گوترش« را »اقدامی جسورانه و نادر« 
دانســتند و اما چرا این اقدام تــا این اندازه 
علی رغم بی تأثیری به دلیل وجود حق ناحقِ 

»وتو« مهم است؟
همانطور که می دانیم، »مــاده ۹۹« یک ابزار 
دیپلماتیک اســت که به ندرت مورد استفاده 
قرار گرفته شده و به مقام دبیرکل سازمان ملل 
اجازه می دهــد تا هر موضوعی را که ممکن 
است تهدیدهای موجود برای حفظ صلح و 
امنیت بین المللی را تشدید کند به شورای امنیت 

گوشزد کند. 
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آیا واقعا درب های صدا وسیما 
به روی هنرمندان باز است؟
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رد کلیات لایحه بودجه در مجلس علیرغم تایید 
آن در کمیســیون تلفیق یک معنی سیاسی 
بیشــتر ندارد و آن اینکه پروژه یکدست سازی 
عملا شکســت خورده است. آری؛ لازم است از 
تحلیل های ســطحی و ذوب شدن در اظهارات 
نمایندگان مجلس عبور کنیم و به دنبال اصل 
ماجرا باشیم. البته از قبل هم قابل پیش بینی بود. 
یعنی اتفاق عجیبی رخ نداده است. جامعه ایرانی 
قابل یکدست ســازی نیست. در هیچ زمینه ای 
ممکن نیست همه را یکرنگ و مطابق میل خود 
کنید. به عبارت ساده چه در زمینه سیاسی، چه 
اجتماعی، چه فرهنگی و... چنین امکانی وجود 
ندارد مکانیسمی را پیاده سازی کنید تا در نهایت 

همه یک مدل فکر و عمل کنند.
اکنون بــا رد مهمترین لایحه دولت توســط 
مجلس، رابطه قوای مجریــه و مقننه وارد فاز 
تازه ای شــده است و زین پس بیش از گذشته 

شاهد جدل های سیاسی خواهیم بود.
اتفاقــا از همین رو اســت کــه برخی تصمیم 
گیران به فکر خالص ســازی افتاده اند. یعنی با 
علم به شکست پروژه یکدست سازی، در حال 
کلید زدن پروژه خالص سازی هستند. اما اینجا 
برای ثبــت در مطبوعات عــرض می کنم که 
خالص سازان هم با شکست مواجه می شوند و 

به آنچه مدنظرشان است نمی رسند.
همانطور که عرض شــد این موضوع یک دلیل 
بیشتر ندارد. جامعه ایرانی شبیه هیچ جامعه ای 
نیست، جامعه ایران اقتضائات خود را دارد. این 

فرمول های آقایان اینجا جواب نمی دهد!

اینجا 
ایران است

سید علیرضا کریمی
سردبیر

یادداشت

بازتاب اعتراف تلخ رئیس صدا وسیما؛ 
فردوسی پور حذف شد چون مدیریت بلد نبودید!

ترکیهواردوغانزیرنگاهآفتابیزدو»رحمنقهرمانپور«،کارشناسمسائلبینالملل

موضعگیری های اردوغان در مورد غزه و اسرائیل
مصرف داخلی دارد

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

آفتاب یزد-سید علیرضا کریمی: محمدجواد 
ظریــف هنــوز همان مشــکل قدیمی خــود را 
دارد؛ او به همان اندازه که در سیاســت خارجی 
زبردست اســت در سیاست داخلی ناشیانه رفتار 
می کند. مصداق بارز این گزاره لو رفتن ســریالی 
فایل هــای صوتی او که مهر محرمانــه دارد و یا 
علنی شــدن جلســات خصوصی اش است. نکته 
تاسف بار آنجاســت که محمد جواد ظریف هربار 
 هم از یک ســوراخ گزیده می شــود ولی کماکان 

عبرت نمی گیرد!
آخرین مورد آن برمی گردد به سخنرانی خصوصی 
وی در کانون زندانیان سیاســی مسلمان پیش از 
انقلاب. وزیر سابق خارجه در این نشست خصوصی 
اظهارات تندی را علیه نمایندگان مجلس مطرح 
می کند و گویا بنا بود این سخنان در همان جلسه 
باقی بماند ولی علنی می شود. ظریف هم چون این 
اظهارات را برخلاف مصلحت سیاسی می داند طی 
توضیحاتی اعلام می کند که در آن جلســه بارها 

برعدم انتشار آن سخنان تاکید کرده است.
ســایت خبری جمــاران در این باره می نویســد: 
»ظریف در واکنش به انتشــار ســخنانی از قول 
وی در جلسه خصوصی با کانون زندانیان سیاسی 
مسلمان پیش از انقلاب گفت: ضرورت عدم انتشار 
مطالب آن جلسه توسط مدیران جلسه و بنده بارها 
تاکید شــده بود. افزون بر این، در مطالب منتشر 
شده اشــتباهات فاحشی وجود داشت که با تذکر 
بنده به ســایت نشــردهنده اولیه، به حذف کامل 
خبر انجامید. ولی متاسفانه پس از چند روز توسط 
دوستان دیگری دوباره بازنشر گردید. محمد جواد 
ظریف، وزیر خارجه پیشین ایران گفت: نقل قول 

منتشر شــده از من، برداشت ناقص و مغلوطی از 
پاسخ به پرسش های مطرح شده است. وی افزود: 
مطلبی که به نقل از اینجانب در جلسه خصوصی 
با کانون زندانیان سیاسی مسلمان پیش از انقلاب 
منتشر شده، برداشــت ناقص و مغلوطی از پاسخ 
بنده به پرســش چندنفر از حاضرین بوده اســت. 
ظریف گفت: سخنرانی بنده پیرامون تحولات نظام 
بین المللی بود و ارتباطی با مسائل داخلی نداشت.«

اما وزیرخارجه ســابق چه گفته بود؟ براســاس 
گزارش ســایت انصاف نیوز، جواد ظریف با انتقاد 
از عملکــرد مجلس یازدهم گفته بود: اگر مجلس 
یازدهــم نبود مردم بــه ۱۰۰ میلیارد دلار منافع 

برجام دســت پیدا می کردند. مجلــس یازدهم 
بدتریــن مجلس پس از انقلاب اســت. وزیر امور 
خارجه در دولت حسن روحانی با بیان اینکه »اگر 
مردم در ســال ۹۸ پای صنــدوق رأی می آمدند 
نمایندگان فعلی انتخاب نمی شدند«، گفته بود: در 

شرایط کنونی نیاز به وسط بازی داریم.
اما همانطور که گفته شد این نخستین بار نیست 
که ظریف ناشی گری می کند. شاید یکی دیگر از 
مهمترین گفته های خصوصی ظریف که بنا نبود 
منتشر شود و شد و جریانی آغاز شد، برمی گردد 
به گفتگوی تفصیلی وی با سعیدلیلاز، روزنامه نگار 
با سابقه. درست در روزهای حساس پایان دولت 
حســن روحانی و آنجا که احتمال کاندیداتوری 
محمد جواد ظریف در انتخابات ریاست جمهوری 
می رفت، فایل این مصاحبه منتشر و تمام معادلات 
برهم ریخت. وزیرخارجــه وقت در این مصاحبه 
سه ســاعته ســخنان مهمی را در مــورد برخی 
مراودات سیاســی در کشور و ایضا رابطه با برخی 
کشــورها تحت عنوان متحد استراتژیک از جمله 
روسیه مطرح کرد که طوفانی رسانه ای -سیاسی 

به پا کرد.
ایســنا بخش هایی از این مصاحبــه را به نقل از 

ظریف بدین شرح منتشر کرد:
»وقتی برجام امضا شد روسیه در هفته آخر برجام 
حداکثر تلاش خود را کــرد که برجام به نتیجه 
نرسد و همانطور که می بینید در آن عکس معروف 
نیز وزیر خارجه روســیه نیست. اینها حرف هایی 
اســت که حتمــا هیچ وقــت شــما نمی توانید 

منتشرش کنید.

حاجیه خانم فاطمه فتحی 
جناب آقای مهندس کامیار خسروی

جناب آقای دکتر امیر خسروی 
جناب آقای مهندس میلاد قاسم زاده

سرکار خانم دکتر نیلوفر خسروی
با نهایت تأسف و تأثر درگذشت 

شادروان مرحومه مغفوره 
حاجیه خانم فاطمه خسروی 

را تســلیت عرض نموده از خداوند منان برای آن 
مرحومه علودرجات و برای شــما بزرگواران صبر و 

طول عمر باعزت و بابرکت مسئلت می نماییم. 

جناب آقای حاج محمدرضا خسروی

محمدحسین فتوحی - منصور مظفریخانواده منصور مظفری

غم از دست دادن مادر بسیار سنگین است 
با نهایت تأسف و تأثر درگذشت والده مکرمه

را به جنابعالی، ابوی گرامی و خانواده محترم 
تسلیت عرض نموده، از خداوند منان برای 
آن مرحومه علو درجات و برای جنابعالی و 

سایر بستگان صبر مسئلت می نماییم.

شادروان مرحومه مغفوره 
حاجیه خانم فاطمه خسروی 

آقای 
»گوترش« 

ممنونیم! منصور مظفری
مدیرمسئول

علیرغم آنکه وزیر سابق خارجه بارها از انتشار جلسات خصوصی اش ضربه خورده باز هم این موضوع برای وی درس عبرتی نشده است؛ 
شاید باید مجددا تاکید کنیم دیپلمات نام آشنای کشورمان همچنان در حوزه سیاست داخلی بی تدبیر عمل می کند

بازهم ناشی گری ظریف

بــهجــراتمیتــوانگفت
محمدجوادظریفدرسیاست
خارجیبدیلیدرکشــورمان
نــدارد.اماازآنجاکهکســی
سابق وزیر نیســت بیعیب
خارجهنیــزهمچناندرمورد
سیاســتداخلــینقصهای
چشــمگیریدارد.سیاســت
داخلــیایــرانازمعادلاتو
تزهایماکیاولیتبعیتمیکند
واینیعنیرســیدنبههدف
ازهــرراهیمجازشــمرده
میشود.البتهکهبررویکاغذ
ازارزشهاگفتهشدهولیدر

عملچنیننیست

ادامه در صفحه 2

ازفراقتباغممحنت،همآغوشمپدر
رفتیوازمرگجانسوزتسیهپوشمپدر

خندهومهرووفاومهربانیهایتو
درجهانهرگزنمیگرددفراموشمپدر

با نهایت تاسف و تألم درگذشت پدری فداکار، دلسوز و مهربان، مرحوم مغفور شادروان 

غلامرضا رحیمی ساغند 
را به اطلاع کلیه آشنایان و دوستان می رسانیم. 

به همین مناسبت مجلس ختمی در روز پنج شنبه 1402/9/23 از ساعت 13 الی 14:30 در مسجد الزهرا )س( واقع در خیابان شریعتی بالاتر از پل 
سیدخندان خیابان خواجه عبدالله انصاری خیابان شهید عراقی نبش کوچه شهید جعفری برگزار می گردد. 

حضور پرمهر و محبت شما سروران گرامی موجب رحمت و مغفرت برای آن عزیز از دست رفته و تسلی خاطر بازماندگان خواهد بود. 

بازگشت همه به سوی اوست

از طرف خانواده های: رحیمی، دهقانی و سایر دوستان و آشنایان 

1

درنخستینجلسهدادگاهاعضاوسرکردههایگروهکتروریستیمنافقینمطرحشد

مردم چرا مجاهدین خلق را منافق می دانند؟

+

علیرغمآنکهوزیرسابقخارجهبارهاازانتشارجلساتخصوصیاشضربهخورده
بازهماینموضوعبرایویدرسعبرتینشدهاست؛شایدبایدمجدداتاکیدکنیم
دیپلماتنامآشنایکشورمانهمچناندرحوزهسیاستداخلیبیتدبیرعملمیکند

بازهم ناشی گری ظریف
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1021- ح��رف آقای محم��د مهاجری فعال 
سیاس��ی اصولگرا خیلی جالب است که گفته 
آقای روحانی ردصلاحیت هم بشود برنده است! 
1031- اگر ما علت مش��کلات دیگر کشور 
را فهمیدی��م راه حلی ب��رای آن پیدا کردیم 
راه حلی برای مش��کل آلودگ��ی هوا هم پیدا 

می شود! 
1041- یک جوان میبدی در اس��تان یزد به 
دست یک فرد تبعه خارجی به قتل می رسد. 
این موضوع بس��یار باعث خشم مردم استان 

شده است. 
آفتاب یزد: اقدام شایسته دادگستری و 
نیروی انتظامی اس�تان یزد باعث ایجاد 

امنیت  می گردد. 
 1031- با توجه به اینکه در دو هفته گذشته 
میلیون ها نفر در سراس��ر کشور به تماشای 
فیلم های کمدی در س��ینماها رفته اند، چرا 
رادی��و ایران پخش تنه��ا برنامه طنز »صبح 
جمع��ه با ش��ما« را متوقف کرده اس��ت. به 
احت��رام ای��ن ایام می ت��وان آیتم های ش��اد 
موزیکال را تغییر داد. تهیه کننده و کارگردان 
برنامه قطعا تجربه و دانش کافی برای تغییر 

حال و هوای برنامه را دارند. 
2301- در خبری نگران کننده و وحشتناک 
آمده طالبان کشتن فعالان مدنی، سینماگران 
و ورزشکاران را آغاز کرده! امیدواریم صحت 

نداشته باشد. 
2105- کس��انی که به دول��ت توصیه های 
اقتص��ادی عجی��ب و غری��ب می کنند مثل 
نس��خه های دلارزدایی از اقتصاد، خودش��ان 
نمی دانند چنین طرح هایی عملی و ش��دنی 

نیست؟ 
2205- طبقه ضعیف تا 40 س��ال دیگر هم 
صاحب خانه نمی ش��ود. چطور رئیس مجلس 
وعده تهیه خانه را بعد از 12 س��ال می دهد؟ 
اساس��ا این وعده ها برای مردم نخ نما ش��ده 

است! 
2011- برخ��ی از اف��رادی که ح��الا منتقد 
دولت شده اند فقط به دلیل مسائل انتخاباتی 
است. وگرنه اینها حامی دولت بودند و کمک 

به روی کارآمدن دولت کردند. 
1921- اخیرا مازیار لرس��تانی بازیگر سینما 
و تلویزی��ون پس��تی از خود در اینس��تاگرام 
گذاشته و خواس��ته مردم برایش دعا کنند. 
امیدواریم ایش��ان دچار مشکل خاصی نشده 

باشند. 
1931- در خبرها خواندم ش��اهرخ خواننده 
قدیم��ی موس��یقی پ��اپ ب��ر اث��ر بیماری 
درگذش��ت. روح��ش ش��اد. از او در دوران 
کودکی خودم��ان خاطره زی��ادی داریم. از 
آهنگ ها و تیتراژهای سریال هایی که خواند 

پر از خاطره هستیم. 
1841- چ��را روزنامه کیه��ان در واکنش به 
عدم تصویب طرح حجاب توس��ط ش��ورای 
نگهبان عصبانی می ش��ود و می نویسد زنان 
رها شده اند؟ استفاده از این عبارت ها بی ادبی 

به جامعه زنان است. 
1902- ای��ن توقع زیادی نیس��ت که مردم 
از مس��ئولان می خواهند هم و غ��م خود را 
به جز مس��ائلی مثل حجاب روی مشکلات 
دیگر مردم هم بگذارند. به فکر حل مسائل و 

معضلات جامعه باشند. 
1820- آلودگ��ی هوا را بای��د خیلی جدی 
گرفت. تعداد زیادی در سال به خاطر همین 
آلودگی ها دچار بیماری های قلبی و تنفسی 
حاد می ش��وند و فوت می کنند. متأس��فانه 
سیاس��ت کلان و مش��خصی برای حل این 

مشکل وجود ندارد. 
1705- چرا باید ش��اهد اتفاقات تلخی مثل 
حمله ی��ک همراه بیمار به یک پرس��تار در 
یاسوج باشیم و آن پرستار را با چاقو مجروح 
کند؟ آن فرد یک حرکت غیرقانونی و اخلاقی 
کرده، اما باید علل این رفتارها هم مشخص 
شود. برخی کمبودها و عدم رسیدگی کافی 

هم علل این خشونت ها می شود. 
1720- این خیلی مهم اس��ت که ش��ورای 
نگهبان 142 ای��راد به لایحه حجاب گرفته. 
این یعنی این لایحه خیلی عجولانه بس��ته 

شده است! 
1621- کاش بش��ود 2 هفته گوجه  فرنگی 
نخریم چون مسئولان گفتند تا 2 هفته دیگر 

ارزان می شود! 
1635- وزی��ر کار گفتند اطلاعات اقتصادی 
ایرانیان تجمیع می ش��ود. ای��ن طرح با چه 
هدفی صورت می گی��رد؟ می خواهند اوضاع 

مالی افراد را بررسی کنند؟ 
1525- خیلی جالب اس��ت که عربستان به 
دنبال میزبانی مس��ابقات تنیس زنان جهان 
اس��ت. هرچند در داخل کش��ور ه��م با آن 

مخالفت هایی می شود. 
1605- آی��ا صحت دارد یک گروه سیاس��ی 
برای تأیی��د صلاحیت های ع��ده ای پیامک 
یعنی می خواهند سفارش��ی  می فرس��تند؟ 

تایید صلاحیت بگیرند؟ 
1432- رئی��س کل بانک مرک��زی موضوع 
مسدود شدن 6 میلیارد دلار ایران در قطر را 
رد کرده و گفته روند ورود این پول به کشور 
کاملا عادی است!  یعنی این پول ها دارد وارد 

کشور می شود؟ 
1441- کی فکر می ک��رد تخم مرغ دانه ای 
4500 تومان بشود؟ افس��انه مرغ تخم طلا 

درست از آب درآمد! 
1501- بها و قیمت بس��یاری از خودروهای 
چینی خیلی نسبت به کیفیت آنها بالا بوده 
اما م��ردم فقط از روی اجب��ار و نبود گزینه 

دیگر مجبور به خرید این خودروها شدند. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: امروز مثلًا نشستیم ببینیم مجلس یازدهم با بودجه  
پیش��نهادی دولت ب��رای 1403 در نهایت چه تصمیمی می گیرد که »رد« ش��د ولی 
 همچن��ان، س��رجمع خبرهای مملکت خلاصه می ش��ود در »فس��اد چ��ای دبش« و 
»ص��ادق بوق��ی«. در این میانه اما چند خُرده خبر هم بود که فقط بغض توانس��ت راه 

اشک را سد کند!
� اول از همه برویم سراغ »مصطفی آقا میرسلیم« و اظهاراتی شاذ:»اصلاح طلبان آبرویی 
ندارند که بخواهند قد علم کنند و اگر بخواهند جرأت به خرج دهند با افشاگری های 
 کوبن��ده مواجه خواهند ش��د، پس بهتر آن می بینند که فعلا چ��راغ خاموش حرکت 

کنند.«
 � بعد مواجه می شویم با پیمان جبلی و اظهار نظری عجیب در باره »عادل فردوسی پور«:

» نمی توانم اس��م این شخص را بیاورم چون باعث می شود به او وزن بدهم. بالاخره در 
این موارد باید چه کار کنیم؟ جایی که فکر می کنیم این چهره را نمی ش��ود مدیریت 

کنیم، شخص دیگری را جایگزین می کنیم!«
� اندکی آن طرف تر می رس��یم به مدیر ش��بکه چهار سیما:»تلویزیون سروش صحت، 
مهران مدیری، احس��ان علیخانی و رامبد جوان را ممنوع التصویر نکرده بلکه این ها به 

دلیل تفتیش عقاید روشنفکران جرات نمی کنند به تلویزیون بیایند«
� معاون اجرایی رئیس جمهور نیز هنوز نمی خواهد بپذیرد ش��عار ساخت چهارمیلیون 
مسکن عملیاتی نخواهد شد:»از شعار 4 میلیون مسکن در 4 سال عقب نشینی نکردیم 
ولی بعضی  توقع دارند سالی یک میلیون ساخته شود در حالی که تمهید مقدمات این 
 موض��وع زمان می برد. از برنامه یک مقدار عقب هس��تیم. هر زمان بفهمیم این وعده 

4 میلیونی قابل عمل نیست با مردم در میان می گذاریم.«
� وزیر تازه نفس ورزش و جوانان با اعلام اینکه اس��تقلال و پرس��پولیس تا پایان سال 
به بخش خصوصی واگذار می شوند )برای یک هزارمین بار البته(، گفت: »این اتفاق در 
حد شعار نخواهد بود و عملیاتی می شود و به عنوان یک دستاورد بزرگ با راهکارهای 
سازمان خصوصی سازی مدنظر قرار می گیرد و یک خدمت بزرگ به ورزش است و باعث 
می ش��ود وزارت ورزش و جوانان به دیگر وظایف اصلی وزارت ورزش بپردازد؛ همه این 
شرایط باعث ش��ده وزارت ورزش و جوانان از وظایف خود مانند عمومی کردن ورزش 

غافل بماند.«
� جوادی یگانه، جامعه شناس هم گفته:» نه تیتر همشهری برای معترضان مهم است، 
نه رد کلیات بودجه و فساد سرسام آور چای دبش. دل کنده اند. جامعه دیگری در دل 
جامعه س��ر برآورده اس��ت که نظام ارزش ها و ترجیحات،گروه مرجع و رسانه متفاوتی 
دارد؛ و دیوار بین این دو جامعه روز به روز در حال قطور شدن است و میانجی ای هم 

وسط نگذاشته اند.«
� بالاخره در این مملکت یک نفر پیدا ش��د و راس��ت گفت شرکت توزیع برق حرارتی 
ش��ازند نوش��ت: »با توجه به افزایش مصرف گاز در بخش ه��ای مختلف به ویژه بخش 

خانگی، تامین کامل سوخت گاز نیروگاه ها ممکن نبوده و به علت محدودیت های اعمال 
شده، نیروگاه شازند نیز جهت تامین برق در روزهای آینده، ضمن عذرخواهی از مردم 

ناگزیر به استفاده از سوخت مازوت خواهد شد.« 
� به نظر می رس��د انگار رس��انه دولت قرار است همیش��ه طلبکار باشد. بعد از سخنان 
محس��نی اژه ای به دولت که رسما اعلام کرد فس��اد چای دبش در این دولت رخ داده 
روزنامه تحت نظر دولت رئیسی در تیتر یک خود نوشت:»دولت پرونده فساد را به قوه 

قضائیه داده بود انتظار رسیدگی بود نه بازخوانی خبر 9 ماه قبل«!
� تیتره��ای روزنامه ه��ا نیز بعضاً عجیب بود و غریب؛ یکی از س��رتیم اقتصادی دولت 
می خواهد تا استعفا بدهد � یکی هم همچنان دنبال متهمان »دبش« می گردد � دیگری 
از زخم کهنه ی تورم نوشته � سخنگوی وزارت خارجه برخلاف امیرعبداللهیان معتقد 
است همچنان »برجام« به قوت خود باقی است � روزنامه جوان هم رسماً شکست پروژه 
»فرزندآوری« را با این تیتر خبر داده است:»ایران با پول بچه دار نشد« � مراد صحرایی 
هم بالاخره یک حرف نزدیک به واقعیت زد:»به ما چه شهر بدون مدرسه می سازند؟« 

� روزنامه ای هم از اهتمام دولت برای مبارزه با فساد خبر داده و...

<می بینید این همه بلبشو را؟!
باز هم بر همان عقیده ام:» سرجمع خبرها خلاصه می شود در؛ »فساد چای دبش« و 
»صادق بوقی«. « اصلًا حق با »جوادی یگانه« است؛ حتی اگر مجلس »کلیات بودجه 
1403« را بدون یک رأی مخالف نیز تصویب کرده بود، جامعه به اصطلاح»ککش هم 
نمی گزید!« می بینید این همه بلبش��و را، در خبرها، تیتر روزنامه ها، موضعگیری ها، 
اظهار نظرها؟ این همه بلبش��وی نهفته در جامعه است که این گونه سر برآورده است. 
یعنی جامعه ی س��رگردان س��رخورده ی پرُ از سرگیجه، با دیدن این خبرها و تیتر ها 
چه به حال و روزش می آید؟ بهتر می شود حالش یا بدتر؟ آرامش می گیرد یا پریشان 

می شود؟

<من خود به چشم خویشتن دیدم که جانم می رود
روی صحبتم با آقامیرس��لیم است و جبلی و آن مدیر شبکه چهار سیما و وزیر ورزش 
و باقی حضرات. متوجه هس��تید کجا نشس��ته یا ایستاده اید؟ خبر دارید روی صندلی 
چه کس��انی تکیه زده اید؟ اصلًا حواس تان هست مخاطب شما، هموطن شما است؟ 
ذره ای به این فکر می کنید که دارید برای یک ایران حرف می زنید و تصمیم می گیرید؟ 
بعی��د می دانم! این به هم پریدن ها و متهم کردن ها و انگ زدن ها اصلًا بوی مهربانی و 
هموطن دوس��تی نمی دهد. مگر سیاست و قدرت سیاسی چقدر ارزش دارد که کفش 
آهنین پوشیده اید و دائم پاشنه ی پا بر ستون فقرات اعصاب و روان مردم می کوبید؟ به 
قول مردمان کف جامعه؛ کجای تان می برند که کوتاه نمی آیید؟ بس نیست این همه 

سردرگمی و سرگردانی!؟
گیریم رد و نش��ان این یکی فس��اد هم پوش��یده ش��د، صادق بوقی هم ابراز رضایت و 
شادمانگی کرد، بودجه هم با تمام نقایصی که دارد تصویب شد، اصلاح طلبان را هم از 
گردونه خارج کردید، جمیع شهرت کسب کرده ها را هم حتی حوالی صدا و سیما راه 
ندادید... ته ماجرا برای گرانی ها و تورمی که مردمان تان را به این روز نشانیده، برنامه ای 
دارید یا ترجیح می دهید همچنان برای همدیگر ابرو گره کنید و مشت بر دیوار بکوبید 

و صورت یکدیگر را زخمی کنید؛ دقیقاً فازتان چیست؟!

 درد دلی روزنامه نگارانه با مسئولانی که تریبون را هفت تیر می بینند!

من خود به چشم خویشتن دیدم که جانم می رود! 

سرلشکر سلامی گفت: امروز همه بیماری ها در داخل کشور درمان می شوند و مردم 
بسیاری از کشورهای دیگر برای درمان، به ایران می آیند.

 به گزارش مهر، سردار سرلشکر پاسدار »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اس��لامی در جشنواره علمی تحقیقاتی باقرالعلوم)ع( که صبح دیروز در مرکز 
همایش های »صدرا« برگزار ش��د، با تس��لیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( 
اظهار کرد: برای اینکه یک حیات عزت مندانه و ش��ریف داشته باشیم، باید پیشرفت 
کنیم؛ ما باید مدرن و پیشرفته باشیم تا در حوزه های مختلف علمی و فناوری، فرهنگ 
و تکنولوژی برای ملت ها الگو باشیم. فرمانده کل سپاه با اشاره به تاریخ پرُ افتخار ایران 
گفت: دانش پزشکی در ایران ریشه عمیقی دارد و ابن سینا، زینت بخش و سرآمد این 
علم در جهان اس��ت که با گذشت سال های بسیار، کتب او در دانشگاه های پیشرفته 
تدریس می شود. سرلشکر سلامی با بیان اینکه شاهد پیشرفت های چشمگیر پزشکی 
در کشور هستیم افزود: زمانی نیازمند انبوه پزشکان پاکستانی و هندی بودیم و برای 
درمان بیماران به خارج از کشور می رفتند اما با تمام جنگ روانی و تبلیغات منفی و 

دروغی که از مهاجرت انبوه پرستاران و پزشکان اعلام می کنند، پیشرفت های پزشکی 
ما بی نظیر اس��ت و همه معادلات بر عکس شده است. فرمانده کل سپاه گفت: امروز 
همه بیماری ها در داخل کش��ور درمان می ش��وند و مردم بسیاری از کشورهای دیگر 

برای درمان، به ایران می آیند.  وی با اشاره به مجاهدت های پزشکان و پرستاران در 
طول انقلاب اس��لامی گفت: دفاع مقدس و ش��یوع کرونا دو عرصه نمایش فداکاری 
و مجاهدت پزش��کان ما اس��ت؛ مجاهدت هایی که در بیمارس��تان های غزه نیز امروز 
به نمایش گذاش��ته ش��ده است. فرمانده کل سپاه گفت: پزش��کان و پرستاران ما در 
خ��ط مقدم بیماری کرونا حماس��ه آفریدند و ایثار و ف��داکاری کردند؛ آن ها در قلب 
خطر، زندگی کردند. سرلش��کر سلامی با اشاره به خدمات بیمارستان بقیه الله)عج( و 
دانشگاه بقیه الله سپاه گفت: این دانشگاه و بیمارستان، حقیقتاً در عرصه های مختلف 
درخش��یده اند اما جهان امروز جهان س��رعت اس��ت و ما باید با سرعت پیش برویم.  
فرمانده کل سپاه تصریح کرد: دانشگاه بقیه الله )عج( سپاه باید پرچمدار پیشرفت های 
علمی و تحقیقاتی و بهترین محل آموزشی برای پرورش پزشکان و پرستاران در کشور 
باشد. وی علم پزشکی را علم الهی دانست و گفت: پزشک، آرامش و چراغ امیدی را 
در خانه و دل بیماران ایجاد می کند که این کار، بسیار با ارزش است و نعمتی است 

که خداوند متعال به پزشکان و پرستاران داده است.

 فرمانده کل سپاه: 

زمانینیازمندپزشکانهندیوپاکستانیبودیماماالانمردمبسیاریازکشورهابرایدرمانبهایرانمیآیند

به عنوان یک »خبرنگار« جرأت نمی کنم با یک »اقتصاددان« خُبره و 
مستقل مصاحبه کنم چون می دانم حرف هایی می زند که منتشر 
شدن آن، حال مردمان سرزمینم را از همینی هم که هست »بد تر« 

خواهد کرد!

بوقی  پوشیده شد، صادق  یکی فساد هم  این  نشان  و  گیریم رد 
هم ابراز رضایت و شادمانگی کرد، بودجه هم با تمام نقایصی که 
دارد تصویب شد، اصلاح طلبان را هم از گردونه خارج کردید، جمیع 
شهرت کسب کرده ها را هم حتی حوالی صدا و سیما راه ندادید... ته 
ماجرا برای گرانی ها و تورمی که مردمان تان را به این روز نشانیده، 
برنامه ای دارید یا ترجیح می دهید همچنان برای همدیگر ابرو گره 
کنید و مشت بر دیوار بکوبید و صورت یکدیگر را زخمی کنید؛ دقیقاً 

فازتان چیست؟!

بازهمناشیگریظریف
ادامه از صفحه اول:

روس ه��ا فکر نمی کردند که برجام به نتیجه برس��د. آن ها در این ارتباط یک اقدامی 
کردند. ما در زمان مذاکرات برجام گفتیم که موضوع غنی سازی نطنز را برای بوشهر 
می خواهیم و آمریکایی ها این موضوع را پذیرفتند که غنی س��ازی متناسب با نیازهای 
ما صورت بگیرد و ما غنی س��ازی را برای بوش��هر مطرح کردیم. در این موقع روسیه 
اولی��ه ضربه را ب��ه مذاکرات برجام زد و آن این بود که گفت ما مادام العمر س��وخت 
بوش��هر را می دهیم. م��ا در مذاکره گفتیم روس ها لطف می کنن��د که این موضوع را 
برای بوشهر مادام العمر می دهند ولی ما نمی خواهیم همیشه متکی به خارج باشیم.

روس��یه آمد و ضربه دوم را به ما زد و گفت ما هیچ وقت اجازه نمی دهیم که ش��ما از 
سوخت خودتان برای بوشهر استفاده کنید و این روند ادامه داشت.

ببینید من از طرفداران جدی رابطه با روس��یه و چین هس��تم. من از مخالفان جدی 
تفکر رئالیس��تی هستم و همیش��ه در طول زندگی دانشجویی، علمی و سیاسی ام در 
براب��ر این تفکر ایس��تاده ام و این موضوع دلیل تئوری��ک و عملی دارد اما معتقدم که 
روس��یه همسایه ماست. ارتباط با روس��یه مهم است و چین نیز کشوری است که در 
حال برآمدن اس��ت و در س��ال های آینده به قدرت اول تبدیل می شود. لذا معتقد به 
رابطه جدی با این کش��ورها هس��تم ولی معتقدم که رابطه ما با این کش��ورها باید با 
چش��م باز باشد، روسیه به نفعش اس��ت که در روابط ما با غرب بحران نباشد ولی به 
نفعش نیس��ت که روابط ما با غرب عادی س��ازی ش��ود. چرا که اگر روابط ما با غرب 
عادی س��ازی شود روس��یه دو ضرر می بیند. اول اینکه اولویت آمریکا و ترامپ عوض 
می شود. اگر ترامپ اولویتش ایران نشده بود اولویتش چین و روسیه بود و وقتی ایران 
اولویت می شود اولویت های دیگر در مراحل بعدی قرار می گیرند. دوم اگر ما نیازمند 
چین و روس��یه بخاطر دشمنی با غرب باشیم اولا دیگر آن ها مجبور نیستند با کسی 
رقابت کنند. ثانیا همواره می توانند از ما بیش��ترین منافع را ببرند. البته باز هم تکرار 
می کنم که ما باید با چین و روسیه رابطه داشته باشیم کما اینکه باید با غرب رابطه 

داش��ته باش��یم. کما اینکه نباید با آمریکا تنش داشته باش��یم. من کلماتم را با دقت 
انتخاب می کنم اینها مبنای تئوریک دارند.

روس ه��ا فکر نمی کردند برجام به نتیجه برس��د. در هفته ه��ای آخر که دیدند برجام 
در حال به نتیجه رسیدن است شروع به مطرح کردن پیشنهادهای جدید کردند.

بعد از انتش��ار این مصاحبه که تحت عنوان تاریخ ش��فاهی دولت تدبیر و امید انجام 
ش��ده بود هم آینده سیاسی ظریف تحت الش��عاع قرار گرفت و هم دستگاه سیاست 

خارجی حسن روحانی زیر ضرب مخالفان رفت.«
اما یکی دیگر از مهمترین جلسات خصوصی دیگری که علنی شد و وزیرخارجه وقت 
متحیر ش��د، برمی گردد به جلس��ه غیرعلنی ظریف با کمیسیون امنیت ملی مجلس 
که در کوران شکل گیری برجام برگزار شد اما متن این جلسه سر از تیتر یک روزنامه 

کیهان در آورد!
ماجرا اینگونه آغاز ش��د؛ ظریف مهرماه سال 1392 در صفحه فیس بوک خود نوشت 
پس از گذراندن یک روز س��خت راهی بیمارستان و مطب پزشک شده است. او علت 
بیماری خود را تیتر روزنامه کیهان از اظهاراتش اعلام کرده: »س��اعت 9 و نیم ش��ب 
است و تازه از بیمارستان و مطب پزشک برگشته ام و توانسته ام قدری بنشینم تا این 
مطلب را برای ش��ما بنویس��م. امروز صبح، بعد از دیدن تیتر یک روزنامه، کمردرد و 
پادرد شدیدی گرفتم. حتی نمی توانستم راه بروم یا بنشینم. فکر کردم دیسک کمر و 
سیاتیک گرفته ام. فقط توانستم دو ملاقات خارجی را انجام دهم. بقیه برنامه ها را لغو 
کردم... ساعت 5 بعدازظهر دفترم در وزارت امور خارجه را ترک کردم و به بیمارستان 
رفتم. خدا را شاکرم ام آرآی نشان داد که مشکل من بیشتر عصبی و اسپاسم عضلانی 

است و با ورزش درست می شود.«
اما تیتر روزنامه کیهان مربوط بود به اظهارات ظریف در جمع نمایندگان مجلس.

کیهان با اش��اره به اظهارات نمایندگانی که در این جلس��ه بودند در صفحه اول خود 
با فونت درش��ت به نقل از ظریف نوش��ت: مکالمه روحانی با اوباما و دیدار من با جان 

کری نابجا بود.
در گزارش مربوط به این تیتر نیز آمده بود:

»در جلس��ه روز یکش��نبه کمیسیون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس شورای 
اس��لامی که به منظور توضیح و تش��ریح روند مذاکرات و اقدامات انجام گرفته هیئت 
ایرانی در س��فر نیویورک تشکیل ش��ده بود، دکتر ظریف در پاسخ رئیس کمیسیون 
که نظرایش��ان را درباره اقداماتی پرس��یده بود که رهبر معظم انقلاب آن ها را »بجا« 
ندانسته بودند، در کمال صداقت گفته بود »ما فکر می کردیم مکالمه ها و گفت وگوها 
در حدی که انجام شده، در این حد مجوز داریم ولی وقتی حضرت آقا اشاره کردند، 
برداشت ما این است که ایشان اولا؛ً به گفت وگوی دکتر روحانی با اوباما انتقاد دارند 
و این را یکی از اقدامات نابجا می دانند و طولانی ش��دن مذاکرات بنده و جان کری را 

از اقدامات نابجای دیگر سفر می دانند.«
ام��ا ظریف در صفحه فیس بوک خود به این بخش از گزارش کیهان اینگونه پاس��خ 
داد: »باعث تاس��ف اس��ت که یک و نیم س��اعت بحث ج��دی، صمیمانه و خصوصی 
با نمایندگان محترم مجلس ش��ورای اس��لامی، که صراحتا توافق ش��ده بود محرمانه 
و غیرقاب��ل نق��ل خواهد ماند، در چندجمله خلاصه ش��د که هی��چ ارتباطی با بحث 
مفصل من نداش��ت و به مطبوعات درز داده شد. بدتر از آن افرادی که خود را قاضی 
صداقت بنده دانسته و با تیتر کوچک صداقت مرا می ستایند، با بزرگترین تیتر ممکن 
جمله ای را به عنوان نقل قول مس��تقیم از بنده منتش��ر کردند که با آنچه گفته بودم 

مطابقت نداشت.«
ظریف در ادامه نمایندگانی که »مطالب جلس��ه محرمان��ه را بدون توجه به محتوای 
مطلب به س��لیقه خود به بیرون منعکس کردند« تهدی��د کرد که »منبعد تنها توقع 

اظهارنظر رسمی در جلسات علنی از بنده داشته باشند.«
به جرات می توان گفت محمد جواد ظریف در سیاس��ت خارجی بدیلی در کشورمان 
ندارد. اما از آنجا که کس��ی بی عیب نیست وزیر س��ابق خارجه نیز همچنان در مورد 
سیاس��ت داخلی نقص های چش��مگیری دارد. سیاس��ت داخلی ای��ران از معادلات و 
تزه��ای ماکیاول��ی تبعیت می کند و این یعنی رس��یدن به هدف از ه��ر راهی مجاز 
 ش��مرده می ش��ود. البت��ه که ب��ر روی کاغ��ذ از ارزش ها گفته ش��ده ول��ی در عمل

 چنین نیست.

< آقای رئیسی از کرملین به کرج می آید اما فرصت نمی کند از کرج به اسلام آباد برود
نماینده مردم کرج در مجلس با بیان اینکه دولت باید نسبت به کلی وضعیت اقتصادی 
پاس��خگو باشد، از الگوی اقتصاد سرمایه داری، نابسامانی حوزه ارزی و اقتصاد دلاری و 
عملک��رد مخرب بانک ها به ویژه بانک های خصوصی به عن��وان موارد مغفول مانده در 
لایحه بودجه 1403 یاد کرد. مهدی عس��گری در مخالفت با کلیات لایحه بودجه سال 
1403 کل کش��ور، گفت: دولت باید نس��بت به کلی وضعیت اقتصادی پاسخگو باشد 
هرچن��د اقدامات و تلاش هایی در این مدت از جمله کاهش رش��د نقدینگی به نصف، 
کاهش کسری بودجه و کاهش اضافه برداشت از بانک مرکزی و افزایش صادرات نفتی 
و غیر نفتی داشته که همراه با افزایش حقوق کارگر و بازنشستگان کمتر از نصف تورم 
است یعنی آنجا انقباضی عمل کردیم و دولت این اقدامات را به عنوان علت و علل تورم 
انجام داد در حالی که تورم از ابتدای دولت کاهش پیدا نکرده کما اینکه در مهر 1400 
و س��ال 1402، 45 درصد بوده است.نماینده مردم کرج، اشتهارد و فردیس در مجلس 

شورای اس��لامی گفت: این وضعیت نشان می دهد ما دچار خطای محاسباتی هستیم 
چرا که آنچه باید در سفره مردم و افزایش قدرت خرید آن ها نشان داده می شد محقق 
نش��ده است. وی با اش��اره به برخی موارد مغفول مانده در بودجه 1402، تصریح کرد: 
یکی از این موارد الگوی اقتصاد س��رمایه داری است که همچنان بر همان ریل حرکت 
می کنیم و توقع داریم نتایجی بگیریم که با فقر، تبعیض و فاصله طبقاتی مقابله کنیم و 
مردمی سازی اقتصاد را رقم بزنیم. عسگری یادآور شد: آقای رئیسی از کرملین به کرج 
می آید اما فرصت نمی کند از کرج به اسلام آباد برود و در این سفر بیشترین وقت خود 
را با سرمایه داران بزرگ نشست اقتصادی برگزار کرده و با 2 سرمایه دار بزرگ صحبت 
می کند و با 4 سرمایه دار چند ده همتی که فقط یک فقره 55 همت بوده تفاهم نامه 
منعقد می ش��ود که کل تولید گوشت ومرغ استان البرز و تهران را در یک انحصار یک 
شرکت قرار می دهد که برای تحقق آن 30 هزار هکتار زمین و روزانه 20 هزار متر مکعب 
آب می خواهد اگر این مبلغ را به هر فردی بدهیم می تواند در تولید مشارکت کند، آیا 

این اقدام فقط باعث تقویت سرمایه داران بزرگ نمی شود؟/ایلنا

< از مردم غرب برای حمایت از مظلومان غزه قدردانی می کنیم
نماینده مردم تهران در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: به مردم دولت های غربی باید 
بگوییم که صهیونیست ها در درون نظامات سیاسی شما نفوذ کردند و حیثیت تاریخی 
ش��ما را به آتش می کش��ند. حجت الاس��لام س��یدرضا تقوی در تذکری شفاهی بیان 
کرد: لعنت خدا و فرش��تگان بر آمریکا، انگلیس و ولد نامشروع آنان یعنی رژیم غاصب 
صهیونیس��تی باد که در مقابل چشمان گرگ صفت سازمان های بین الملی می کشند 
و هی��چ کس صدای��ش در نمی آید. وی در ادامه اظهار ک��رد: از مردمی که در غرب به 
حمای��ت از مظلومان غزه راهپیمایی کردند قدردان��ی می کنیم و به آنها می گوییم که 
صهیونیس��ت ها در درون نظامات سیاسی شما نفوذ کردند و حیثیت تاریخی شما را به 

آتش می کشند./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  »جدال لفظی اردوغان و نتانیاهو«، »کشتارهای 
غزه، نتانیاهو را رسوای تاریخ کرد«، »اردوغان اسرائیل را »دولت تروریستی« نامید«، »اردوغان درخواست 
آمریکا برای قطع روابط با حماس را رد کرد«، »پایان نتانیاهو نزدیک شــده اســت«، »حاکمان اسرائیل 
بــه زباله دان تاریــخ خواهند رفت«، »اردوغان، نتانیاهو را »قصاب غزه« لقــب داد«، »نتانیاهو دیر یا زود 
محاکمه خواهد شــد«و... این ها فقط گوشــه هایی از تیترهایی اســت که 
رســانه های داخلی ایران و نیز رسانه های بین المللی به نقل از »رجب طیب 
 اردوغان منتشــر کرده اند ولی، آنکارا همچنــان روابط »دیپلماتیک« خود با 

»تل آویو« را حفظ کرده، مراودات اقتصادی دارد.
اردوغان از زمان انتخابات ریاست جمهوری که بهار سال جاری برگزار شد و به 
دور دوم نیز کشید، اگرچه در کابینه ی خود تغییرات گسترده ای انجام داده 
اما همچنان موفق به مهار رکود و تورم و گرانی نشده و می توان گفت همچنان 

»اقتصاد« اصلی ترین پاشنه آشیل دولت ترکیه به شمار می آید.
در کنار این مســائل، تلاش برای رفع اختلافات با »یونان«، کشمکش بر سر 
پذیرش و عدم پذیرش »ســوئد« در »ناتو«، حضور نظامی در شــمال آفریقا، حضور پررنگ در تحولات 
منطقه ای در قفقاز، حضور نظامی در شمال شرقی سوریه و شمال عراق، برخی اختلافات با دیگر همسایگان 
و تنش هایی هرچند ظاهری با ایالات متحده آمریکا بر سر تحویل دادن و ندادن تسلیحات نظامی از جمله 
جنگنده های پیشرفته، خیز رؤیاپردازانه به سمت و سوی عرب های حوزه ی خلیج فارس به جهت جذب 

سرمایه و برقراری ارتباطات اقتصادی گسترده نیز در میانه ی خبرهای ترکیه و اردوغان دیده می شود.
آفتــاب یزد در گفتگویی »تحلیلی ـ تفصیلی« با رحمــن قهرمانپور، مجموعه تحولات ترکیه را به بحث 
 می گذارد تا ضمن روشــن شــدن دیپلماســی آنکارا، چشــم اندازهای پیش روی اردوغان و ترکیه نیز 

روشن شود.

<موضعگیری های اردوغان در مورد غزه و اسرائیل مصرف داخلی دارد
 دلیل اینکه بســیاری از مواضع و اظهارات تند اردوغان در مورد غزه و رژیم صهیونیســتی 

بازخورد آنچنانی در جهان نداشت چه بود؟ 
این اظهارات بیشتر کاربرد داخلی داشت، اردوغان به دنبال تقویت پایگاه سیاسی خود بعد از انتخابات در 
بین اسلام گراها و ملی گرایان بود و این مسئله بسیار حائز اهمیت است. احزاب ملی گرا در این موضوع 
به شدت منتقد اسرائیل و غرب بودند و مسئله فلسطین هم در ترکیه برای رای دهندگان در گرایش های 
مختلف مهم بود و احزاب سیاسی تلاش می کردند از این فرصت بهره ببرند و اردوغان به این نتیجه رسیده 

بود و نظر و برداشت او روی گرایش های داخلی بیشتر بود.
اردوغان بعد از انتخاباتی که بر خلاف خواسته غربی ها و جریانات رسانه های غربی پیروز شد - زیرا تلاش 
غربی ها این بود که اردوغان شکست بخورد و در این مورد هم مخفی کاری نمی کردند - صراحتاً می گفتند 
که امیدواریم که قدرت دســت مخالفان و اپوزیسیون ها بیافتد آن ها در این مورد)بحران غزه( هم طبیعتاً 

تلاش کردند که صدای آقای اردوغان خیلی بازتابی در رسانه های جریان اصلی در جهان نداشته باشد.

<وقتی غرب اجازه نمی دهد صدای »یورگن هابر ماس« شنیده شود چه توقعی دارید اجازه دهد صدای 
اردوغان اثر گذاری داشته باشد؟!

 مسئله ی مهم و نهایی این که در موضوع اسرائیل، هم اروپا و هم آمریکا بسیار حساس هستند، 
نه تنها صدای اردوغان شنیده نشد بلکه صدای دیگران را نیز بازتاب نمی دادند، حساسیت هایی 
که نســبت به مسئله اســرائیل در غرب وجود دارد برای همگان واضح است حتی در مواجهه با 
دانشمندی مانند »هابر ماس« از آن جایی که دیدگاه های او با صدای اسرائیل یکی نبود و نسبت 

نزدیکی با یهود ستیزی داشت اظهار نگرانی کردند.
افزون بر آن مواردی که اشــاره کرده ام در ســطح داخلی ترکیه هم سطح با سیاست جهانی، هم در واقع 
نوعی بی میلی نسبت به این مورد اظهارات وجود داشت و معلوم بود رهبران سیاسی سعی می کردند که 

در واقع به چنین اظهاراتی پرو بال ندهند.

<نه فقط ترکیه که کشــورهای عربی، اندونزی و بســیاری کشــور ها در مورد غزه فقط حرف زدند)برخی 
حرف نیز نزدند( و هیچ اقدام عملی از خود بروز ندادند!

 یکی از فعالان رســانه های ترکیه گفته بود که زمانی که اردوغان علیه اسرائیل اعلام موضع 
می کرد کشتی های پسرش در بنادر اسرائیل بارگیری می کردند و دیگر موارد، عملکرد و اتفاقات 
در دیپلماتیک به صورت عملی)قطع روابط، فراخواندن دیپلمات ها( رخ نداد و فقط موضع گیری 

کلامی را شاهد بودیم نظر شما چیست؟ 
نه تنها ترکیه بلکه ســایر کشــورهای اسلامی هم در این مورد واکنشی نشــان ندادند نزدیک ترین آنها 
کشــورهای عربی نظیر عربستان، امارات، قطر، اردن و... معمولا این کشورها در خط مقدم اسرائیل بودند 
ولی آنها هم اقدامی نکردند بلکه حتی موشک های یمنی ها را که به سوی اسرائیل پرتاب شده بود ردگیری 

کردند. 
اندونزی صراحتا اعلام کرد که با اقدامات اســرائیل مخالف است ولی روابط تجاری را قطع نکرد هر چند 
بزرگترین تظاهرات ضد اسرائیلی در پرجمعیت ترین کشور اسلامی قلمداد می شد در این کشور برگزار شد 
اما دیدیم که اتفاق دیگری رخ نداد، ضمن اینکه این انتقاد در مورد ترکیه هم به رغم اظهارات تندی که 
آقای اردوغان و برخی رهبران سیاسی داشتند وارد است زیرا در واقع کار عملی آن چنانی صورت نگرفت 

و فقط حرف زده می شد و این انتقاد نه فقط به ترکیه که به بسیاری از کشورهای اسلامی وارد است.

<لغو یا به تعبیری دقیق تر، تعویق سفر آقای رئیسی به ترکیه ارتباطی به مسائل غزه نداشت و بیشتر به 
اختلافات ایران و ترکیه در موضوع مسائل منطقه ای مرتبط بود

 به مســئله ایران، ترکیه و بحران غزه بپردازیم، آیا لغو ســفر آقای رئیسی به ترکیه به دلیل 
این بود که پیش بینی شده بود رئیس جمهور ایران از اردوغان درخواست حمایت از غزه داشت؟! 
حتی در ساعات آخر مقامات ترکیه اعلام کردند که این سفر انجام نمی شود و بعدها در رسانه ها 
اعلام کردند که چون دولت ایران قرار بوده است از اردوغان بخواهد اقدامات موثر تری انجام دهد 

تقریباً این سفر لغو شد آیا این مسئله علت اصلی لغو سفر بود؟

اولاً سفر لغو نشد بلکه به تعویق افتاد. مضافاً این که لغو یا تعلیق سفر رئیس دولت به ترکیه مربوط به غزه 
نبود در واقع به اختلافات ترکیه با ایران در موضوعات منطقه و نوع دیدگاه شان مربوط می شود. دیگر نکته 
این که حتی اگر ایران چنین درخواستی هم مطرح می کرد ترکیه صراحتاً و شفاف مخالفت خود را اعلام 
می کرد.این مسئله نمی تواند دلیل لغو سفر رئیسی باشد کما این که سایر کشورهای عربی هم در واقع مثل 

قطر کارهایی انجام دادند که مطابق میل ایران نبود اما منجر به هیچ اتفاقی نشد.

 حســین ســرگزی، رئیس اداره آبخیزداری و حفاظت خاک اداره کل منابع طبیعی اســتان 
سیستان وبلوچستان و یکی از کارشناسان خبره منابع طبیعی این استان مصاحبه ای کرده و مدعی 
شــده، دلیل این که حقابه ایران توســط دولت طالبان آزاد نمی شــود وجود نشانه ها و ردپاهای 
کشورهای عربی و ترکیه برای فشار به ایران است. از یکی از نمایندگان استان سیستان و بلوچستان 
در مجلس)اسماعیل حســین زهی( در این خصوص پرسیدیم اظهار بی اطلاعی کرد ولی واقعیت 
دارد که دولت طالبان آن ســوی مرزها سد می ســازد و آخرین سد در منطقه خاشرود بوده که 
با عجله نیز دارند می ســازد آیا دولت ترکیه در این امر دخیل است؟ اگر پاسخ مثبت است چه 

نفعی می برد؟
سوال سختی است و نیاز به اطلاعات معتبر و دقیق تری دارد. نه می شود رد کرد و نه تایید، مسئله تحلیلی 
نیز نیست که بتوان درباره ی آن گفت اما طالبان نزدیک ترین و بهترین روابط را با قطر دارد و کشور قطر 
هم به نوعی روابط نزدیک با ترکیه دارد شاید با این استناد این موضوع را مطرح کرده اند. طبیعتاً برای این 

اتفاق اسنادی باید ارائه شود من شخصا نظری ندارم چون سندی وجود ندارد.

<پیوستن سوئد به ناتو را تمام شده تلقی کنید
 آیا ترکیه در نهایت موافقت خود را مبنی بر اینکه سوئد به ناتو بپیوندد اعلام می دارد؟

اردوغان موافقت خود مبنی بر پیوســتن ســوئد به ناتو را در نشست تابستانی ناتو تایید کرده و به نوعی 
پذیرفته اســت و ظاهراً افرادی که به عنوان تروریســت در ترکیه شناخته می شوند به دولت سوئد اعلام 
نموده اند و ســوئد نیز بعضی از آن ها را پذیرفت و بعضی ها را نپذیرفت شروط دیگری از جمله ممنوعیت 

تظاهرات علیه ترکیه و اردوغان توسط »پ.ک.ک« نیز پذیرفته شده است.
اختلاف برسر این مسائل حل شده و آقای اردوغان و حتی مجلس ترکیه توافق کلی ترکیه با سوئد را اعلام 
کرده اند و لابد منتظر گرفتن امتیازاتی هســتند زیرا بعید است در مجلسی که اکثریت با حزب عدالت و 

توسعه است بخواهد برخلاف نظر رئیس جمهور رأی بدهد.
مضافاً این که »ویکتور اوربان« در مجارستان موافقت خود مبنی بر پیوستن سوئد به ناتو را به نظر ترکیه 
منوط کرده است و این یک فضای امتیاز گیری بیشتری به ترکیه می دهد تا با اعلام پیوستن سوئد به ناتو 

موافقت کند و می توان گفت این مسئله از این نظر حل شده است.

<حماس و هنیه به دوحه و امیر قطر نزدیک تر است تا به ترکیه و اردوغان
 ترکیه، قطر و اســماعیل هنیه هر ســه تفکرات اخوانی دارند. حتی در گروه تماسی هم که 
تشــکیل شد متشکل از 8 کشــور، ترکیه و قطر حضور داشتند اما به نظر می رسد قطر بازیگری 
پررنگ تری داشــت آیا این مسئله صرفاً یک تقسیم کار بود یا هنیه به قطر نزدیک تر است تا به 

ترکیه و اردوغان؟
در اصــل هنیه خــود را به قطر نزدیک تر می داند و بخشــی از هزینه های غزه و حمــاس را دولت قطر 
 پرداخــت کــرده بود. از طرفی ارتباط قطر با حماس با داشــتن تشــکیلات در دوحــه به طور طبیعی 
 قوی تر است و رهبران سیاسی حماس مثل طالبان در دوحه مستقر هستند و تحت حمایت دیپلماتیک 

قطر هستند.

در کنار این دو موضوع، خود اسرائیل هم نقش قطر را در بازسازی غزه به نوعی پذیرفته بود و از کمک هایی 
که در سایر زیرساخت ها می کرد خبر داشت، در مجموع همه ی این ها باعث شد که نقش قطر در تحولات 
غزه بیشتر باشد و این الزاما فقط فرصت زا نبود یعنی تهدید بزرگی هم متوجه قطر هست، قطر اگر نتواند 
این موضوع را مدیریت کند طبیعتا ممکن اســت تهدیدات بیشــتر از فرصت های به وجود آمده باشد در 
داخل اسرائیل فضای ضد قطر، ترکیه و اسپانیا شکل گرفته است اگر قطر نتواند نقش خودش را درست 
ایفا کند قطر به همراه اســپانیا و ترکیه جزء کشور های مورد غضب اسرائیل خواهند بود، رهبران حماس 

هم مورد هدف موساد و شبکه های اطلاعاتی ـ امنیتی اسرائیلی قرار می گیرند.

<اختلافات ترکیه و یونان، تاریخی  ـهویتی است و به این سادگی ها و در مدت زمان کوتاه حل شدنی نیست!
 اردوغــان از امریکا انتقاد کرد که پول جنگنده هــا را از آنکارا می گیرند اما آن را به یونان 
تحویل می دهند و سپس راهی یونان شــد آیا این نشان دهنده عادی سازی روابط ترکیه و یونان 

است و آیا اختلافات در حال حل شدن است یا در طول زمان حل خواهد شد؟
اختلافات ترکیه و یونان چند بعدی اســت و به همین ســادگی حل نخواهد شد. درجنگ جهانی اول در 
واقع جزایری به یونان داده شــد که در نزدیکی ترکیه اســت جزایر با مرزهای ترکیه نزدیکند بنابراین 
تنگناهایی ایجاد کرده است. اروپا تلاش می کند از طریق یونان مانع قدرت نمایی ترکیه در مدیترانه بشود 

حفاری هایی که ترکیه درمدیترانه داشت منابع گازی، نشان داد ترکیه کار سختی در پیش دارد.
مانع ترکیه از نظر سرزمینی، جزایر یونانی هستند که استقرار نیروهای نظامی در آنجا کار ترکیه را بسیار 
ســخت و دشــوار می کند، بنابراین ترکیه با خود یونان طرف نیست بلکه با غرب و اروپا در کنکاش است 
حتی فرانسه تسهیلات نظامی به یونان ارسال می کند، از طرفی مسائل هویتی و تاریخی ترکیه و یونان نیز 
وجود دارد. یونان ایالتی بود که از عثمانی جدا شد و در حافظه تاریخی ترک ها، یونان به نوعی آغاز کننده 

فروپاشی عثمانی بود.
علاوه بر این ها، یونان خودش را وارث تمدنی بزرگ می داند و نگاه بالا به پایین به ترک ها داشــته اســت 
ترک ها در طول این 150 سال گذشته از لحاظ قدرت نظامی بر یونان برتری داشته و تلاش می کنند این 
برتری ها را حفظ کنند. این ها را گفتم که متوجه باشــید این مســائل هویتی و تاریخی حل کردنش کار 

بسیار دشواری است.
در این میان اردوغان معتقد اســت که بخشــی از اختلافات را با یونان حل می کند ولی واقعیت امر این 
است که اختلاف بر سر ترک های ساکن یونان، اختلاف بر سر جزایر یونان، بحران ها و تنش های تاریخی و 
هویتی، اختلافات با غرب بر سر مسئله ی یونان همه این ها باعث می شود روابط ترکیه و یونان پیچیده تر 
شود و از همین رو معتقدم حل اختلافات ترکیه و یونان حتماً زمان زیادی را باید پشت سر بگذارد و آنی 

این اختلافات حل شدنی نیست.

<سیاســت خارجی ترکیه تابع اصل »اســتقلال استراتژیک« اســت آنکارا سعی می کند سیاست های خود را 
مستقل به پیش ببرد

 ترکیه همچنان در شــمال شرقی سوریه و شمال عراق حضور دارد، نیروهای نظامی خود در 
لیبی را باقی نگاه خواهد داشــت، در بحران قفقاز نقش و تأثیر دارد با برخی از همسایگان دچار 
چالش و تنش هایی اســت و... سیاست خارجی ترکیه بر چه اصولی کانون های بحران را مدیریت 

می کند و در نهایت می خواهد به چه چیزی برسد؟
سیاســت خارجی ترکیه بعد از ســال 2016 و کودتای ناکام دچار تحول اساسی می شود اولین عملیات 
نظامی در خارج از مرزهای کشور در سوریه انجام می شود به دلیل اینکه آقای اردوغان به جد می خواهد 
ارتش را در خارج مرزها مشغول کند و در داخل تضعیف شود تا زمینه برای حفظ دولت و حزب عدالت 
توسعه فراهم شود. بر همین مبنا است که می بینیم ارتش را تضعیف می کند و ساختار را تغییر می دهد و 

ارتش را در خارج از مرزها مشغول می کند.
دلیل دوم این بود که آقای اردوغان در 2010 مسئله استقلال استراتژیک در خارج از کشور را مطرح کرد 
و سعی کرد از دایره سیاسی غرب دور شود و استقلال نسبی خود را فقط در ترکیه حفظ کند و نیز در بین 
ملی گراها و کشورهای عربی محبوبیت خود را حفظ کند. بنابراین سیاست خارجی ترکیه تابع همین اصل 

»استقلال استراتژیک« است. ترکیه سعی می کند سیاست های خود را مستقل به پیش ببرد.

<اساساً حل مسائل اقتصادی نه تنها برای اردوغان که برای جانشینان وی نیز یک چالش خیلی جدی است 
و همواره مهم باقی خواهد ماند

 ســال ها است که ترکیه در گیر مسائل اقتصادی است مثل ســایر یا به تعبیری بسیاری از 
کشورها، آیا اردوغان برای حل مسائل اقتصادی برنامه ای دارد؟

ســوال مهم و جواب دادن به آن بســیار سخت اســت. ترکیه مانند برزیل، آفریقای جنوبی و اندونزی با 
صادرات به چین و خیزش اقتصادی چین توانست موقعیت اقتصادی خود را تقویت کند و توانست جزو 
کشــورهای به اصطلاح با اقتصاد نوظهور قرار بگیرد. این مربوط می شود به دهه 2000تا 2010 که رشد 
اقتصادی چین و افزایش صادرات، اقتصاد ترکیه نیز تقویت بشود و بعد از آن ترکیه وارد عملیات نظامی 
در سوریه شد و آواره های سوری)نزدیک به سه و نیم میلیون( وارد ترکیه شدند و بحث کرونا شروع شد، 
مجموعه ای از عوامل باعث شــد ترکیه دچار مشکل اقتصادی شود و اقتصاد به یک چالش خیلی جدی 

برای آقای اردوغان و ترکیه تبدیل شد.
در عین حال آقای اردوغان با انتخاب کابینه ای که رویکردهای اقتصادی چهره های حاضر در آن را قبول 
نداشت در کنار تلاش برای بهبود روابط با عربستان، امارات و دیگر کشورها نشان داد که رئیس جمهوری 

ترکیه در نظر دارد تا بر این چالش دردسر ساز و خیلی جدی چیره شود.
اساساً حل مسائل اقتصادی نه تنها برای اردوغان که برای جانشینان وی نیز یک چالش خیلی جدی است 

و همواره مهم باقی خواهد ماند.
اردوغان در زمان انتخابات شــعارهایی داد اما حالا می بینیم که بهره های بانکی را بالا برده و به نوعی به 

شعارهای خود پشت کرده اما تمامی این ها در راستای استیلا بر مصائب اقتصادی است.
باید بپذیریم بزرگترین چالش ترکیه اقتصاد اســت تلاش های بســیاری صورت پذیرفته و در حال انجام 
اســت که کارشناسان معتقدند به نتیجه رسیدن این اقدامات حداقل یک و نیم سال زمان خواهد برد و 
ما باید چشم به آینده ـ حداقل دو سال ـ داشته باشیم تا ببینیم می توانند از گذرگاه خطرناک اقتصادی 

عبور کنند یا نه؟! 

ترکیه و اردوغان زیر نگاه آفتاب یزد و »رحمن قهرمانپور«، کارشناس مسائل بین الملل

موضعگیری های اردوغان در مورد غزه و اسرائیل مصرف داخلی دارد
مبانی سیاست خارجی ترکیه، استقلال استراتژیک است

تلاش ها در جهت ترمیم اقتصاد ترکیه به گفته ی کارشناسان حداقل یک و نیم سال زمان می خواهد تا به نتیجه برسد
لغو یا به تعبیری دقیق تر، تعویق سفر آقای رئیسی به ترکیه ارتباطی به مسائل غزه نداشت و بیشتر به اختلافات ایران و ترکیه در موضوع مسائل منطقه ای مرتبط بود

یک فعال سیاســی اصولگرا گفت: ما باید به صورت ریشه ای با زمینه بروز تخلفات برخورد کنیم. یکی از 
زمینه های بروز این تخلفات بحث تحریم است. کاسبان تحریم و آنهایی که به دنبال این بودند که برجامی 

تحقق پیدا نکند که تحریم ها را هم ساقط کند، باید پاسخگو باشند.
منصور حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در خصوص پرونده فساد چای دبش و 
اطلاع رسانی دیرهنگام گفت: این اشکال است و باید زودتر از این ها گفته می شد. در صورتی که آقایان خیلی 

قبل از آن، این فساد را فهمیدند و وزیر و افرادی که در این رابطه بودند را برکنار کردند.
آنطور که آقای رئیسی گفت 60 نفر را برکنار کردند. باید قطعا به مردم اطلاع رسانی می کردند و این افراد 
را تحویل قوه قضائیه می دادند. یعنی در حال حاضر قوه قضائیه باید بداند که متخلفین چه کسانی بودند و 
حجم تخلف شان چقدر بوده، رسیدگی کند و با آنها برخورد کند. اینطور نباشد که هرکسی جرأت کند پا 

روی بیت المال مسلمین بگذارد، سوء استفاده کند و آب خنک هم بخورد.
توقع این اســت که تمام مقامات دست اندرکار در این رابطه پاسخگوی مردم باشند و برای یک مرتبه هم 
که شده این متصرفین بیت المال و دست اندازان بیت المال را به نحو مقتضی و شایسته تنبیه کنند تا باقی 

به فکر خودشان باشند.
حقیقت پور در پاسخ به این سوال که تلاش برخی افراد دولت برای نپذیرفتن بخش عمده تخلفی که در 
این دولت به وقوع پیوسته چه دلایلی دارد، گفت: این موضوع قابل قبول نیست. قوه قضائیه آمده از حجم 

سوء استفاده در سال های مختلف گفته است.
سوء استفاده در هر دوره ای باشد، محکوم است. آقای رئیسی آدرس داده بود که اگر ما سرکار بیاییم به طور 
جد با مفسدین، فاسدین و ریشه های آن برخورد می کنیم. الان باید آقای رئیسی مدعی تر از بقیه باشد و 
فارغ از هرگونه تعصب، در میدان اصلی مبارزه با این دست اندازان به بیت المال قرار بگیرد، هر مدیری که 

در این رابطه سوء اســتفاده و تخطی کرده را به دستگاه  قضائی معرفی کند. این فعال سیاسی اصولگرا در 
مورد تحلیل خود از دلیل ســکوت تریبون هایی که در دولت گذشته دائم از وضعیت اقتصادی و مدیریت 
دولتمردان گذشــته انتقاد می کردند و امروز حتی اشاره ای به ماجرای فساد چای دبش نمی کنند، گفت: 

این ها افرادی هستند که قبلا هم نشان دادند صداقت لازم را نداشتند.
اینها باید صداقت را پیشه خودشان کنند و در همین راستا اقدام کنند. هرکسی در این رابطه متخلف بود از 

خودی و غیرخودی با آنها برخورد کنند. اینکه دوگانه برخورد کنند و در دوره ای این را پیراهن عثمان کنند 
و در دوره ای لاپوشــانی کنند انصاف و مروت نیســت. این رفتار نشان دهنده این است که این ها در گفتار 
و رفتارشــان صادق نیستند. ما باید از حرف حق پیروی و دفاع کنیم حتی اگر علیه خود یا خانواده مان و 

اهالی هیئت خودمان باشد.
حقیقت پور در پاســخ به این ســوال که برای افکار عمومی این ســوال پیش آمده است که چرا در موارد 
دیگر که غالبا به مردم عادی بازمی گردد نهادهای نظارتی فورا وارد عمل شده و با آن برخورد می کنند اما 
شناسایی و برخورد با فسادی با این ابعاد تا این حد طول کشیده است، گفت: آنچه به ذهن می رسد این 
است که یک مقدار کاهلی کردند. سیستم های نظارتی و واحدهای امنیتی ما در این رابطه، باید پاسخگوی 
دقیق به این نوع موارد باشــند و به موقع وارد عمل شــوند و اجازه ندهند این موارد در داخل جمهوری 
اســلامی شــکل بگیرد.ما باید به صورت ریشــه ای با زمینه بروز این نوع تخلفات برخورد کنیم. یکی از 
زمینه های بروز این تخلفات بحث تحریم است. کاسبان تحریم و آنهایی که به دنبال این بودند که برجامی 
تحقق پیدا نکند که تحریم ها را ساقط کند، باید پاسخگو باشند. با داشتن تحریم ها و این نوع کارهای پنهان 
باید انتظار این نوع تخلفات و سوء استفاده ها را هم داشته باشیم. راه این است که ما به سمتی حرکت کنیم 
که به هیچ وجهی در داخل کشور زمینه انجام این کارها نباشد و تحریم  برچیده شود در این صورت این 
موارد هم می تواند مشاهده نشود یا کمتر شود.وی در پاسخ به این سوال که در اظهارات رسمی دولتمردان 
آمده بود که 60 مدیر در پی شناسایی این فساد برکنار شدند، رئیس قوه قضائیه اعلام کرده که اسامی این 
نفرات اعلام نشده اســت. دلیل تعلل دولت در معرفی این افراد چیست، گفت: ناهماهنگی در این سطح 
برای ما قابل قبول نیست. برای ما که هر هفته می بینیم آقایان رؤسای قوا، یا در قوه مقننه یا در قوه مجریه 

یا در قوه قضائیه با هم می نشینند و در این سطح هماهنگی می کنند، این رفتارها اصلا قابل قبول نیست.

 به جرأت نمی توان گفت »اردوغان« بیشترین حملات کلامی به مسئولان 
رژیم صهیونیستی در موضوع غزه داشته اما رئیس جمهور تقریباً 70 ساله  
ترکیه یکی از رهبرانی اســت که از زمان شروع »توفان الاقصی«، حجم 
وسیعی از موضعگیری ها و حملات تند کلامی علیه اسرائیل و مسئولان 
این کشــور را به خود اختصاص داده اســت. رحمن قهرمانپور معتقد 
است: این حجم وســیع از حملات، بیش از آن که تأثیرگذار در مجامع 
بین المللی باشد »مصرف داخلی« دارد. در گفتگو با یکی از کارشناسان 
سیاست بین الملل، اردوغان و ترکیه از زمان آغاز مجدد دوران ریاست 

جمهور را بررسی کرده ایم

فعال اصولگرا:

  آقای رئیسی گفته ۶۰ نفر در پرونده چای دبش برکنار شدند



آفتاب یزد - رضا بردســتانی: نمایندگان مجلس در نشست علنی ۲۱ آذر ماه با 
۹۱ رای موافــق، ۱۲۷ رای مخالــف و ۱۰ رای ممتنع، با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
کل کشور که توسط دولت ابراهیم رئیسی پیشنهاد شده بود مخالفت کردند، مخالفت 

کردنی که حداقل برای آفتاب یزد قابل پیش بینی و محتمل بود!
اگر خیلی خواســته باشیم تاریخ را شخم بزنیم؛ مجالس دهم و یازدهم طی سال های 

۹۷، ۹۹ و ۱۴۰۰ نیز با کلیات بودجه مخالفت کرده، آن را رد کرده بودند:
- در سال ۹۷ از مجموع ۲۱۶ نماینده حاضر در جلسه مجلس، ۸۳ رای موافق، ۱۲۰ 
رای مخالــف و ۹ رای ممتنع به گلدان های رای ریخته شــد تا تصمیم گیری مجلس 
دهم درباره لایحه بودجه ۹۷ در تاریخ ثبت شــود. یکی از اصلی ترین علل رد بودجه 
۹۷ آن طــور که »محمود صادقی« نماینده وقت مجلس گفته بود: »در لایحه بودجه 
ســال ۹۷ چندان توجهی به اقشار فرودست نشده بود. نکته منفی دیگری هم وجود 
داشت. دولت در لایحه بودجه سال ۹۷ بیش از حد متکی بر بدهی هایی شده که قرار 
اســت وصول شود.« که باعث شد مجلس به لایحه ی ارسالی از سوی دولت دوازدهم 

روی خوش نشان ندهد.
- در سال ۹۹، این بار نمایندگان مجلس یازدهم در نخستین سال حضور خود با ۶۷ 
رای موافق، ۱۱۴ رای مخالف و ۳ رای ممتنع از مجموع ۱۹۱ نماینده حاضر با کلیات 
لایحه بودجه ســال ۹۹ مخالفت کردند. مخالفان بودجه معتقد بودند که این بودجه 

متناسب با شرایط جنگ اقتصادی نوشته نشده است.
- در سال ۱۴۰۰ کلیات لایحه بودجه با ۹۹ رای موافق، ۱۴۸ رای مخالف و ۱۲ رای 
ممتنع از مجموع ۲۶۱ نماینده حاضر به تصویب مجلس نرســید. در این مخالفت دو 
نکته حائز اهمیت بود؛ عدم حضور »روحانی« در اعتراض به تغییرات ایجاد شــده در 
بودجه از سوی کمیسیون تلفیق که الیاس نادران به آن واکنش نشان داده گفته بود: 
»آنچه مورد بحث قرار می گیرد گزارش لایحه بودجه یعنی مصوبه کمیســیون تلفیق 
است، بنابراین رد یا پذیرش کلیات، رد یا پذیرش گزارش کمیسیون تلفیق است.« و 
دیگری، قطع میکروفون »نوبخت« در هنگام دفاع از آراء دولت بود که به یک حاشیه 
تبدیل شــد. در پایان جلســه ی مورد اشــاره، محمد باقر قالیباف در سخنانی گفت: 
»مجلس تلاش کرد با رویکرد توجه به معیشت مردم و مناطق محروم، حذف رانت ها، 
توجه به تولید و اشــتغال، رفع تبعیض و سیاست تک نرخی برای جلوگیری از رانت 
در ارز در کمیســیون تلفیق لایحه بودجه اصلاح شود اما متاسفانه دولت در مواجهه 
با اصلاح ســاختار بودجه که از سوی کمیسیون تلفیق صورت گرفت، تعامل مناسب 
نداشــت و امروز نیز در این نشست شاهد آن بودیم. امیدواریم دولت از فرصت کنونی 
برای اصلاح بودجه استفاده کند و هر چه سریعتر لایحه را به مجلس شورای اسلامی 

تقدیم کند و در این راستا از تجربه کمیسیون تلفیق نیز بهره ببرد.«
بعدهــا و بارها، ایجاد تغییرات در بودجــه ۱۴۰۰ مورد اعتراض دولت قرار گرفت و تا 
مدت ها این چنین عنوان می شــد که کسری بودجه ی ایجاد شده در بودجه به دلیل 
دســتکاری مجلس در بودجه بوده است؛ موضوعی که همواره مورد کشمکش مجلس 

یازدهمی ها و دولت حسن روحانی باقی ماند!

< نگفتمت مرو آن جا که آشنات منم؟!
طی مدتی که دولت سیزدهم بر سر کار آمده، هر بار و هرجا که گفتیم »خاکروبه ها را 
زیر فرش نکنید، اگر اختلافی وجود دارد حل کنید و نه کتمان!« نخست »حسینی«، 
معاون پارلمانی آقای رئیسی وارد میدان شد که: »کدام اختلاف؟ همه چیز در امن و 
امان اســت، در تعامل کامل به سر می بریم و...« و بعد تنی چند از نمایندگان مجلس 
که به زور تعدادشــان به ۱۰۰ نفر می رسد )یادش بخیر؛ ۲۲۰ نماینده به رئیسی نامه 
نوشتند و از او درخواســت کردند نامزد انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ شود!( داد 
ســخن دادند که: »مجلس و دولت دوشادوش هم در حرکت هستند و هیچ اختلافی 
در میان نیســت«، نتیجه آن شد که مجلس در آخرین سال حضور )و سال انتخابات 
مجلس دوازدهم(، دومین لایحه ی بودجه ی ارســالی از ســوی دولت آقای رئیسی را 

مانند لایحه ی بودجه ارسالی از سوی دولت آقای روحانی در سال ۹۹ رد کرد.
آفتاب یزد طی ماه های شــهریور و مهرماه سال جاری در دو گزارش مستقل، صریح 
 و شــفاف از اختلافات پیدا و پنهان دولت ســخن به میان آورده، متذکر شده بود تا 

پیش از رسیدن به فصل بررسی بودجه این اختلافات حل و فصل شود:
- از همان ابتدای آغاز به کار دولت ســیزدهم با صدای بلند گفتیم: بالاخره ماه عسل 
مجلس و دولت به پایان خواهد رســید و رســید و حال می بینیــم اگرچه برخی از 
نمایندگان که تعدادشان نیز اندک است از دولت و عملکرد برخی وزارت خانه ها و نه 
همه ی وزارت خانه ها دفاع می کنند اما قاطبه ی مجلس به این نتیجه رســیده است 
که این دولت برای اجرایی کردن شــعارهایی که در ایام رقابت های انتخاباتی بر آن ها 

دست گذاشته بود، توانایی لازم و کافی را دارا نیست.
- ایــن جو به وجود آمده در مجلس که با نزدیک شــدن بــه ایام انتخابات و با انجام 
ثبت نام های اصلی، شــدیدتر نیز خواهد شد به آسانی به مخاطب دیکته می کند که 
هر لحظه که مجلس اراده کند می تواند وزیری را استیضاح و برکنار کند، جو عمومی 
را علیه دولت سامان دهد و افکار عمومی را با خود همراه کند. ادامه ی این وضعیت با 
مناقشه ی مجلس و دولت بر سر بخشنامه ی معاون سیاسی وزیر کشور و کنار گذاشته 

شدن یا کنار کشیدن او به طور کلی همچنان علیه دولت است.
- در این که مجلس هم به اندازه ی دولت و شاید بیشتر از دولت کاستی دارد، شکی 
وجــود ندارد اما تریبون ۲۹۰ نفره ی مجلــس و امکانات و اختیاراتی که مجلس دارد 
حاوی این هشدار است که »ناپاسخگویی«، »لجاجت«، نشنیدن صدای معترض و مرغِ 
یک پا بودن حتی اگر بر رســانه تاثیرگذار باشد تاثیری بر مجلس ندارد؛ دعوا، دعوای 

نمایندگی مجلس است با اختیاراتی بسیار و عمری به درازای ۴.۸ و شاید ۱۲ سال!
- پیش بینی کرده، هشدار داده بودیم؛ تصویب بودجه ۱۴۰۳ حتما با تصویب بودجه ی 
دو سال قبل متفاوت اســت. آذر و دی که معمولاً دولت ها بودجه سال بعد را تقدیم 
مجلــس خواهند کرد بهترین زمانی اســت که می توان محــک همراهی و همدلی و 
وحدت مجلس و دولت را به عینه ســنجید و مشاهده کرد. اساساً دولت باید اتفاقات 
ســوم شــهریور ۱۴۰۰ و رای اعتماد گرفتن فله ای وزرا و همه ی روزهای خوبِ تا به 
الان را یک جا فراموش کند. مجلس بنای سازگاری با دولت به قیمت زیر سؤال رفتن 

خودش را ندارد!
- همه ی بحث هم لایحه برنامه هفتم توسعه نیست که اوضاع با ورود لایحه ی بودجه، 
وخیم تر نیز خواهد شــد. نه در سطح ســران که معتقدم تمام مجلس و تمام دولت 
در جلســاتی علنی یا غیر علنی )که تاکید بر علنی بودن داریم( اختلاف دیدگاه های 
خود را شــفاف بیان کنند. طی هفته های آتی که ســر و کله ی لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
در کمیســیون ها و صحن مجلس پدیدار شود آن وقت باید شاهد نطق ها و تشرهای 
نمایندگانی باشــیم که می خواهنــد از نمد بودجه برای انتخابات اســفند برای خود 
کلاهی نصیب خود کنند. برنامه هفتم را می شود با تغییراتی، عقلانی تر کرد اما بر سر 

بودجه بعید می دانم، مجلس کوتاه بیاید.
- پیش بینی می کنیم فصل بودجه که فرا برســد اصل دعوای بهارستان و پاستور نیز 
رو خواهد شد چه، تنها جایی که مجلس نشینان می توانند هم یقه ی دولت را بگیرند 
هــم حال دولت را بگیرند در بندهای بودجه اســت پس چه بهتر که لایحه ی بودجه 
با تاخیر به مجلس برود اما دعواهای آن حل و فصل شــده باشد. باور کنید از همین 
حالا می توان حدس زد که برخی نمایندگان همیشــه منتقد که هیچ، همراه ترین ها 
بــا دولت نیز برای آن که به حوزه های انتخابیه ی خود پیام بدهند که اجازه ندادیم و 
نمی دهیم دولت هر چه دلش خواست انجام بدهد؛ چه ها که نکنند و چه ها که نگویند؛ 
یکی این که ممکن اســت چندصدهزارمیلیارد تومانی به بودجه بیافزایند و کوتاه نیز 
نیایند مثل همه ی این سال ها که مجلس همیشــه چندصدهزارمیلیاردتومانی برای 
دولت خرج تراشــید و بعد مدعی کسری بودجه، ناتوانی، ناکارآمدی و عقب افتادگی 

دولت از برنامه ها شد.
- می خواهید بپذیرید، می خواهد نپذیرید اما به عقل نزدیک آن است که حتماً سطح 
اختلافات و توقعات دولت و مجلس از هم پایین بیاید واگرنه بودجه ای تصویب شــود 

که آن ســرش ناپیدا اســت... از ما گفتن بود باقی همانی که کشــاورز طبسی گفت؛ 
یادتان که هست؟!

< در جلسه ی بررسی کلیات لایحه ی بودجه ۱۴۰۳ چه گذشت؟
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه علنی بیست و یکم آذر ۱۴۰۲، کلیات 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشور را مورد بررســی قرار دادند و آن را رد کردند. 
به گزارش ایســنا، درابتدای جلسه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
گزارش کمیســیون تلفیق درباره کلیات لایحه بودجــه ۱۴۰۳ را قرائت کرد و گفت: 
بیشــترین رشد منابع بودجه سال ۱۴۰۳ از محل درآمدهای گمرکی و مالیاتی است 
که حدود ۴۰ درصد رشــد داشــته و میزان وابستگی به منابع نفتی حدود ۲۴ درصد 
کاهش یافته اســت. در ادامه سخنگوی کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی هم ضمن قرائت گزارش کمیسیون برنامه و بودجه درباره کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۳ گفت: ارقام قابل وصولی در بودجه آمده و احکام پیش بینی شده دارای رویکرد 
بودجه ای اســت و از اصلاح قوانین دائمی پرهیز شــده که این موارد از نکات مثبت 

لایحه بودجه است.

< مخالفان کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳
- رشد ۴۰ درصدی درآمد مالیاتی قرار است از کدام پایه های مالیاتی گرفته شود؟

در جریان رسیدگی به گزارش شور اول کمیسیون تلفیق در مورد کلیات لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشور، محمد باقری عضو کمیسیون اقتصادی در مخالفت با کلیات 
این لایحه، از افزایش ۴۰ درصدی درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 

کل کشور انتقاد کرد.
- بودجه ارائه شده نمی تواند رشد اقتصادی ۸ درصدی را محقق کند

همچنین حسینعلی حاجی دلیگانی از اعضای کمیسیون قضائی و حقوقی معتقد است 
که با این بودجه رشــد اقتصادی هشــت درصد محقق نخواهد شد بلکه باعث ایجاد 
فاصله بین اغنیا و فقرا می شــود. در این بودجه پیش بینی شده است که ۳۲۰ همت 
اوراق فروخته شــده است که این اوراق کشــور را بدهکار می کند. در عمل آثاری از 

برنامه هفتم توسعه در این لایحه دیده نمی شود.
- بودجه پیشنهادی دولت حامی واردکنندگان است

یکی دیگــر از مخالفان کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳، مجتبی رضاخواه بود که 
معتقد اســت: براساس بودجه پیشنهادی دولت برای سال ۱۴۰۳ تولید کننده داخلی 
تحت فشــار قرار می گیرد و در مقابل وارد کننــده و تولید کننده خارجی تحت رانت 

ویژه ای قرار خواهد گرفت.
- لایحه بودجه با برنامه هفتم مطابقت ندارد

محسن زنگنه عضو کمیســیون برنامه و بودجه هم با بیان این که لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ با برنامــه هفتم مطابقت ندارد، گفت: رای به کلیــات بودجه به معنای زیرپا 
گذاشــتن برنامه هفتم و فشار بر مردم اســت و این اصلا به معنای مخالفت با دولت 

نیست.
- کاهش عوارض ورودی نکته منفی لایحه بودجه است

در ادامه مخالفت ها با کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳، حســین رجایی با اشاره به 
اینکه که افزایش ۵۰ درصدی مالیات به معنای فشار به تولید است، اظهار کرد: کاهش 

عوارض ورودی به این معناست که واردکنندگان شرایط بهتری خواهند داشت.
- نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۳ از نقاط قوت آن بیشتر است

همچنین ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی با بیان اینکه »نقاط ضعف لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ از نقاط قوت آن بیشــتر اســت« گفت: افزایش درآمدهای مالیاتی در 
لایحه بودجه سال آینده به معنای فشار بر مردم است مگر اینکه دولت اصرار ویژه ای 

بر مؤدیان جدید داشته باشد.
- دچار خطای محاسباتی در حوزه اقتصادی هستیم

مخالف دیگر کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، مهدی عسگری بود که گفت: علی رغم 
همه تلاش های دولت تاکنون نرخ تورم کاهش پیدا نکرده اســت و این نشان می دهد 
که ما دچار خطای محاســباتی در حوزه اقتصادی کشور هستیم. تا کی قرار است ما 
براساس الگوی اقتصادی ســرمایه داری حرکت کنیم. مادامی که ما بر روی این ریل 

حرکت کنیم نباید انتظار اصلاح را داشته باشیم.
- افزایش ۱۸ درصدی حقوق ها بر خلاف قانون است

همچنین ســید سلمان ذاکر از اعضای کمیســیون اجتماعی با اشاره به اینکه تعیین 
افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان، کارکنان، کارگران و بازنشستگان بر خلاف تورم 
اســت؛ توضیح داد که این تصمیم گیری بر خلاف قانون نظام جامع تامین اجتماعی 
اســت چراکه این قانون می گوید افزایش حقوق باید مطابق با تورم باشــد؛ مگر تورم 

۱۸ درصد است؟
- درآمدهــای غیرواقعی در برابر هزینه های واقعی مهم ترین ایراد لایحه بودجه دولت 

است
ســید ناصر موسوی لارگانی عضو کمیسیون اقتصادی هم چنین گفت که درآمدهای 

غیرواقعی در برابر هزینه های واقعی ایراد اساســی بودجه اســت. برخی از درآمدهای 
پیش بینی شده قابل تحقق نیست به عنوان مثال درآمد مالیاتی پیش بینی شده قابل 

تحقق نبوده و تنها فشار را بر مردم بیشتر می کند.
- همسان سازی حقوق بازنشستگان مطالبه مردم است

محمدرضــا صباغیان نیز با بیان این کــه لایحه دولت نقاط قوتــی دارد اما به جای 
پرداختن به مشــکلات اساسی به اصلاح شــاخ و برگ ها پرداخته شده است، افزود: 
ما باید همسان ســازی حقوق بازنشســتگان را مورد توجه قرار بدهیم که این مطالبه 

مردم است.

< موافقان کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳
- ۵۰ همت برای همسان ســازی حقوق بازنشستگان در بودجه سال آینده پیش بینی 

شده است
در ادامه رسیدگی به گزارش شور اول کمیسیون تلفیق در مورد کلیات لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ کل کشور، مجتبی یوسفی عضو هیئت رئیسه مجلس در موافقت با کلیات 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، با بیان این که در لایحه بودجه احکام دائمی تغییر نکرده و 
احکام ماهیت بودجه ای دارد، گفت: مقرر شــده بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان برای 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در سال آینده پیش بینی شود که این اتفاق برای بار 

اول رخ می دهد که آن هم با همراهی دولت و مجلس است.
- تلاش دولت انطباق لایحه بودجه با سیاست های کلی برنامه هفتم بوده است

همچنین جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: تلاش 
دولت برای کاهش کســری تراز عملیات، سرمایه ای و مالی و بهبود این ترازها کمک 
می کند که مســیری منطقی را در بودجه داشته باشــیم. سعی شده است که منابع 
بصورت دقیق برآورد شود و نوساناتی که به دلیل عدم برآورد دقیق در بودجه داشتیم 
را دیگر نداشــته باشــیم. اینکه منابعی از محل تســهیلات و منابع بانکی برای رشد 
اقتصادی دیده شده است مطلوب است و فکر می کنم که تلاش دولت بر این بوده که 

بودجه اش با سیاست های کلی برنامه انطباق داشته باشد.
- قیمت فروش هر بشکه نفت ۷۱ دلار و واقع بینانه دیده شده است

از دیگر موافقان کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، احمد راستینه سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی بود که گفت: دولت با نگاه واقع بینانه فروش نفت در ســال آینده را بشکه ای 
۷۱ دلار پیش بینــی کرده و افزایــش درآمدهای مالیاتی را در کنار افزایش ســقف 

معافیت های مالیاتی با یکدیگر دیده است.
- کاهش ۴۲ درصدی شکاف درآمدها و هزینه ها نکته مثبت لایحه بودجه است

فتح الله توسلی از اعضای کمیسیون اقتصادی هم، کاهش ۴۲ درصدی شکاف درآمدها 
و هزینه ها را از جمله نقاط قوت لایحه بودجه ۱۴۰۳ عنوان کرد و افزود: باید به دولت 
کمک کنیم تا بتواند بودجه سال آینده را به موقع تنظیم و کشور را اداره کند، مجلس 
این اختیار را دارد که بعد از تصویب کلیات در کمیســیون تلفیق و در صحن بند بند 
این لایحه را بررســی و در جایی که احســاس می کند با مسائلی که مردم دنبال آن 

هستند منافات دارد، اصلاحاتی را اعمال کند.
- بودجه پیشنهادی دولت برای ۱۴۰۳ ضد تورمی است

در ادامــه موافقت ها بــا کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳، روح الله عباســپور ســخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن اظهار کرد: علی رغم این که می گویند لایحه پیشــنهادی 
تورم زا اســت بنده معتقد هستم بودجه سال ۱۴۰۳ یک بودجه ضد تورمی است چرا 
که منابع و مصارف را دولت به شــکل واقع بینانه دیده است. دولت منابع و مصارف را 
واقعی دیده و این یعنی ما در ســال آینده با ناترازی و کسری بودجه مواجه نخواهیم 
شــد. یکی از مواردی که رهبر انقلاب بر آن تاکید داشــتند این بود که لایحه بودجه 

نباید تورم زا باشد.
- دولت بودجه سال آینده را واقعی دیده است

همچنیــن رجب رحمانی با بیان این که در لایحه بودجه ســال آینده کســری تراز 
عملیاتی کاهش پیدا کرده که از نقاط مثبت بودجه اســت، تصریح کرد: سال گذشته 
فروش اموال ۱۲۰ همت بود که امسال ۶۰ همت شده است. علاوه بر آن بودجه واقعی 

دیده شده و امکان تحقق آن وجود دارد.
- دولت و مجلس به دنبال حمایت از بازنشستگان هستند

موافــق دیگــر کلیات لایحــه بودجــه ۱۴۰۳، سیدشــمس الدین حســینی عضو 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ بود که معتقد اســت: باید به موضوع 
 حمایت از بازنشســتگان توجه کنیم که دولت هم موافق آن اســت و در همین راستا 
 وعده چنین موضوعی توســط دولت در کمیســیون تلفیق داده شــد و مقرر شد که

 ۵۰ همت برای آن پیش بینی شود.
- افزایش شفافیت از ویژگی های مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۳ است

به اعتقاد علی بابایی کارنامی یکی از اعضای کمیسیون اجتماعی هم کاهش چشمگیر 
کســری تراز عملیاتی، توجه به توسعه حمل و نقل عمومی و افزایش شفافیت بودجه  

از ویژگی های مثبت لایحه بودجه است.
- ایرادات لایحه بودجه ۱۴۰۳ از لوایح سال های قبل کمتر است

همچنین احمد امیرآبادی عضو کمیســیون اقتصادی معتقد اســت که لایحه بودجه 
۱۴۰۳ قطعا مانند لوایح ســال های قبل دارای ایراداتی است اما بر اساس بررسی های 
انجام شــده، ایراد آن نســبت به لوایح قبل کمتر شده و نســبت به آن لوایح، لایحه 

بهتری است.
- بودجه پیشنهادی دولت براساس واقعیت ها تنظیم شده است

ســید رضا تقوی هم یکی از ویژگی های مثبت لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ را حرکت به 
ســمت آرمان ها براساس نگاه واقع بینانه عنوان کرد و افزود: یکی از ویژگی های مثبت 
لایحه پیشــنهادی دولت این است که حرکت به سمت آرمان ها را از طریق واقعیت ها 
دنبال کرده اســت. ما باید لایحه بودجه را با نگاه آرمان گرایانه و بر مبنای واقع بینی 

تصویب کنیم.
پــس از ارائه نظرات نمایندگان مخالف و موافــق کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه در دفاع از کلیات این لایحه با این توضیح که در بخش اول 
لایحــه بودجه مصارف نیامده اســت، گفت: باید درباره مالیــات از مردم رفع نگرانی 
کنیم، افزایش مالیات در بودجه به خاطر ظرفیت های جدید پیش بینی شده در برنامه 
هفتم است. داوود منظور افزود: نمایندگان نگرانی ها و دغدغه هایی داشتند، امیدوارم 
با همدل بین دولت و مجلس شورای اسلامی آخرین بودجه مربوط به دوران فعالیت 

مجلس یازدهم تصویب شود و بتوانیم رویکرد موثری برای مردم داشته باشیم.
رئیس مجلس هم خطاب به ســازمان برنامه و بودجه بیان کرد: انتظار داریم در بحث 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان به صورت شــفاف توضیح دهید، هم اکنون به 
صورت کتبی به شــورای نگهبان نامه زدید که در برنامه هفتم توسعه، همسان سازی 
بازنشستگان مشمول بار مالی بوده و این مشکل ایجاد می کند باید روشن باشد که آیا 

دولت این موضوع را می پذیرد و اجرایی می کند؟
در پاسخ به این تذکر رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: بنده به صورت کتبی 
۵۰ همت برای همسان ســازی حقوق بازنشســتگان در لایحه بودجه ســال آینده را 
می پذیرم. علی رغم این توضیحات رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید 
کرد: مجلس شورای اسلامی بر همسان ســازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
تاکید دارد و قطعا بودجه ای که در آن منابع همسان سازی دیده نشده باشد از در این 

مجلس بیرون نخواهد رفت.
در نهایت نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ مخالفت 
و آن را رد کردنــد. بعد از مخالفــت مجلس با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳، محمدباقر 
قالیبــاف با اعلام اینکه دولت هفت روز فرصــت دارد تا اصلاحات را در بودجه اعمال 
کرده و مجددا بودجه را به مجلس برگرداند، گفت: وقت ما تنگ اســت. اینکه بعضی 
از دوســتان حرف از بودجه دو دوازدهم می زنند اصلا به مصلحت نیست. سال ۱۴۰۳ 
 ســال اول اجــرای برنامه هفتم اســت و باید بودجه محکم و دقیق بــوده و کارها را 

انجام دهیم.

شهریور و مهرماه سال جاری در دو گزارش: »اختلافات 
را کتمان نکنید، حل کنید« و »پیش از رسیدن به فصل 
»بودجه«، اختلافات را حل کنید! «، خیلی واضح و شفاف 
خطاب به دولت و مجلس نوشــتیم: »به جای کتمان 
اختلافات آن را حل کنید« اما صدای مان به جایی نرسید. 
در آن دو گــزارش خیلی صریح به این نکات اشــاره 
کردیم: »دولت و مجلس به جای کتمان اختلافات، آن را 
حل کنند.«، »پیش از رسیدن به فصل بودجه و بررسی 
لایحه ی بودجه، بنشینید و به اصطلاح سنگ های تان را 
وا بکنید و اختلافــات را حداقل به پایین ترین حد خود 
برســانید.«، »»بهارستان« نشــینان خودشان را فدای 
»پاستور« نمی کنند! « و »اساســاً دولت باید اتفاقات 
سوم شــهریور ۱۴۰۰ و رأی اعتماد گرفتن فله ای وزرا و 
همه ی روزهای خوبِ تا به الان را یک جا فراموش کند. 
مجلس بنای ســازگاری با دولت به قیمت زیر سؤال 

رفتن خودش را ندارد!«

مبارک است...!

کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ رد شد
رد کلیات لایحه ی بودجه طی سال های اخیر مسبوق به سابقه است؛ مجالس دهم و یازدهم در سال های ۹۷، ۹۹ و ۱۴۰۰ نیز با کلیات لایحه ی بودجه مخالفت کرده بودند 

اما مجلس یازدهم برای نخستین بار و در مواجهه با سومین لایحه ی بودجه، ارسالی از سوی دولت سیزدهم مخالفت کرد تا اختلافات پنهان بهارستان و پاستور علنی تر شود!
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آقای »گوترش«، ممنونیم!
ادامه از صفحه اول:

این اولین بار اســت که آقای گوترش از 
زمان روی کار آمدن خود در ســال ۲۰۱۷ 

به ماده ۹۹ استناد می کند.
ماده ۹۹ به طور خیلی ساده اشاره می کند 
که »دبیر کل می تواند نظر شورای امنیت را 
به هر موضوعی که به عقیده او ممکن است 
حفظ صلح و امنیت بین المللی را تهدید 
کند، جلب کند.« بسته به نوع تفسیری که 
از کلمه »استناد« می توان کرد شمار مواردی 
که دبیران کل از آن استفاده کرده اند می تواند 
متفاوت باشد. اما از زمان تاسیس سازمان در 
سال ۱۹۴۵، دبیرکل های قبلی تنها شش بار 

»صراحتا« به ماده ۹۹ استناد کرده اند.
اگرچه ایــن افراد از مســئولیت ضمنی 
برای جلب توجهات بیشــتر به بحران های 
جهانی غفلت نکرده اند. چه بسا دبیران کل 
قبلی ســازمان ملل بدون ذکر ماده ۹۹، در 
مواردی تهدیداتی را که برای صلح و امنیت 
بین المللی می دیدند به شورای امنیت ارجاع 
داده اند. از جمله این موارد می توان به بحران 
جنگ داخلی کنگو در سال ۱۹۶۰، بحران 
گروگان گیری ســفارت آمریکا در ایران در 
نوامبر ۱۹۷۹، جنگ ایران و عراق در ســال 
۱۹۸۰ و بحران اخیر میانمار در سال ۲۰۱۷ 
میلادی اشاره کرد. آخرین باری که دبیرکلی 
به طور رســمی و صراحتا ماده ۹۹ را مورد 
استناد قرار داد »خاویر پرز دو کوئیار« بود که 
به وضعیت لبنان در سال ۱۹۸۹ اشاره کرد. 
درگیری بسیار پیچیده ای که تهاجم اسرائیل به 
لبنان و اشغال جنوب آن را شامل شد و خطر 
کشیده شدن فرانسه و ایالات متحده به این 
درگیری نیز متصور بود. اگرچه موارد استناد 
به ماده ۹۹ کم شمار بوده است، اما از لحاظ 
تاریخی در بسیج اقدامات سازمان ملل متحد 

به سمت بحران های خاص مؤثر بوده است.
منتقدان سازمان ملل عدم استناد به ماده 
۹۹ در نمونه هایی مانند نسل کشی رواندا 
در سال ۱۹۹۴ را به عنوان فرصت های 
سوخته برای جلوگیری از یک تراژدی 

تلقی می کنند.
ح: کشورهای بسیاری در سطح جهان 
و همچنین سازمان ها و نهادهای مستقل 
حقوق بشری از این اقدام دبیرکل سازمان 
ملل متحد پشتیبانی کردند از جمله آقای 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران. 
اقدام  از  قدردانی  امیرعبداللهیان ضمن 
گوترش در فعال کردن ماده ۹۹ منشور 
ملل متحد در مورد تحولات فلسطین و 
نسل کشــی در غزه تاکید کرد: استفاده 
از ماده ۹۹ منشــور ملل متحد، اقدامی 
شجاعانه از سوی شما برای حفظ صلح 
و امنیت بین المللی بوده و مورد حمایت 

افکار عمومی جهان است.
ط: بســیاری از رســانه ها و روزنامه های 
داخلی و بین المللی )از جمله آفتاب یزد( 
بارها از انفعال دبیران کل ســازمان ملل 
متحد انتقاد و گلایه کرده بودند که طبیعی 
 است. در کنار این مسئله و همزمان با آغاز 
»توفان الاقصی« شــاهد نوعی رخوت و 
بی تفاوتی از سوی جهان و اعراب نسبت 
به جنایات رژیم کودک کش صهیونیستی 
بوده ایم، رخوت و بی تفاوتی ای که همچنان 
نیز ادامه دارد هرچند ملل آزاده جهان حتی 
در قلــب آمریکا و لندن به میدان آمدند و 
جنایات رژیم صهیونیســتی را به شدت 
محکوم کردند اما اقــدام آقای گوترش 
برای همیشــه در تاریخ باقی خواهد ماند 
با این توضیح کــه؛ در زمانه ی بی تفاوتی 
و سکوت خفت بار بسیاری از کشورها، 
دبیر کل سازمان ملل با اقدام »شجاعانه و 
نادر« خود نگاه های بیشتری را به سوی غزه 
که به یک قتلگاه بزرگ تبدیل شده است 
معطوف داشت. امروزه می بینیم از بعد اقدام 
آقای گوترش حتی سیاستمداران آمریکایی 
نیز نسبت به ادامه ی حمایت های بایدن از 
اسرائیل و نتانیاهو به خشم آمده اند و این 
در نهایت باعث افزایش فشارها بر پیکره ی 
متزلزل سیاست های آمریکا و اسرائیل نیز 
خواهد شد که بخشی از آن متاثر از اقدامات 
دبیر کل سازمان ملل متحد است که حتماً 

جای تقدیر دارد.
و نکته آخر: می توان دبیر کل سازمان ملل 
بود با اختیاراتی محدود و سکوت نکرد و 
می توان یکی از سران کشورهای متمول و 
پر امکانات عربی بود با توان و اختیاراتی 
نامحدود و سکوت کرد. می توان جزئی 
از کشــورهایی بود کــه تلاش کردند 
فقط شــعار بدهند و نیز می توان مانند 
»حوثی« ها، شجاعانه قدم در میدان نبرد 
علیه رژیم صهیونیستی گذاشت. در این 
بلوای می توان و می تــوان ها، بر خود 
فرض دانستیم از دبیر کل سازمان ملل 
متحد که وظائف و مسئولیت های انسانی 
خود را فراموش نکرد علی رغم تمامی 
مخاطراتی کــه می تواند برای او در پی 

داشته باشد صمیمانه سپاسگزاری کنیم.
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 افقی 

 عمودی 
 1 - رس�م و عادت - سوغات دامغان – سختی 
و ع�ذاب 2 - قوس ق�زح - کوچکترین واحد 
موجود زنده - شایس�ته تر 3 - محل - همان 
س�اربان است - مهمانی و جش�ن 4 - تجویز 
پزش�ک - باران ریز - پش�ته خ�اک - کلمه 
پرسشی 5 - درشت - آخرین حرف انگلیسی 
- مرکز استان گلستان 6 - نوعی خویشاوندی 
- موش�ک معروف - بند دست 7 - دوستان - 
جمع فلس، پول های سیاه و ناچیز - خورجین 
بزرگ 8 - گوسفند ماده - پیامبر بت شکن - 
امیدواری 9 - داخل - بدهکار - داراي گنجایش 
10 - پاسخ منفی - غذای بسته بندی - غذایی 
که به وس�یله پختن و له کردن س�بزیجات و 
حبوب�ات و افزودن ش�یر و کره ب�ه آنها تهیه 
می ش�ود 11 - گیاه�ی - نت س�وم - رنگی از 
خانواده سبز 12 - نابودی - مساوی - نام سبکی 
از کشتی محلی - چغندر پخته 13 - سریالی 
از داریوش فرهنگ - نهادن، قرار دادن - لنگه 
14 - واپسین - طرف مقابل در کشتی را گویند 
- دارای نقش گل 15 - آس�مان غرنبه - چیره 

دست، استاد - نوعی زیرپوش مردانه

 1 - ش�هر اولین ها در خوزستان - رودی 
در ع�راق 2 - دش�منی - چه�ره نما - بر 
س�ر انگش�تان 3 - به اندازه - فیلسوف 
اندلسی و شارح آثار ارسطو - سیاره زهره 
4 - همداستان " رامین " - صدای بلند - 
رو دست خوردن، فنی در کشتی - جرقه 
آتش 5 - زبان عرب - عمارت - جانشین 
6 - منسوب به عدد پنهان - وسیله ای که 
فرکانس های رادیویی را تقویت می کند - 
تکرار حرف هشتم 7 - جز غیر مستقلی 
که ب�ه پای�ان واژه می پیون�دد - متواری 
- پس�وند میل کنن�ده 8 - درود - قلعه 
تگزاس و فیلمی از جان وین - خوشمزه 9 
- ماهی کنسروی - تیمی - مقابل مخالف 
10 - دانه خوشبو - اسپنسر.... بازیگر فیلم 
پیرمرد و دریا - تو مو می بینی و من..... مو 
11 - دراز ترین رود اروپا - جستجو نکن - 
پوستین دوز 12 - نهنگ دریایی - تهمت 
– نشان و علامت مخصوص - آلوی کوهی 
13 - ش�الوده - از تواب�ع کاش�ان – مادر 
محل�ی 14 - پ�ر آوازه - پناه�گاه - کرم 
نورانی 15 - عضوی در صورت - محدوده، 

منزل شخصی

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 رویداد

کوتاه از هنر  

آفت�اب یزد: نشس��ت چهارمین روی��داد ملی 
س��واد مجازی پیش از ظهر سه شنبه ۲۱ آذر با 
حضور صالح اصغری، مدیر مرکز سازمان فضای 
مجازی س��راج و معادی در معاونت مطبوعاتی 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی برگزار شد. در 
این نشست صالح اصغری، مدیر سازمان فضای 
مجازی س��راج گفت: مرکز فضای مجازی سراج 
رویدادهای ملی مبتنی بر گفتمان سازی رسانه ای 
را در دس��تور کار خود قرار داده و بر اساس این 
رویک��رد هر س��ال ی��ک برنامه مل��ی را تدارک 
می بیند و با ط��رح مباحث تئوریک و انضمامی 
چهارمین رویداد ملی س��واد فضای مجازی را با 
حضور کنش��گران فضای مجازی و فعالان حوزه 
رس��انه به صورت ترویجی در استان ها و تهران 
برگ��زار می کند. وی درب��اره اه��داف برگزاری 
چهارمین رویداد ملی س��واد فض��ای مجازی با 
رویکرد خبر جعلی در پسا حقیقت توضیح داد: 
ای��ن رویداد ملی با هدف چارچوب س��ازی برای 
شناخت رخدادهای اجتماعی -رسانه ای برگزار 
می ش��ود تا کنش گران فرهنگ��ی و اجتماعی با 
پرهی��ز از تقلیل گرای��ی، با نگاه��ی روش مند و 
مبتن��ی بر نظریات علمی، با اخبار جعلی مواجه 

ش��وند. صالح اصغری اف��زود: چهارمین رویداد 
ملی س��واد فضای مجازی در سه حوزه موضوع، 
محت��وا و قالب برگزاری، روی��دادی نو در حوزه 
توانمندسازی کنشگران اجتماعی است که برخی 
از از جنبه های آن برای نخس��تین بار در کشور 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت. وی با بیان اینکه 
اخبار جعلی باعث کاهش همبستگی اجتماعی 
در میان مردم ش��ده اس��ت، گفت: در ش��رایط 
کنونی جامعه فقط مس��ئله خبر جعلی نیست، 
بس��یاری از اخبار واقعی هم جامعه را دو قطبی 
می کند و همبستگی را کاهش می دهد. بنابراین 
از منظر اجتماعی باید کنشگران اجتماعی نسبت 
به خبر جعلی واکنش داش��ته باش��ند و آن را با 
رویکرد اجتماعی مورد نقد و بررسی قرار داد. در 
این نشست »معادی« دبیر چهارمین رویداد ملی 
سواد فضای مجازی نیز گفت: رویداد چهارم ملی 
با عنوان خبر جعلی در عصر پسا حقیقت تیرماه 
امس��ال به صورت مجازی برگزار شد. وی افزود: 
در مرحله حضوری ۲۰۰ نفر از شرکت کنندگان 
پس از گذراندن آزمون علمی و عملی و مصاحبه 
انتخاب شدند؛ دوره حضوری نیز روزهای ۲۹ آذر 

۱ دیماه در تهران برگزار می شود. 

»بودن« در »نوفل لوشاتو« 
آفتاب یزد: نمایش »بودن« به کارگردانی عاطفه 
تهرانی از چهارم دی هر شب به مدت ۴۵ دقیقه 

در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.

»دلبر رند« در »دا« 
نمایش »دلبر رند« به نویس��ندگی و کارگردانی 
رویا آذر و مهرداد اعلایی از ۲۷ آذر تا ۱۴ دی ماه 
ساعت ۲۱ در تماشاخانه دا روی صحنه می رود. 
در خلاص��ه »دلبر رند« آمده اس��ت: خش��ونت 
همیشه یک چشم کبود و دندان شکسته و دماغ 

خونی نیست./ایسنا

»روزی...« در تئاتر شهر 
نمای��ش »روزی روزگاری ترور« ب��ه کارگردانی 
ج��واد رازقندی از ۲۴ آذرم��اه در کارگاه نمایش 
اجرا می ش��ود. ای��ن نمایش درباره چه��ار نفر از 
اعضای یک گروه تروریستی است که در پی چند 
عملیات، دچار اختلاف و س��وءتفاهم تشکیلاتی 
ش��ده و اقدام به تس��ویه حس��اب های شخصی 

می کنند./مهر 

»خانم ِ...« در ایرانشهر 
نمای��ش »خانمِ آقای جرج کلونی« از ۲۷ آذر در 
سالن سمندریان تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه 
می رود. داستان این نمایش درباره پشت صحنه  
یک فیلم هالیوودی اس��ت که بدل جرج کلونی 

با دختری عرب به عنوان دس��تیار لباس آش��نا 
می شود و این شروعی  است بر کشف گذشته ای 

رازآلود./ایسنا 

کیوان ساکت در اصفهان 
کیوان س��اکت نوازنده و آهنگس��از پیشکسوت 
موس��یقی ایرانی از برگزاری مس��ترکلاس خود 
در زرین ش��هر اصفهان خب��ر داد. وی گفت: هم 
اکن��ون در تدارک و برنامه ری��زی برای برگزاری 
مسترکلاس هستیم که این کارگاه آموزشی ۲۳ 

و ۲۴ آذر در اصفهان برگزار می شود./مهر 

عباس جلیلیان درگذشت 
عباس جلیلیان )هنرمند موسیقی کرمانشاهی( 
هفت��ه گذش��ته از دنی��ا رف��ت و در ای��ن باره 
اطلاع رس��انی خبری چندانی ص��ورت نگرفت. 
عباس جلیلیان از نادر هنرمندان سرزمینمان بود 
که در خوانندگی، نوازندگی و آهنگسازی مهارت 
کامل داش��ت، بدون آن که آموزش��ی دیده و یا 

استادی داشته باشد./ایسنا
 

»رابرت« در ترکیه 
فیل��م کوتاه »رابرت« به کارگردانی محمد حقانی 
 Egeart Short ب��ه دهمی��ن دوره جش��نواره
Film Competition راه یافت. این جش��نواره 
 ۱۰ ت��ا ۱۴ دس��امبر در ازمی��ر ترکی��ه برگ��زار

 می شود./میراث آریا

آفت�اب یزد – یوس�ف خاکیان: ۱- خیلی ب��رای آقای جبلی و 
عملکرد ایش��ان و سازمان متبوعش کاغذ س��یاه کردیم، می گویم 
خیلی یعنی خیییییییلییییییی زیادها، نه از این خیلی های کم، خود 
بنده تا کنون نزدیک به صد گزارش انتقادی درباره عملکرد سازمان 
صداوس��یما و ریاست و معاونت ها و مدیریت هایش نوشته ام، برای 
اینکه جناب جبلی از جیبشان پول خرج نکنند و روزنامه نخرند هم 
فایل پی دی اف این گزارش ها را از طریق دوس��تان خبرنگارم که 
در تلویزیون کار می کنند برای آقای جبلی ارس��ال کرده ام، اما در 
طول این همه مدت، تو بگو یک بار رویه تلویزیون در پخش برنامه 
هایش عوض شد؟ نشد، یعنی اش همان اش بود و کاسه همان کاسه. 
گفتیم: »اینقدر مختارنامه را پخش نکنید«، پخش کردند. گفتیم: 
»بابا بسه، بس که تلویزیون »طلسم شدگان« نشون داد، همه ملت 
طلس��م شدن«، توجهی نش��ان ندادند و دوباره پخش کردند، زنگ 
زدیم روابط عمومی سازمان گفتیم: »آقا میشه خواهش کنیم این 
س��ریال های »آوای باران« و »پس از باران« و کلا هرچه سریال که 
باران اش��ک را از چشمان ما س��رازیر می کنه رو نشون ندید، نصف 
مردم کور ش��دن از بس پای تماشای این مجموعه ها نشستن« اما 
باز هم نشان دادند، دیدیم اصلا محلمان نمی گذارند، گفتیم شاید 
این موضوع فقط شامل سریالهای وطنی است، یعنی قرار است فقط 
سریال های وطنی پخش ش��ود نه خارجی، اما بعد دیدیم جبلی و 
رسانه ملی بسته اند روی سریال »جومونگ« و سیزن های جدیدش 
و مدام نش��ان می دهند و نشان می دهند و نشان می دهند، تماس 
گرفتیم، گفتیم: »ببخشید میشه دیگه »جومونگ« نشون ندید، این 
چشم ما آب س��یاه درآورد بس که »جومونگ« دیدیم، الان تو ده 
بابامینا یه گروهی جمع کردن رفتن تو دل جنگل، صبح تا شب با 
هم شمشیر بازی می کنن، این سریاله بدآموزی داره ها، تو رو خدا 
دیگه نش��ون ندید، جان عزیزتون نش��ون ندید، دیوونه شدیم ما.« 
باز هم اهمیتی به درخواس��ت های ما ندادند و باز هم »جومونگ« 
را نش��ان دادند. مدتها به همین رویه گذشت، هر چه ما زنجه موره 
می زدیم هیچ کس کَکَش ه��م نمی گزید، تا اینکه یک روز همین 
اواخر اتفاق جالبی رخ داد، اتفاقی که تمام معادلات ذهنی ما را به 

هم ریخت، عجله نکنید، عرض می کنم. 
۲- بنده یواشکی و به دور از چشم مسئولان با استفاده از پروکسی 
تلگرام داش��تم داخل این پلتفرم خارجی گشت می زدم که ناگهان 
در یک��ی از کانالهای داخلی کلیپ کوتاهی از پیمان جبلی روبرویم 
ظاهر ش��د، ذوق زده ش��دم و گفتم: »بهَ به جناب آقای جبلی، تو 
آسمونا دنبال شما می گشتیم، تو تلگرام پیداتون کردیم.« نشستم 
پای تماش��ای آن کلیپ که در واقع بخشی از سخنان رئیس رسانه 
ملی که گویا همین اواخر بیان کرده بودند را نش��ان می داد. ایشان 
با اعتماد به نفس��ی بس��یار ب��الا گفتند: »خیلیا به م��ا میگن چرا 
س��ریالهای »جومونگ« و »مختار« و »یوسف پیامبر« و... رو مدام 
پخش می کنید؟ عزیزان همین جا اعلام می کنم وقتی یه س��ریال 
خوبه، وقتی یه س��ریال مخاطب داره چرا پخشش نکنیم؟ پخشش 
می کنیم، باز هم پخش می کنیم، تا زمانی که این س��ریالا مخاطب 
داشته باشن و درخواست پخش مجدد داشته باشن، ما اونا رو پخش 
می کنیم.« بلافاصله دستانم را به آسمان بردم و شکر خدای متعال 
را ب��ه ج��ای آوردم، اگر بگویم از ذوق نزدی��ک بود قالب تهی کنم 

سخن به گزافه نگفته ام، همان دم این فکر به ذهنم رسید که: »یه 
مدیر خیلی باید مردمی باشه تا بیاد بشینه با مردمش حرف بزنه و 
بگه من به خاطر شما حاضرم هزار بار دیگه »جومونگ« و »مختار« 
و »حضرت یوسف« رو نشون بدم، اصلا غصه نخورید تا من هستم 
این سریالا هم هستن، خیالتون راحت، تازه داریم رایزنی می کنیم 
که بتونیم این س��ه تا س��ریال با چند تا مجموعه دیگه رو تا ابد از 
تلویزیون پخش کنیم، از آدم فقط نام نیک به یادگار می مونه، این 
صندلیا به کس��ی وفا نکردن که، ما نبودیم یه سری تو صداوسیما 
بودن، الان اونا نیس��تن ما هس��تیم، فردا ما نیستیم یه سری دیگه 
هس��تن، باید کاری کنیم که موندگار باشه، واسه همین درصددیم 
که کاری کنیم که وقتی ما نبودیم باز هم »جومونگ« و »مختار« 
و »یوس��ف پیامبر« و... از تلویزیون پخش بش��ه، تمام این کارا رو 
هم فقط به خاطر ش��ما مردم انجام می دیم، واسه اینکه شما از ما 

خواستید.« 
۳- ما چه مردم نمک نشناس��ی هستیم، مس��ئولان به این خوبی 
داریم باز هم مدام نقِ می زنیم، خب بندگان خدا راس��ت می گویند 
که توقعمان بالا رفته است، یک نفر هم نیست بگوید: »خب بشینید 
تو خونه هاتون نون و پنیرتون رو بخورید دیگه، کنارش »جومونگ« 
هم ببینید، چه مرگتونه؟« واقعا که مسئولان ما خیلی برای آسایش 
م��ا کار می کنند، ماییم که قدر نمی دانیم، همین تلویزیون اینهمه 
سال است دارد برای ما سریال تکراری پخش می کند، به جای اینکه 
تش��کر کنیم، فرِت و فرِت می گوییم چرا تکراری پخش می کنید؟ 
خ��ب وقتی مردم ب��ا روابط عمومی س��ازمان صداوس��یما تماس 
می گیرن��د و می گویند: »آقا جومونگ پخش کن« بنده خدا جبلی 
چه کند؟ اگر پخش کن��د یک عده بی معرفت مثل من می گویند: 
»چ��را تکراری پخش ک��ردی؟« اگر پخش نکن��د، آن مردمی که 
تقاضای پخش تکراری »جومونگ« را داشته اند، می گویند: »جبلی 
ما رو دوس نداره، واس��مون »جومونگ« پخش نمی کنه، اینم شد 
رئیس؟ اینم ش��د صداوس��یما؟ مملکته ما داریم؟« خوب که فکر 
می کنم می بینم واقعا حق با جناب جبلی است، خیلی وقت پیشتر 
از اینها باید می آمد و می گفت: »همینه که هست، »جومونگ« رو 
پخش می کنیم، »مختار نامه« رو هم همینطور، »یوس��ف پیامبر« 
رو هم نشون میدم، اصلا هرچی شما بگید من پخش می کنم. ولم 

کنین دیگه بابا، گناه نکردم که شدم رئیس صداوسیما.« 
۴- از خ��ودم خجالت می کش��م ک��ه اینهمه در گ��زارش هایم به 

جناب جبلی توپی��دم که چرا به حرف های م��ا گوش نمی دهید؟ 
چرا مدام سریال تکراری پخش می کنید؟ چرا سریال جدید تولید 
نمی کنید، حالا از نوشتن آن گزارش ها مثل... پشیمانم، کاش دستم 
می شکس��ت و آن مطالب را نمی نوش��تم، حالا فهمیدم، خوب هم 
فهمیدم که جبلی هم از خودمان اس��ت، بنده خدا خیلی اهل دل 
است، به مردم و خواسته های آنها اهمیت می دهد، فقط کافیست با 
شماره ۱6۲ تماس بگیرید و نام هر سریالی که می خواهید ببینید 
را بگویید، به س��رعت آن را روی آنتن می فرس��تند، می گویید نه؟ 
خود رئیس رس��انه ملی بیان کرد که سریالهایی که مخاطب دارند 
را روی آنتن می فرستیم، خود من پس از پایان نگارش این گزارش 
می خواهم با روابط عمومی صداوسیما تماس بگیرم و بگویم سریال 
مورد نظرم را پخش کنند، اتفاقا س��ریال خوبی هم هست و خیلی 
از م��ردم ای��ران آن را دیده اند، کارگردانش ه��م کارگردان خیلی 
خوبی ست، منتهی نمی دانم چرا سالهاست دیگر هیچ اثر تصویری 
نس��اخته، )مدیونید اگر فکر کنید خ��دای نکرده قهر کرده یا دیگر 
نمی خواهد در چنین فضاهایی فیلم و سریال بسازد(، ناصر تقوایی 
را می گویم، کارگردانی که در برهه ای از دوران جوانی اش س��ریال 
»دایی جان ناپلئون« را س��اخت، همان »دایی جان ناپلئون«ی که 
نویسنده اش ایرج پزش��ک زاد است، سریال قشنگی است، می ارزد 
که از تلویزیون پخش شود، اگر شما هم دوست دارید این سریال را 
ببینید، با روابط عمومی سازمان تماس بگیرید و درخواست پخش 
این س��ریال را بدهید، هیچکدام از س��لبریتی های امروزی هم در 
این س��ریال نقش آفرینی نکرده اند، ای��ن مجموعه آنقدر قدیمی 
س��ت که اکثر قریب به اتفاق بازیگرانش دیگر در این دنیا نیستند، 
حداقل حس��ن پخش این سریال از تلویزیون این است که یادی از 
گذشتگان می شود و فاتحه ای هم برای روحشان می فرستیم، خیلی 
ه��م خوب، خیلی هم عالی. اینگونه ش��اید ناصر تقوایی هم مجاب 
ش��ود که بیاید وسط گود فیلم سازی و سریال سازی و آثار جدیدی 
را به تصویر بکشد. به نظرم فکر خوبی ست، به این ترتیب مردمی 
هم که مدتهاست با رسانه ملی قهرند و به قولی ریزش پیدا کرده اند 
دوباره با تلویزیون آشتی می کنند و پای برنامه هایش می نشینند. 
آنوقت دیگر کسی ماهواره نگاه نمی کند و دیگر هیچکسی به رسانه 
ملی نمی گوید رسانه میلی. این اتفاق یک حسن دیگر هم دارد، اگر 
گفتید، نمی دانید؟ حسنش این است که برخی از مردم »آدمهایی 
مثل من« متوجه می شوند که سازمان صداوسیما یک ارگان مردمی 
ست و اولویتش مردم هستند نه حزب ها و جناح ها و سیاستمداران 
اینوری و آنوری. خدا کند که چنین اتفاقی بیفتد، ما که خوشبینیم، 
یعنی اظهاراتی که جناب جبلی بیان کردند ما را خوش��بین کرده، 
فقط خدا کند به حق »ربنا«ی شجریان؛ آقای جبلی مثل برخی از 
مسئولان زیر حرفشان نزنند و تمام سریالهایی که مردم درخواست 
می دهند را روی آنتن بفرس��تند، نه فقط بعضی از آنها را. راس��تی 
گفتم »ربنا«ی شجریان، به یاد ماه مبارک رمضان افتادم، الان که 
وقتش نیس��ت درخواست بدهیم، اما یادتان باشد مردم، چند وقت 
دیگ��ر که ماه رمضان آمد با تلویزیون تماس بگیرید و درخواس��ت 
پخش »ربنا«یِ اس��تاد ش��جریان را بکنید، بی شک رمضان امسال 
یک ماه بس��یار دل انگیز و خاطره ساز را از سر خواهیم گذراند، به 

قول معروف: »تا باد چنین بادا« 

آقای جبلی! »دایی جان ناپلئون« چطور؟!

مفقودی
آق�ای یونس دارابی مالک س�واری پژو 206 م�دل 1382 رنگ 
بژ - متالیک به ش�ماره پلاک 271 ط 35 - ایران 19 و ش�ماره 
موتور 10FSJ54404972 و شماره شاسی 82619328 به علت 
فقدان اس�ناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی 
اسناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت 
به خ�ودروی مذکور دارد ظرف م�دت ده روز به دفتر حقوقی 
سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک پیکانشهر 
- ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود شش�دانگ خانه و باغ به ش�ماره 3893 واقع در 
کس�نویه بخش 8 یزد تاکنون بعمل نیامده اینک برحسب درخواست 
کتبی بی بی فاطمه و معصومه بیگم و بی بی س�ادات و فخرالسادات و 
سید محمد حسین همگی سالاری متقاضی ثبت و با رعایت مواد 14 و 
15 قانون ثبت عملیات تحدید حدود آن س�اعت 8 صبح شنبه مورخ 
1402/10/16 در مح�ل ش�روع و به عمل خواهد آمد، لذا بدینوس�یله 
انتشار آگهی از متقاضی و صاحبان املاک مجاور دعوت می شود تا در 
روز و س�اعت مقرر در محل حضور به هم رسانند و هر ادعایی نسبت 
ب�ه حدود یا حق�وق ارتفاقی آن دارند به نماینده مح�دد اظهار و ابراز 
دارند و کس�انی که به عملیات تحدید حدود واخواهی داش�ته باشند 
می توانند باستناد ماده 20 قانون ثبت و در اجرای مواد 74 و 86 آئین 
نام�ه اصلاحی قانون ثب�ت از تاریخ تحدید ح�دود ظرف مدت یکماه 
اعتراض خود را کتبا" به اداره ثبت اس�ناد منطقه یک یزد تس�لیم و 
رسید دریافت نمایند و نیز ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت دادخواس�ت خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تس�لیم و 
گواهی لازم از مرجع قضائی مربوطه اخذ و به اداره ثبت تسلیم نماید 
در غیراینصورت اقدامات قانونی بنا به تقاضای ذینفع به عمل خواهد 

آمد. 
تاریخ انتشار: 1402/09/22

مجتبی شبانی 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک یزد 

از طرف سیدمحمد طبائی زاده

 رویداد ملی سواد فضای مجازی؛ تلاشی برای مقابله با اخبار جعلی
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آفتاب یزد - نجمه حمزه نیا: میل به زیبایی و جوانی موضوع جدیدی نیس��ت. س��الیان س��ال است که 
انس��ان ها به زیبایی واکنش مثبت نشان می دهند و این امر، کاملا غریزی است. اگر در صورت خود، دارای 
چین و چروک هستید اولین قدم در راستای زیبایی و جوانسازی، کاهش و از بین بردن چین و چروک ها 
اس��ت. خوشبختانه امروزه راه بسیار س��اده و رایجی برای کاهش و از بین بردن چین و چروک وجود دارد، 
این روش معجزه آس��ا، تزریق فیلر اس��ت لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر حامد 
باطنی، فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی و دکتر امیر رضا معتبر، فوق تخصص جراحی پلاستیک 

و زیبایی گفتگو کرده است. 
دکتر باطنی در این باره می گوید: به مرور زمان و با بالا رفتن س��ن، از میزان چربی های زیر پوس��ت کاسته 
می ش��ود. عضلات و ماهیچه های صورت به س��طح پوست نزدیک تر می شوند و در نتیجه، چین و چروک و 
خطوط بر روی پوس��ت ظاهر خواهند ش��د. عواملی از قبیل تماس با نور خورشید، عوامل ژنتیکی و سبک 

زندگی، روند ظاهر شدن چین و چروک و خطوط را تسریع می بخشند.
وی مطرح کرد: فیلرها، نوعی داروی زیبایی با کمترین میزان تهاجم هستند که به حجم دهی، تغییر فرم 
صورت و پر کردن چین و چروک و خطوط روی پوست کمک می کنند. صورت، گردن و دست ها از جمله 

نواحی هستند که تزریق فیلر در آنها انجام می شود.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی ادامه داد: فیلرهای پوستی، یکی از پرطرفدارترین روش های 
زیبایی هس��تند زیرا نتایج س��ریع، داشتن کمترین میزان عوارض و دوره نقاهت بسیار کوتاهی را به همراه 

دارند.
وی اظهار کرد: افرادی که خواهان تزریق فیلر هستند باید از لحاظ بدنی و فیزیکی در سلامت کامل باشند، 

سیگار و دخانیات مصرف نکنند، انتظارات واقعی و منطقی از نتایج تزریق و پوست سالمی داشته باشند
دکتر باطنی در پاسخ به این پرسش که " چه زمانی تزریق فیلر توصیه نمی شود"،گفت: به برخی بیماران، 
روش های جراحی مانند لیفت صورت، لیفت ابرو یا لیفت چشم توصیه می شود زیرا درمان های غیر جراحی 
در جوانسازی پوست، مانند تزریق فیلر نمی تواند نتایج مشابه روش های جراحی را به همراه داشته باشد و 
این نکته را در نظر داش��ته باشید که تزریق فیلرهای پوستی، نتایج موقتی دارند و جهت رسیدن به نتایج 

ایده آل، باید تکرار شوند.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی متذکر شد: برخی دلایل انجام تزریق فیلر عبارت است از وجود 
خط و چین و چروک اطراف دهان، چشم ها و پیشانی، حجم دهی بیشتر نواحی مانند گونه ها، فک و لب ها، 

رفع اسکار و تورفتگی های پوستی به دلیل آکنه، آسیب یا مشکلات مادرزادی می باشد.
وی توضیح داد: روند تزریق فیلر بدین صورت اس��ت که فیلرهای پوس��تی، با اس��تفاده از سرنگ به نواحی 
مختلف سر و صورت از جمله، اطراف چشم ها، فک، اطراف لب ها و پیشانی تزریق می شوند. تعداد، ناحیه و 

عمق تزریق به نوع فیلر و نتایج دلخواه بیمار بستگی دارد.
دکتر باطنی اش��اره کرد: برخی فیلرها حاوی مواد بی حس کننده مانند لیدوکائین هس��تند تا فرد در طول 

تزریق احساس ناخوشایندی نداشته باشد البته از کرم های بی حس کننده نیز می توان استفاده کرد..
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی تصریح کرد: به طور کلی سه نوع فیلر وجود دارد که شامل 
موقتی، نیمه دائم و دائمی اس��ت. فیلرهای موقت ش��امل فیلرهای کلاژنی، فیلرهای هیالورونیک اس��ید و 

فیلرهای کلسیم هیدروکسیل آپاتیت است.
 وی افزود: کلاژن، پروتئین طبیعی اس��ت که به حفظ قوام و استحکام پوست کمک می کند. کلاژن، جزء 

اولین فیلرهایی است که بعدها با آمدن هیالورونیک اسید، از محبوبیت آن کاسته شد.
دکتر باطنی ادامه داد: فیلرهای هیالورونیک اس��ید نیز همانند کلاژن، ماده ای اس��ت کاملا طبیعی که در 
بافت های همبندی مایع اطراف چشم،در بعضي غضروف ها و مایع مفاصل و در بافت پوست هم وجود دارد و 
جهت حجم دهی از آن استفاده می شود. یکي از کاربردهاي این ژل تزریق به داخل مفصل افراد دچارآرتریت 

است تا باعث کاهش درد مفاصل آنها شود. 
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی اضافه کرد: وقتي این ژل در صورت تزریق مي شود مثل یک 
بالش پرش��ده عمل کرده و س��اختمان هاي صورت را که ممکن است به علت روند طبیعي پیر شدن دچار 
کاهش حجم یاشلي شده باشند را ترمیم مي کند. این ژل همچنین آب را به سطح پوست مي آورد و نتایج 
خیلی طبیعی دارد، جابجا نمی ش��ود و عوارض آن نادر هس��تند لذا از آن برای پرکردن عمیق ترین چین و 

خطوط خنده، خطوط عمودی مابین بینی و لب و همچنین برای خطوط اخم استفاده می شود.
وی اظهار کرد: فیلرهای کلس��یم هیدروکسیل آپاتیت به مراتب از فیلرهای هیالورونیک اسید سنگین تر و 
فشرده تر است، عمیق تر تزریق می شود و از آن جایی که ماده ای است که به طور طبیعی در استخوان های 

انسان یافت می شود، منجر به بروز واکنش های ایمنی و آلرژیک نخواهد شد.
دکتر باطنی می گوید: فیلرهای نیمه دائمی، فیلرهایی با ماندگاری بیشتر که حاوی مواد ضخیم تر هستند، 

می باشند. از این فیلرها در درمان خط های عمقی تر صورت استفاده می شود تا نتایج بهتری حاصل گردد.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی مطرح کرد: فیلرهای دائمی از پلی )متیل متاکریلات( تشکیل 
ش��ده اند، مواد پلاس��تیکی ریزی که توسط بدن جذب نمی ش��وند. این فیلرها همچنین حاوی کلاژن نیز 
هس��تند که برای نواحی که پوست ضخیمی دارند، استفاده می شوند. استفاده از این نوع فیلرها در نواحی 
اطراف چش��م و لب توصیه نمی ش��ود بنابراین پزش��ک با توجه به ناحیه درمان، بهترین نوع فیلر را برای 

بیمارخود در نظر خواهد گرفت.
 وی خاطرنشان کرد: برخی بیماران خواهان انجام تزریق چربی هستند، در این مورد، چربی از بدن خود فرد 
گرفته و جهت افزایش حجم یا رفع چین و چروک به نواحی مورد نیاز تزریق می شود.جهت انجام این تزریق، 
ناحیه مورد نظر که اصطلاحا ناحیه اهدایی نیز نامیده دارد، مشخص می شود. چربی از طریق لیپوساکشن 

گرفته و به ناحیه مورد نظر مانند صورت تزریق می شود. 
دکتر باطنی ادامه داد: در بسیاری از موارد، این تزریق نتایج دائمی را به همراه دارد.در خصوص نتایج تزریق 
چربی باید بگوییم که ممکن اس��ت در نواحی مانند صورت، نیاز به تکرار این تزریق باش��د تا نتایج بهتری 
حاصل شود. این تزریق ممکن است با احساس ناراحتی در ناحیه مورد نظر همراه باشد زیرا به نوعی روش 

جراحی محسوب می شود.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی تشریح کرد: در طول جلسات مشاوره، پزشک به بررسی نواحی 
مختل��ف صورت، خط های روی صورت و نتایج احتمالی این تزریق می پردازد. در پایان، نوع فیلر پوس��تی 
مناسب با توجه به نیاز بیمار و ناحیه درمان، انتخاب می شود. بعد از تعیین اهداف بیمار، گزینه های درمانی 

مناسب به بیمار ارائه خواهد شد.
وی مطرح کرد: برخی موضوعاتی که از سوی پزشک قبل از انجام تزریق فیلر مطرح می شوند، عبارتند از 
بررسی سابقه ابتلا به شرایط پزشکی خاص یا آلرژی و درمان چنین مواردی، داشتن سابقه انجام هر گونه 

تزریق فیلر، بوتاکس، لیزر و یا سایر درمان های غیر جراحی یا حتی جراحی های صورت.
دکتر باطنی افزود: برخی اقدامات دیگر ی که از سوی پزشک انجام می شوند نیز عبارتند از بررسی شرایط 
جسمانی و وجود هر گونه بیماری،صحبت در خصوص گزینه های درمان،بررسی کامل صورت،گرفتن عکس 
از بیمار قبل از عمل و بررسی صورت و بررسی طول دوره درمان و همچنین پزشک به توضیح مواردی مانند 

نوع فیلر، نتایج و ماندگاری تزریق می پردازد.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی بیان کرد: از آن جایی که تزریق فیلر، روش کم تهاجمی، ایمن 
و با کمترین میزان عوارض است، امکان تزریق آن همان روز مشاوره وجود دارد و با توجه به اهداف بیمار، 

مشخصات فیزیکی، اطلاعات و توصیه هایی در اختیار بیمار قرار خواهد گرفت.
 وی توضیح داد: پیش از تزریق فیلر، دس��تورالعمل های لازم از س��وی پزشک در اختیار بیمار قرار خواهد 
گرفت مانند اینکه چند هفته پیش از تزریق، مصرف آس��پرین، ژلوفن، ویتامین E یا هر گونه دارویی که 
احتمال کبودی را افزایش می دهند، باید قطع شوند. به همین خاطر، مصرف هر نوع دارویی باید به پزشک 
گزارش داده ش��ود. در صورت س��ابقه ابتلا به تبخال لب و دهان، مصرف داروی Valtrex توصیه می شود.
مصرف دخانیات باید قبل از تزریق کنار گذاشته شود و صرف نظر از نوع ماده تزریقی، نوشیدن آب و مایعات 

چه قبل از تزریق و چه بعد از آن، بسیار مهم است.
دکتر باطنی مطرح کرد: معمولا نتایج بلافاصله بعد از تزریق فیلر مشخص می شود اما با این حال، مشاهده 

تورم و کبودی جزئی در ناحیه ای که تزریق انجام می ش��ود، کاملا طبیعی است. استفاده از کمپرس یخ به 
تسکین و کاهش تورم کمک می کند.

این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی افزود: مدت زمان برطرف شدن تورم به نوع فیلر بستگی دارد، 
اما در بیشتر موارد، کبودی طی یک هفته تا ده روز به طور کامل از بین خواهد رفت.

 وی عنوان کرد: یکی از مهمترین مزایای تزریق فیلر این است که دوره نقاهت بسیار کوتاهی دارد. در طول 
دوره ای که کبودی و تورم در ناحیه مورد نظر وجود دارد، توصیه می شود تا جایی که ممکن است بر روی 

ناحیه مورد نظر مواد آرایشی زده نشود.
دکتر باطنی گفت: مدت زمان ماندگاری تزریق فیلر، به نوع فیلر بستگی دارد. فیلرهای کلاژنی، دو تا چهار 
ماه ماندگاری دارند. در فیلرهای هیالورونیک اسید نیز نتایج این تزریق متغیر است. اما شش تا دوازده ماه 
مان��دگاری دارن��د، فیلرهای نیمه دائم هم دوازده تا هجده ماه ماندگاری دارند و فیلرهای دائمی نیز ممکن 

است نتایج آن ها تا پنج سال یا بیشتر ماندگاری داشته باشد. 
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی مطرح کرد: همانند سایر روش های زیبایی، بیمار باید ارتباط 
خود را در طول س��پری ش��دن دوره نقاهت با پزشک حفظ کند و هر گونه علامت غیر عادی را به پزشک 

اطلاع دهد. ادامه دار شدن درد و تورم می تواند نشانه ای باشد از واکنش های آلرژیک.
وی اظهار کرد: با رعایت نکات و دس��تورات گفته ش��ده از سوی پزش��ک، احتمال بروز چنین عوارضی به 
حداقل خواهد رس��ید. نکته ای که اهمیت دارد این است که بیمار باید تمامی سوالات خود را با پزشک در 

میان بگذارد. 
دکتر باطنی گفت: با این که این تزریق، نتایج بسیار خوبی را به همراه دارد، اما ممکن است برخی بیماران 
از نتایج رضایت کامل نداش��ته باش��ند.گاهی با انجام یک بار تزریق، بیمار به نتیجه دلخواه خود نمی رسد. 
اثر برخی فیلرها به مرور زمان از بین می رود لذا به همین خاطر، تزریق باید چند مرتبه تکرار شود تا فرم 

دلخواه حفظ شود.

<تزریقفیلرگونه،عمومابین15تا30دقیقهطولمیکشد
در ادامه نیز دکتر معتبر در اینباره خاطرنشان کرد: فیلرها یا همان پرکننده های گونه، حجم گونه را افزایش 
می دهند و باعث می ش��وند که برجستگی استخوان گونه شما مشخص تر شود. پزشکان زیبایی، فیلر را به 

داخل و اطراف گونه های شما تزریق می کنند. 
وی بیان کرد: تزریق فیلر گونه، عموما بین 15 تا 30 دقیقه طول می کشد و اغلب می توانید نتایج حاصل از 

این روش را به سرعت مشاهده کنید و البته بهبودی نیز سریع اتفاق می افتد.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی ادامه داد: تزریق فیلر همچنین ممکن است عوارض جانبی و 
زودگذری مثل ورم، قرمزی، کبودی، )که بین چند روز تا دو هفته از بین خواهند رفت( داشته باشید. اگر 
فیلر را از برندهای معتبر تهیه و آن را نزد پزشک انجام بدهید، عوارض خطرناکی نخواهد داشت زیرا استفاده 

از برندهای نامعتبر ممکن است عوارض ناخوشایندی را برای شما به همراه داشته باشد.
وی عنوان کرد: فیلر گونه، در واقع یک روش زیبایی است که نیازی به عمل جراحی ندارد و باعث می شود 
که گونه شما ظاهری برجسته تر و پر تر شود. پزشک زیبایی، مواد مطمئن و ایمنی به نام فیلر را در اطراف و 
بالای استخوان گونه شما تزریق می کند. انواع مختلفی از فیلرهای گونه وجود دارد که پزشک شما، بهترین 

گزینه را بر اساس وضعیت سلامت شما و همینطور هدف شما از فیلر گونه، ارائه می دهد.
دکتر معتبر اظهار کرد: تزریق فیلر گونه، معمولا کمتر از نیم ساعت طول می کشد. بر اساس نوع فیلری که 
استفاده می کنید، نتایج حاصل از آن می تواند حدود یک سال یا حتی بیشتر، باقی بماند. مانند سایر روش ها 

و عمل های زیبایی، فیلر گونه نیز خطراتی از جمله کبودی و ورم را به همراه دارد.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی مطرح کرد:اس��تفاده از فیلر گونه دلایل مختلفی دارد که 
بعضی از آنها عبارتند از برجسته تر کردن و اصلاح کردن فرم گونه ها، افزایش حجم گونه ها،جوان تر به نظر 
رسیدن،پر کردن چین و چروک های صورت،از بین بردن خطوط صورت همچون خط لبخند،رفع افتادگی 

و فرم دهی صورت است.
وی تش��ریح کرد: انواع مختلفی از فیلرهای پوستی وجود دارند که می توانند ظاهر گونه های شما را بهبود 
بخش��ند. نحوه عملکرد هر کدام از این فیلرها، به نوع فیلر استفاده شده، بستگی دارد. برخی از این فیلرها 
عبارتند از هیالورونیک اس��ید )HA(، هیدروکس��ی لاپاتیت کلس��یم )CaHA(، پلی-ال-لاکتیک اسید 

.)PMMA( و پلی متیل متاکریلات )PLLA(

وی افزود: هیالورونیک اسید، رایج ترین فیلر موجود است، در واقع یک ماده کاملا طبیعی است که در پوست 
شما وجود دارد. با افزایش سن، سطح HA درون پوست کاهش می یابد و این مسئله باعث به وجود آمدن 
چین و چروک های پوست و همینطور کم شدن حجم پوست می شود. پزشک شما، از HA برای افزایش 
حجم پوست و همینطور هیدراته نگه داشتن پوست شما استفاده می کند. نتایج حاصل از فیلر هیالورونیک 

اسید، معمولا حدود یک سال باقی می مانند.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی بیان کرد: هیدروکس��ی لاپاتیت کلسیم )CaHA( در واقع 
یک ماده طبیعی است که در استخوان ها وجود دارد. پزشکان از CaHA، برای پر شدن استخوان گونه و 
همینطور صاف کردن خطوط و چین و چروک های عمیق تر استفاده می کنند. نتایج حاصل از این نوع فیلر، 

معمولا حدود 15 ماه باقی می ماند.
وی تصریح کرد: پلی-ال-لاکتیک اسید )PLLA(، در واقع یک ماده مصنوعی است که به بدن شما برای 
ساخت کلاژن کمک می کند. پزشکان معمولا از PLLA، برای پر کردن چین و چروک های عمیق تر روی 

گونه ها استفاده می کنند. نتایج حاصل از PLLA، معمولا حدود ۲ سال و حتی بیشتر باقی می ماند.
دکتر معتبر می گوید: پلی متیل متاکریلات )PMMA(، در واقع همان دانه های کلاژن ریزی هستند که به 
منظور سفت و پر تر به نظر رسیدن گونه ها، از آن ها استفاده می شود. پزشکان از پلی متیل متاکریلات، برای 
سفت تر کردن و بهبود ظاهر گونه ها استفاده می کنند. نتایج حاصل از پلی متیل متاکریلات، سال ها باقی 

می ماند، اما ممکن است نیاز باشد، برای به دست آوردن نتایج بهتر، چندین بار تزریق کنید.
 این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی ابراز داشت: اگر شما باردار هستید یا در دوران شیردهی به 
سر می بردید، نباید از فیلرهای گونه استفاده کنید. به طور کلی، تمام اعمال غیر ضروری برای شخص باردار 

ممنوع است که این مسئله شامل فیلر هم می شود.
وی توضیح داد: موارد منع مصرف فیلرهای گونه عبارتند از افرادی که به مواد مصنوعی موجود در فیلرهای 
پوس��ت، آلرژی دارند، افراد مبتلا به اختلالات خونریزی همچون بیماران هموفیلی یا تالاس��می، برخی از 
بیماری های خود ایمنی، افراد مبتلا به برخی از عفونت ها همچون عفونت های دندان )آبسه دندان(، گوش، 

بینی، گلو و یا آنفلوآنزای معده )گاستروانتریت( و افراد مبتلا به بیماری سل.
دکتر معتبر تشریح کرد: قبل از اینکه شما فیلر گونه را دریافت کنید، یک جلسه مشاوره با پزشک زیبایی 
خود، خواهید داشت. در طول جلسه مشاوره اگر پزشک ما تشخیص دهد، فیلر برای شما تزریق می شود. در 
صورتی که پزشک تزریق فیلر را مناسب نداند حتی با اصرار مراجعه کننده نیز، این تزریق انجام نمی شود. 
در ادامه صورت شما را مورد ارزیابی قرار می گیرد و درباره هدف شما از استفاده از فیلر گونه، سوال می شود.

این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی ادامه داد: پزشک، مناسب ترین فیلر گونه را برای شما پیشنهاد 
می دهد. پزش��ک، س��ابقه پزشکی شما را سوال خواهد کرد. ش��ما باید برخی موارد را حتما با وی در میان 

بگذارید.
 وی افزود: اگر شما آلرژی خاصی دارید، باید پیش از تزریق فیلر، به پزشک اطلاع دهید زیرا ممکن است 
مجبور شوید از تزریق فیلر خودداری کنید. فیلرهای گونه ممکن است در برخی از بیماری های خود ایمنی 
همچون درماتومیوزیت، لوپوس، آرتریت روماتوئید، عوارضی را ایجاد کنند لذا باید قبل از تزریق پزشک را 

مطلع کنید.
دکتر معتبر متذکر ش��د: ممکن اس��ت در افراد مبتلا به بیماری کرون یا کولیت اولسروز، در صورت تزریق 
فیلر، تورم توده ای رخ دهد و اس��تفاده از داروهای ضد التهابی غیر اس��تروئیدی، رقیق کننده های خون یا 
همان داروهای ضد انعقاد خون و همینطور برخی از مکمل ها، می توانند خطر خونریزی و کبودی را هنگام 

تزریق فیلر افزایش دهند.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی توصیه کرد: فیلرهای قبلی، می توانند بر مقدار و همینطور نوع 

فیلر استفاده شده در مرحله بعد، تاثیر بگذارند بنابراین باید قبل از انجام به پزشک اطلاع داد.
وی ابراز داشت: اگر به بیماری پوستی خاصی مبتلا هستید یا پوست شما بسیار حساس است، ممکن است 

مجبور شوید از تزریق فیلرها، خودداری کنید.
دکتر معتبر هش��دار داد: سیگار ممکن است روند بهبودی را پس از تزریق فیلر کندتر کند. سیگار دشمن 
هیالورونیک اسید است که هم هیالورونیک اسید خود پوست را از بین می برد و هم باعث می شود ژل شما 

سریع تر جذب شود و از بین برود.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی خاطرنشان کرد: پزشک شما، عوارض جانبی احتمالی و زمان 
بهبودی تزریق فیلر را به شما اطلاع خواهد داد. گاهی اوقات نیز ممکن است برای نشان دادن محل تزریق 
ها، روی صورت ش��ما علامت زده شود. پزشک همچنین برای بررسی نتایج قبل و بعد از تزریق، از صورت 

شما عکس می گیرد. زیرا برای جلسات بعدی که مراجعه می کنید نیاز به بررسی عکس های شما باشد.
 وی گفت: شرایط حین عمل فیلر گونه بدین صورت است که در طول عمل، پزشک، پوست شما را تمیز 
می کند. سپس ممکن است از لوسیون، کرم، اسپری یا حتی کمپرس های سرد برای بی حس کردن محل 

تزریق استفاده کند. برخی از فیلرها، از قبل یک بی حس کننده دارند.
دکتر معتبر افزود: پزشک شما، از یک سوزن نازک برای تزریق مقدار کمی فیلر در زیر پوست شما استفاده 
می کند و ممکن اس��ت فیلر را در چندین ناحیه از گونه ش��ما تزریق کنند. در حین تزریق، ش��ما آن را به 
صورت یک نیشگون یا نیش کوچک احساس کنید، اما به طور کلی تزریق فیلر، درد ندارد و معمولا حدود 

15 الی 30 دقیقه طول می کشد.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی خاطرنشان کرد: پزشک شما، ممکن است بلافاصله پس از 
تزریق، کمپرس خنک روی نواحی تزریق قرار دهد. تا چند روز پس از تزریق فیلر، ممکن است مواردی مانند 
کبودی، التهاب و تورم مشاهده گردد که بعد از یک الی دو روز یا نهایت یک هفته برطرف می شوند اما بهتر 
است برای دیدن نتیجه نهایی تا دو هفته صبر کنید تا فیلر هیالورونیک اسید در پوست شما باز شود و فرم 

صورت شما را بگیرد و التهاب از بین برود.
وی بیان کرد: در مقایسه با جراحی های زیبایی تهاجمی تر، مزایای فیلرهای گونه عبارتند از نتایج فوری و 
سریع تر از عمل های جراحی است ولی بهتر است برای نتیجه نهایی تا دو هفته صبر کنید تا فیلر به طور 
کامل در پوست شما باز شود و فرم صورت شما را بگیرد و التهاب از بین برود. خطرات کمتر، زمان بهبودی 

سریع و بدون نیاز به دوران نقاهت نیز ازدیگر مزایای این تزریق هستند.
دکتر معتبر اظهار کرد: عوارض استفاده از فیلرهای گونه ممکن است شامل کبودی، قرمزی، ورم باشد و در 
صورت تزریق فیلر بی کیفیت ممکن است دچار عفونت شوید و اگر توسط غیر پزشک تزریق شود ممکن 

است دچار نکروز نیز شوید.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی افزود: این عوارض معمولا موقتی هستند و ظرف 1 الی ۲ هفته 
از بین می روند. همچنین اگر از فیلرهای غیر معتبر استفاده کنید یا تزریق توسط غیر پزشک انجام شود، 
فیلرها ممکن اس��ت به قس��مت دیگری از صورت شما منتقل شوند که این مسئله می تواند باعث شود که 
صورت شما نامتقارن به نظر برسد یا شبیه توده شود. اگر این اتفاق بیفتند، پزشک می تواند از نوع دیگری 

از فیلرها استفاده کند.
وی هشدار داد در صورتی که از فیلرهای نامعتبر استفاده کنید یا نزد پزشک غیر متخصص بروید، عوارض 
جدی تری فیلرهای گونه را به همراه خواهد داشت. این عوارض عبارتند از واکنش آلرژیک به فیلر، عفونت ها، 

نشت و انتشار فیلر، بی حسی، تورم شدید )ادِِم(، آسیب یا اسکار پوستی و تغییر رنگ پوست است.
دکتر معتبر ادامه داد: به ندرت دیده شده است که تزریق فیلر به رگ خونی باعث آسیب های دائمی مانند 

آسیب به شریان یا ورید، مرگ بافت، از دست دادن بینایی گردد.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی عنوان کرد: هر گونه کبودی یا تورم ناشی از فیلر، باید طی 
چند روز از بین برود. برای بهبود س��ریع تر، پزش��ک شما ممکن اس��ت مواردی مانند اینکه برای چندین 
س��اعت پس از تزریق، از آرایش کردن و اس��تفاده از لوس��یون ها، خودداری کنید، از دس��ت زدن به محل 
تزریق ها، خودداری کنید، سیگار نکشید، برای جلوگیری از ایجاد اختلال در فیلرها، به پشت بخوابید و در 
 معرض آفتاب قرار نگیرید را توصیه کند.  وی در پایان گفت: پزشک شما، ممکن است توصیه کند که طی
 ۲۴ الی ۴۸ ساعت پس از تزریق، از انجام ورزش های شدید خودداری کنید اما معمولا می توانید بلافاصله، 

فعالیت های روزمره خود را از سر بگیرید.

بررسی یکی از راه های جوانسازی در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان 

نکاتی که  باید قبل و بعد از تزریق »فیلر« رعایت شود 
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دکتر باطنی: برخی از دلایل انجام تزریق فیلر عبارت است از وجود خط و چین 
و چروک اطراف دهان، چشم ها و پیشانی، حجم دهی بیشتر نواحی مانند 
گونه ها، فک و لب ها، رفع اسکار و تورفتگی های پوستی به دلیل آکنه، آسیب 

یا مشکلات مادرزادی می باشد

برخی بیماران خواهان انجام تزریق چربی هستند، در این مورد، چربی از بدن 
خود فرد گرفته و جهت افزایش حجم یا رفع چین و چروک به نواحی مورد 
نیاز تزریق می شود.جهت انجام این تزریق، ناحیه مورد نظر که اصطلاحا ناحیه 
اهدایی نیز نامیده دارد، مشخص می شود. چربی از طریق لیپوساکشن گرفته 

و به ناحیه مورد نظر مانند صورت تزریق می شود

دکتر معتبر: هر گونه کبودی یا تورم ناشی از فیلر، باید طی چند روز از بین 
برود. برای بهبود سریع تر، پزشک شما ممکن است مواردی مانند برای چندین 
ساعت پس از تزریق، از آرایش کردن و استفاده از لوسیون ها، خودداری کنید، 
از دست زدن به محل تزریق ها، خودداری کنید، سیگار نکشید، برای جلوگیری 
از ایجاد اختلال در فیلرها، به پشت بخوابید و در معرض آفتاب قرار نگیرید 

را توصیه کند

یک مطالعه جدید نشان می دهد که بیش 
از نیمی از کارگران شیفت شب حداقل یک 
اختلال خواب دارند، زیرا کار شبانه موجب 
اختلال در ریتم بدن می ش��ود. به گزارش 
مهر، دکتر »ماریک لانس��ل«، نویس��نده 
ارشد این مطالعه گفت: »حدود 51 درصد 
از افرادی که ش��ب ها کار می کنند حداقل 
دچار یک اختلال خواب هستند.«لانس��ل 
گف��ت: »ما نش��ان دادیم که در مقایس��ه 
ب��ا ش��یفت های منظم در ط��ول روز، کار 
کردن در ش��یفت های دیگر با بروز بیشتر 

خواب های بی نظم همراه اس��ت، به ویژه در شیفت های شبانه چرخشی و 
منظم.«وی افزود: »ش��واهد زیادی وجود دارد که نش��ان می دهد شیفت 
کاری کیفی��ت خواب را کاهش می دهد، اما اطلاعات کمی در مورد تأثیر 

ش��یفت های مختلف بر برخ��ی اختلالات 
خواب خاص وجود دارد.«نتایج نش��ان داد 
که ب��ه نظر می رس��د کار در ش��یفت های 
شب ناتوان کننده ترین شرایط برای خواب 
باشد.نیمی از کارگران شیفت شب کمتر از 
ش��ش ساعت در روز می خوابند، 51 درصد 
گزارش کردند که یک اختلال خواب دارند 
و ۲۶ درصد گزارش کرده اند که دو یا چند 
اخت��لال خواب دارند.نتایج نش��ان می دهد 
مردان نس��بت به زنان ساعت های کمتری 
می خوابن��د، اما اختلالات خ��واب در زنان 
ش��ایع تر است.س��ن نیز بر خواب فرد تأثیر می گذارد. افراد مسن معمولاً 
س��اعات کمتری می خوابند، اما بیشتر اختلالات خواب در افراد 30 ساله 

یا کمتر رخ می دهد.

شیفتشبموجببروزاختلالاتخوابدرافرادمیشود
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آفتاب یزد: نخستین جلســه دادگاه اعضا و سرکرده های گروهک تروریستی منافقین 
دیروز )سه شنبه ۲۱ آذر( در دادگاه کیفری یک استان تهران برگزار گردید.

به گزارش خبرنگار قضایی آفتاب یزد و بر اساس اعلام دادگاه کیفری یک استان تهران، 
در دادگاه رسیدگی به جنایات منافقین ۱۰۴ عضو این گروهک و یک شخصیت حقوقی 

)سازمان مجاهدین خلق ایران( محاکمه خواهند شد.
در ابتدای این جلســه دادگاه، ریاست دادگاه حجت الاسلام والمسلمین دکتر دهقانی با 
قرائت آیه ۲۵ ســوره حدید جلســه را آغاز کرد و با اعلام رسمیت دادگاه گفت: حضرت 
 امیرالمؤمنین می فرمایند عدل پایه و اســاس و بنیانی اســت که قــوام این عالم به این 

بنیان است.
رئیس دادگاه گفت: پرونده مشــتمل کیفرخواســت واصله از دادسرای عمومی و انقلاب 
تهران با موضوع اتهامات گروهک تروریستی منافقین موسوم به مجاهدین خلق علیه ۱۰۴ 

نفر از کادر مرکزی و عوامل اصلی آن تحت نظر این دادگاه قرار دارد.
حجت الاســلام والمسلمین دکتر دهقانی خاطرنشــان کرد: این دادگاه به اطلاع عموم 
می رساند با رعایت تمامی تشریفات آیین دادرسی کیفری پس از وصول کیفرخواست و 
مطالعه آن به مواد قانون آیین دادرسی کیفری و مواد ۵ ،۶، ۷ از قانون مجازات اسلامی 
دادگاه را برای رسیدگی به این اتهامات برابر با ابلاغ های شعبه یازدهم صلاحیت خود را 

ابراز و اعلام می دارد.

< فرصت مناسب دادگاه برای انتخاب وکیل توسط متهمان
وی افزود: این دادگاه مســتندا به ماده ۳۱۴ آیین دادرسی کیفری نظر به رعایت حضور 
وکیل و اصل ۳۵ قانون اساسی با نظر به نوع اتهامات و آن چه از این اصل از حق انتخاب 
وکیل توسط اصحاب دعوی مورد تاکید قرار گرفته و تمامی دادگاه پس از انقلاب اسلامی 
طرفیت حق دارند برای خود وکیل انتخاب کنند و چنانچه اشخاص توانایی انتخاب وکیل 
نداشته باشند برای آن ها وکیل تامین می شود. این دادگاه با توجه به حق انتخاب وکیل 
با نشــر آگهی و ارسال پیام نگار اعلام می کند جهت رسیدگی در دادگاه وکلای خود را 

انتخاب و در فرصت مقرر به دادگاه اعلام کنند.
رئیس دادگاه بیان کرد: با توجه به گذشت زمان مقرر شده وعدم انتخاب وکیل و ارسال 
لایحه از سوی آن ها، بر اساس اصل ۳۵ قانون اساسی و برخی مواد آیین دادرسی کیفری 
مبادرت به تعیین وکلای تسخیری خانم ها شیخی، کمالی، پیروزفر و آقایان محمدی و 

حاج محمدی کرد.

< انتخاب وکیل تسخیری برای متهمان
وی افزود: لازم به توضیح اســت پس از انتخاب وکیل تسخیری برای متهمان، بلافاصله 
بــه وکلای متهمان اخطار می کند تا تمام ایــرادات و اعتراض های خود را پس از مطالعه 
کیفرخواست ظرف ۱۰ روز تسلیم دادگاه کنند، ایرادات و اعتراض ها از قبیل  عدم صلاحیت، 

رد دادرس، نقض تحقیقات و یا هر مورد قانونی دیگر به این دادگاه تسلیم نشده است.
رئیس دادگاه گفت: اشــخاص حقیقی تحت تعقیب از سوی دادسرای عمومی و انقلاب 
تهران یا همان متهمین کیفرخواست متواری بوده و دسترسی به آن ها برای این دادگاه 
امکان پذیر نبوده و با نشــر آگهی و ارسال پیام برای تشکیل جلسه دادرسی مقرر نبوده، 
دادگاه به نشر آگهی خود در روزنامه های کثیرالانتشار ملی می پردازد. این قرار متضمن 

موضوع اتهام و وقت دادرسی در دو نوبت منتشر شد.
وی ادامــه داد: آگهــی اول در روزنامه کیهان و جام جم و آگهی دوم ۶ آبان ماه ســال 
جاری در روزنامه های جام جم و کیهان منتشــر شــده اســت. پس از این انتشار آگهی 
عمومی، دادگاه پرونده را به صورت جامع بررسی کرده و گزارش جامعی تنظیم و پس از 
آماده شــدن گزارش مستندا به ماده ۳۸۹ قانون آیین دادرسی کیفری و پس از تشکیل 
جلسه مقدمات اداری پرونده را کامل و قابل طرح دادرسی تشخیص داده و جلسه تعیین 

رسیدگی را مشخص کرده است.
وی افزود: ضرورت رعایت مفاد ۳۵۴ قانون آیین دادرســی کیفری و نظر به عدم حضور 
متهمین در جلسه دادگاه در همین جایگاه و در مقابل اصحاب رسانه به متهمین اعلام 
می کند چنانچه محلی برای محل اقامت قانونی و یا پیام نگاری را می توانند اعلام کنند، 

دادگاه محل آن ها را به عنوان اقامتگاه قانونی آن ها شناسایی می کند.
در ادامه نماینده دادســتان از قاضی درخواست انتشار ویدئوی کرد و پس از اجازه رئیس 

دادگاه این ویدئو منتشر شد. این ویدئو در خصوص کیفرخواست بود.
به گزارش خبرنگار ما، در جریان دادگاه با انتشار تصاویری از همکاری اطلاعاتی و نظامی 
منافقین با رژیم بعثی صدام پرده برداشته شد. پس از عملیات مرصاد )موسوم به چلچراغ( 
 و ورود عناصر گروهک تروریســتی منافقین با شعار از مهران تا تهران و انجام جنایت و

 آدم کشی های خیابانی، مردم مجاهدین را منافقین خواندند.
در بخشی از دادگاه اسنادی منتشر شد که نشان می داد که در جریان انقلاب ایدئولوژیک 
در گروهک منافقین مریم قجر عضدانلو از همســرش مهدی ابریشمچی جدا شده و به 
عقد رجوی درآمد، این طلاق دلیلی جز خوش آمد رجوی نداشت. پس از این به اصطلاح 

انقلاب اعضای سازمان حق ازدواج را دیگر نداشتند.
متن کیفرخواست به شرح ذیل از سوی نماینده دادستان قرائت شد که در بخشهایی از 

این کیفرخواست آمده است:
به دنبال قیام مردم ایران در ســال ۱۳۴۲ هجری شمســی )مصــادف با ۱۹۶۳-۱۹۶۴ 
میلادی( و سرکوب بی رحمانه ی آن توسط رژیم شاه و در نهایت تبعید امام خمینی )ره( 
از ایران، فضای یأس و ناامیدی درمیان مردم و مبارزین و روشــنفکران در جامعه ی آن 
زمان رخ داد. پس از گذشت ماه های متمادی از آن واقعه، برخی از نیروهای جوان نهضت 
آزادی مانند محمد حنیف نژاد، سعید، محسن و اصغر بدیع زادگان در جلسات مخفیانه 
و مســتمر در سال ۱۳۴۴ ه. ش )مصادف با ۱۹۶۶_۱۹۶۵ میلادی( مبادرت به تشکیل 
گروهی کردند که ســال ها بعد نام سازمان موسوم به مجاهدین خلق ایران )MKO( را 

به خود گرفت.
آن ها معتقد بودند که تنها از طریق یک مبارزه تمام عیار مسلحانه و قهرآمیز می بایستی 
نســبت به سرنگونی رژیم شاه اقدام نمود. این گروه پس از تشکیل شروع به عضوگیری 
کرده، به منظور اتخاذ یک خط مشی مبارزاتی و راهبرد درازمدت، به مطالعات گسترده روی 
متون ماتریالیسم فلسفی و تاریخی پرداخت و هم چنین مطالعات پراکنده ای در رابطه با 

قرآن و نهج البلاغه به عمل آورد.
شهریورماه سال ۱۳۵۰ ه. ش )مصادف با آگوست-سپتامبر ۱۹۷۱ میلادی( این گروه قصد 
داشت اقدامات نظامی خود را در سراسر کشور آغاز نماید. ولی قبل از انجام هر عملیاتی، 
توســط عناصر ساواک شناسایی شده و تقریباً تمام اعضای مرکزیت و سایر اعضای مهم 
گروه دستگیر و روانه زندان شدند. به واسطه رسوخ عمیق دیدگاه های ماتریالیستی در میان 
بخش اعظم اعضا و کادرهای این گروه در سال ۱۳۵۴ )مصادف با ۱۹۷۶-۱۹۷۵ میلادی( 
سازمان با صدور اطلاعیه ای رسماً مارکسیست شدن گروه را هم در میان اعضای زندانی و 
هم درمیان اعضا و کادرهای خارج از زندان اعلام نموده و چند تن از اعضا که از پذیرش 

آن خودداری کردند به طرز فجیعی توسط سازمان ترور و حذف شدند.
در جریان پیروزی انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی )ره(، اعضای این گروه منفعلانه 
شــاهد و ناظر این تحولات بوده و چــون این وقایع را با تحلیل های ذهنی خود منطبق 

نمی دانستند با این حرکت عظیم همراهی نکردند.
با گسترش جریان انقلاب، گروه گروه از زندانیان سیاسی تحت فشار مردم انقلابی از زندان 
آزاد می شــدند و تنها چند روز پیش از پیروزی انقلاب اعضا و کادرهای سازمان نیز آزاد 
شــده و در میان خیل عظیم مردم انقلابی محو شدند. بلافاصله پس از پیروزی انقلاب 
و سرنگونی رژیم شــاه، این گروه به طور وسیع مبادرت به جمع آوری و اختفای سلاح و 
مهمات و مواد منفجره کردند و علی رغم اعلام رسمی و ظاهری مبنی بر انجام فعالیت های 
قانونی سیاسی، هیچ گاه حاضر به تحویل سلاح های خود به مراجع ذی صلاح قانونی نشدند 
و به این دلیل و به واسطه بروز رفتارهای به شدت متناقض و دوگانه درصحنه های مختلف 
و وقایع گوناگون، نام منافقین )به معنی عنصر ناصادق و خیانت کار( از سوی مردم بر آن ها 
گذاشته شد؛ و پس از آن اکثر مردم از این گروه نه با نام مجاهدین بلکه با اسم »منافقین« 

یاد می کردند.
ســازمان در دوره ی ۲۸ ماهه ابتدای پیروزی انقلاب تا روز ۳۰ خرداد ۱۳۶۰ )مصادف با 
۱۹ ژوئن ۱۹۸۱ میــلادی( در ظاهر تلاش می کرد رفتارهای خود را در قالب یک گروه 
سیاســی توجیه کند؛ ولی عملاً و به واقع حاضر نبود به لوازم و تبعات این ادعا پایبندی 
خود را نشــان دهد. این دوره که از سوی خود ســازمان تحت عنوان »فاز سیاسی« نام 
گرفته بود، مشحون از اقدامات و رفتارهای منافقانه بود. عدم پایبندی صریح به قانون و 
نهادهای انقلابی ذیصلاح برآمده از انقلاب و درگیری و نزاع های گســترده وعدم تحویل 
ســلاح به نهادهای قانونی و تلاش برای بی اعتبارسازی و نامشروع نمایی آن ها و قدم به 
قدم رادیکالیزه و خشــونت بار کردن این اقدامات و ایجاد فضای تنازع و تقابل و افزایش 
کینه و دشمنی در میان اعضا و هواداران با سایر صفوف ملت و ایجاد سازمان دهی نظامی 
نیمه مخفی- نیمه علنی در تشکیلات سازمان و نفوذ پنهانی و غیرقانونی در دستگاه های 

حاکمیتی نظام تنها بخشی از این رفتارهای منافقانه بود.
نهایتاً در ۳۰ خرداد ســال ۱۳۶۰ و هنگامی که سران گروه تصور می کردند به مرحله ای 
رسیده اند که قدرت سرنگونی جمهوری اسلامی ایران را در چند حرکت سریع پیداکرده اند، 
آغاز جنگ مسلحانه و محاربه ای بی رحمانه علیه مردم و نظام جمهوری اسلامی ایران را 
اعلام کردند. در این روز کادرهای ســازمان به خیابان ها ریخته و مردم را به ســرنگونی 
جمهوری اسلامی دعوت کردند. بعد از این تاریخ بود که موج ترورهای گسترده سازمان در 
نقاط مختلف کشور، اقشار گوناگون مردم و نیز مسئولان نظام را هدف قرار داد. به طوری که 
تنها یک هفته پس از ۳۰ خرداد ۱۳۶۰ اولین و سهمگین ترین اقدام تروریستی سازمان 
با انفجار دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی از طریق یک عنصر نفوذی صورت گرفت؛ 
که طی آن دبیر کل حزب جمهوری اســلامی و رئیس دیوان عالی کشــور آقای دکتر 
 سید محمدحسین حسینی بهشتی و ۷۲ تن از مسئولین نظام جمهوری اسلامی ایران 

را به طرز ناجوانمردانه ای به شهادت رساندند.
سازمان در ادامه ی اقدامات تروریستی و براندازانه ی خود، رئیس جمهور و نخست وزیر وقت و 
سپس دادستان کل انقلاب و تعدادی از ائمه جمعه مراکز استان های کشور را با بمب گذاری 
و انجام عملیات انتحاری به شهادت رساندند؛ و به موازات آن به طور وسیعی به نحو افسار 
گسیخته و به دور از هرگونه عقلانیت و به طور کاملاً وحشیانه اقدام به ترور غیر نظامیان 
و مردم عادی کردند. اما به دلیل مقاومت های شــورانگیز مردم و مسئولین نظام، بسیاری 

از اعضای این سازمان دستگیر و مجازات شده یا در درگیری های مسلحانه کشته شدند.
به نحوی که ســران ســازمان، ماندن در ایران را برابر با نابودی کامل خود تلقی کرده و 
به منظور ادامه ی حیات خود در ابتدا ســرکرده ی آن ها، مســعود رجوی به همراه رئیس 
جمهور مخلوع، ابوالحسن بنی صدر از کشور گریخته و متعاقب آن سایر کادرها و اعضایی 
که از درگیری ها جان سالم به در برده بودند، به خارج از ایران گریختند. ولی همچنان از 
طریق تعداد محدود هواداران فریب خورده، اقدامات تروریستی خود را تا سال ها بعد در 

کشور ادامه دادند.
رهبر ســازمان در سال ۱۳۶۴ )مصادف با ۱۹۸۶-۱۹۸۵ میلادی( در فرانسه و در حومه 
پاریس )که محل استقرار اصلی سران گروه محسوب می شد( با انتشار اطلاعیه هایی اعلام 
»انقلاب ایدئولوژیک« نمود و این تصمیم در حقیقت با هدف فرار از پاسخگویی نسبت به 

تصمیم گیری های خیانت باری بود که منجر به وقوع جنایات بسیار شده بود.
سازمان همزمان با جنگ ۸ساله عراق با ایران، ضمن انتقال کلیه اعضای سازمان به کشور 
عراق، به مزدوری و مشارکت وسیع و صریح و علنی با رژیم بعث عراق در آمد. این سازمان 
با حمایت و پشتیبانی رژیم بعث صدام حسین هم از حیث مالی و هم از جنبه نظامی با 
تحویل پادگان اشــرف به آنان در آن ایام، حمله مستقیم به مرزهای کشور و به شهادت 

رساندن غیرنظامیان و سربازان مدافع کشور در اهداف خود گنجاند.
پس از پایان جنگ ایران و عراق و علی رغم برقراری آتش بس بین دو کشــور، ســازمان 
هم چنان بر رویه ی خیانت بار خود اصرار ورزیده و در مواقعی که روابط دو کشور به تیرگی 
می گرایید به شــکل یک مزدور، خوش خدمتی به دشــمن را فراموش نمی کرد. در این 
دوره علاوه بر برخی ترورها، حمله موشکی به برخی ادارات و نهادهای دولتی و حکومتی 
و جاسوسی های علمی، فنی و سیاسی و اقتصادی و... و بمب گذاری در خطوط لوله های 

نفتی و... را در کارنامه خود دارند.
در خلال انتفاضه اول مردم عراق در ســال ۱۳۷۰ )مصــادف با ۱۹۹۲-۱۹۹۱ میلادی( 
سازمان همراه با دستگاه نظامی و امنیتی رژیم بعث عراق نسبت به سرکوب مردم عشایر و 
کردهای عراقی ۱۲ اقدام نموده و بسیاری از مردم بی گناه را به شهادت رساندند. پس از آن 
هرچه زمان می گذشت، امکان ادامه ی حضور همراه با فعالیت های تروریستی آنان در عراق 
سخت تر می شد. در سال ۱۳۶۷ )مصادف با ۱۹۸۹-۱۹۸۸ میلادی( و در جریان یک سری 
صحنه ســازی های تصنعی از سوی شــورای به اصطلاح ملی مقاومت )که در واقع نقش 
 پوشش سیاسی سازمان را ایفا می کرد( ابتدا مریم رجوی به مقام جعلی رئیس جمهوری 
ایران معرفی و چند روز پس از آن به همراه تعدادی از کادرهای فعال سازمان و به منظور 
تشدید فعالیت های بین المللی علیه جمهوری اسلامی ایران به اروپا و فرانسه اعزام شدند.

بعد از آن، سازمان همواره در تلاش بوده تا به هر نحو ممکن و تحت هر عنوان در عراق 
حضور داشته و با حمایت برخی سیاسیون غرب و عناصر و عشایر وابسته به رژیم سابق 

عراق، برای خود دیواره حمایتی و حفاظتی ایجاد نمایند. ولی عزم و اراده جدی مردم و 
دولت جدید عراق بر تمهیدات این گروه چیره شد و در مرحله اول کلیه عناصر سازمان 
در عراق در قرارگاه موسوم به اشرف تحت محاصره قرار گرفته و پس از آن به اردوگاهی 
به نام لیبرتی منتقل شــده و در نهایت، در شهریور ســال ۱۳۹۵ )مصادف با آگوست-

 ســپتامبر ۲۰۱۶ میلادی( آخرین گروه از نفرات سازمان از عراق خارج و به کشور آلبانی 
منتقل شدند.

در زمان حاکمیت قانون مجازات عمومی )مصوب ۱۳۰۴ و اصلاحی ۱۳۵۲(، مرور زمان 
کیفری در قوانین ایران به صورت کامل پیش بینی شده بود )یعنی تا قبل از سال ۱۳۵۷(. 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی، فقهای شــورای نگهبان با موضوع مرور زمان مخالفت 
کردند و برابر نظریه شــماره ۷۲۵۷ مورخ ۱۳۶۱/۱۱/۲۷ مــرور زمان را مغایر با موازین 
شــرعی تشــخیص دادند و در نتیجه در قانون راجع به مجازات اسلامی مصوب ۱۳۶۱ 
از مــواد مربوط به مرور زمان ذکری به میــان نیامده بود. هم اکنون هر چند قاعده مرور 
زمان در قانون مجازات اسلامی )مصوب ۱۳۹۲( پیش بینی شده است مع الوصف برای آن 
استثنائاتی پیش بینی شده چنان که در ماده ۱۰۹ قانون مذکور آمده است: »جرایم ذیل 
مشــمول مرور زمان تعقیب، صدور حکم و اجرای مجازات نمی شوند: الف- جرایم علیه 
امنیت داخلی و خارجی کشــور، ...« از سوی دیگر برخی از اتهامات گروهک موصوف، از 
نوع جرایم مستمر است )نظیر: اداره تشکیلات ضد امنیتی و تروریستی، تشویق و تهییج 
مردم به اخلال در نظم عمومی و آشــوب و بلوا، نشر اکاذیب با هدف بر هم زدن امنیت 
ملی ایران و جاسوســی و...( و یکی از اصول مسلم حقوقی، عدم شمول قاعده مرور زمان 

نسبت به جرایم مستمر است.
بر اساس دکترین حقوقی و موازین عقلی، عرفی و شرعی، اصل »دفاع« اساساً زمانی محرز 
اســت که اولاً فرد در مقام دفاع از نفس، عرض یا حیثیت، ناموس، مال و آزادی تن خود 
یا دیگری، ذی حق باشد و چنین حقی طبق موازین قانونی و شرعی برای وی پیش بینی 
شده باشد یا از حقوق طبیعی و فطری او محسوب گردد، در غیر اینصورت یعنی زمانی 
که فرد از چنین حق مشــروعی برخوردار نمی باشــد بی شک حق دفاع از آن حق را نیز 
نخواهد داشت نظیر فرد یا افرادی که رای اکثریت جامعه را بر نتافته و با ضدیت نسبت 
به حکومت و قانون برآمده از »جمهوریت و دموکراسی« مبادرت به قانون شکنی و ارتکاب 

جرم می کنند.
بدیهی اســت بابت این امر می بایست تحت تعقیب قرار گیرند و چنین مجرمی هیچ گاه 
نمی تواند برای دفاع از »حق آزادی تن« متوســل به اصل دفاع مشروع شود و به همین 
لحاظ اســت که در ماده ۱۵۷ قانون مجازات اســلامی مصوب ۱۳۹۲ ه. ش آمده است: 
»مقاومت در برابر قوای انتظامی و دیگر ضابطان دادگستری در مواقعی که مشغول انجام 
 وظیفه خود باشــند، دفاع محسوب نمی شــود...«. ثانیاً خطر و تجاوز از حالت فعلیت یا 
قریب الوقوع برخوردار باشد و خطر و تجاوز به سبب اقدام آگاهانه یا تجاوز خود فرد صورت 
نگرفته باشد. بدیهی است وقتی فرد یا افرادی برخلاف اصول دموکراسی و بر خلاف اصول 
انسانی، اعلام قیام مسلحانه می کنند و دست به اسلحه برده و مرتکب قتل و غارت جان 
و مال افراد بی گناه می شــوند و با بمب گذاری در اماکن عمومی، مبادرت به عملیات های 
تروریستی کور می نمایند، در هر جامعه ای باشند، تحت تعقیب و مجازات قرار می گیرند و 

توسل آنان به اصل دفاع مشروع، بی شک توجیهی مضحک و مردود است.
قاضی با اعلام پایان جلســه امروز گفت: جلســه بعدی دادگاه روز سه شنبه هفته آینده 
۲۸آذرماه ســال جاری برگزار می شود. همچنین لازم بذکر است که در این جلسه فرزند 
شهید صیاد شــیرازی، دختر شهید لاجوردی و دیگر خانواده های شهدایی که به دست 

منافقین به شهادت رسیدند نیز حضور داشتند.

  بیانیه خانواده های شهدای ترور در حمایت از محاکمه سرکردگان گروهک تروریستی  منافقین 
بســم الله الرحمن الرحیم بر هیچ یک از آحاد مردم انقلابی و شهیدپرور ایران اسلامی 
پوشــیده نیست که ســازمان مجاهدین خلق که به حق نام منافقین را بر آن ها نهادند، 
چه جنایت ها و خیانت هایی در حق ملت و کشــور کرده اند. ســرکردگان این گروهک 
تروریســتی از اول انقلاب اســلامی چهره پلید و خبیث خود را به جامعه نشان دادند و 
از همان ابتدا با انواع کارشکنی ها در صدد ایجاد اختلاف و تفرقه افکنی بین مسئولین و 
مردم برآمدند. آن ها زمانی که با شکست مواجه شدند در خرداد سال ۶۰ روی به شورش 
مســلحانه، شــکنجه و ترورهای همه جانبه آوردند و در این میان تعداد زیادی از اقشار 
مختلف مردم را که در بین آن ها زنان و کودکان از جمله کودک سه ساله نیز حضور دارند، 
تنها به جرم حمایت از امام و انقلاب و حزب اللهی بودن، کورکورانه به شهادت رساندند. 
همچنین این کوردلان تاریخ بشــریت در دوران جنگ تحمیلی نیز اقدام به همکاری با 
صدام جنایتکار کرده و لکه ننگ دیگری در کارنامه ســیاه خود در تاریخ ثبت نمودند. 
متاسفانه گروهک تروریستی منافقین و سرکردگان خونخوار آن با کارنامه سیاه و سراسر 
جنایتکارانه خود نه تنها تا به حال در هیچ دادگاه داخلی و بین المللی محاکمه نشده اند 
و هیچ گاه پاســخگوی یک عمر رذالت و خیانت و جنایتشان در حق بشریت نبوده اند، 
بلکه آزادانه در کشــورهای اروپایی )حامیان دروغین حقوق بشر( در رفت و آمد هستند 
و در بسیاری از آن ها استقرار دارند. در همین راستا بنیاد هابیلیان خانواده شهدای ترور 
کشور، ضمن قدردانی از اقدام دستگاه های امنیتی و قوه قضائیه جهت پیگیری و تشکیل 
دادگاه محاکمه ســرکردگان گروهک تروریســتی منافقین در کشور که بعد از گذشت 
بیش از ۴۰ ســال برای اولین بار اتفاق می افتد، حمایت همه جانبه خود را از این اقدام 
شایسته اعلام می دارد. خانواده های شــهدای ترور که از آسیب دیدگان اصلی اقدامات 
تروریستی منافقین هستند از دستگاه قضائی جمهوری اسلامی ایران و ریاست محترم 
این قوه انتظار دارند تا با بررسی کامل پرونده این جنایتکاران که روی داعشی ها را سفید 
کرده اند، در جهت احقاق حق خون به ناحق ریخته عزیزانمان از هیچ تلاشــی فروگذار 
نکنند. در پایان امیدواریم به لطف خدا سرکردگان این گروهک پلید به سزای اعمالشان 
برسند و با صدور احکام مستدل و بین المللی قضائی شرایط دستگیری و استرداد آن ها 

به کشور فراهم گردد.

عضو فراکســیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عملکرد دولت ها 
در حل معضل آلودگی هوا، گفت: حل معضل آلودگی هوا موضوع لاینحلی نیســت 
اما فقط نظاره گر شدت گیری این مسئله هستیم. طبق گفته مسئولان، این بار هم 

متهم اصلی آلودگی هوا مردم شدند!
بــه گزارش خانه ملت، معین الدین ســعیدی با انتقاد از بی اهمیت بودن مســئله 
آلودگــی هوا برای مســئولان بــه وضعیت بحرانــی این معضل در کلانشــهرها 
بــه ویژه پایتخت اشــاره کــرد و گفت: دیگــر تعطیلی مــدارس و اداره ها حلال 
معضــل آلودگی هوا نیســت در این بین نه تنها خبــری از وزش باد و باران برای 
نجات پایتخت نشــینان نیســت بلکه ســایر اســتان ها همچون اصفهان و دیگر 

 کلانشــهرها در محاصره دود غلیظ ناشــی از پسماند ســوزی و اگزوز بدون فیلتر 
خودروها هستند.

نماینده چابهار، نیکشــهر، کنارک، قصرقند، دشــتیاری و زرآباد در مجلس افزود: 
رابطــه تنگاتنگی بین حیات بشــر و محیط زیســت وجــود دارد. زمانی که آمار 
مرگ ومیر ۲۶ هزار نفری ناشــی از آلودگی هوا منتشــر می شود، با تمام خسارات 
جانــی که این آلودگی از خود بجای می گذارد باز مســئولان و متولیان برای حل 
این مســئله به دنبال وزش باد هستند و خبر از رشد بیماران قلبی، عروقی و مرگ 
و میرهای ســکته قلبی و مغزی شهر ندارند؛ حتما باید وزیر بهداشت برای چنین 

بحرانی به مجلس گزارش تکمیلی ارائه دهد.

7گزارش

? قدردانی از اجرای قانون؛ خوشبختانه 
روزهای گذشته قهوه خانه هایی که بدون 
جواز کسب فعالیت داشتند، توسط اماکن 
شناسایی و پلمب شدند. این گونه طرح ها 
باعث می شــود قانون اجرا و قانون مداری 
رعایت شود و قهوه خانه دارانی که قانون 
 را رعایت می کنند، بیشــتر مورد حمایت 
قرار گیرند که جای قدردانی دارد. /اکبر از تهران
? چــرا قیمت مرغ روز بــه روز گران تر 
می شود و چرا مسئولان نسبت به افزایش 

قیمت ها، بی تفاوتند؟ /فرخی پور
? برخی کاسبان به جای این که زباله ها 
را در مخازن زبالــه بگذارند، داخل نهرها 
می اندازنــد و موجــب آبگرفتگی نهرها 
می شوند و پاکبان ها مجبورند به طور مداوم 
نهرهای خیابان شــهیدان کفایی امانی را 
تمیز کنند. /حامد احمدپور محمودآباد از 

تهران
? امســال قیمت بستنی های وابسته به 
شــرکت... دو بار گران شــدند. آیا حقوق 
کارگران و بازنشستگان هم دو بار در سال 
افزایش می یابد؟ بی توجهــی به افزایش 
 قیمت هــا، نارضایتی مردم کــم درآمد 
 به ویژه حقوق بگیران را بــه همراه دارد.

 /علی، بازنشسته تامین اجتماعی
? آرد با کیفیت باعث می شود قنادی ها 
شیرینی های با کیفیت و کارخانه های تولید 
بیسکویت و کلوچه هم محصولات شان را 
 با کیفیت بیشتری عرضه کنند. برخی ها 
به جای بالابردن کیفیت محصولات شان، 
به فکــر افزایش قیمت هســتند! حمید 

ربیع نژاد از گرگان
? روزهای گذشته پیامی درباره سدمعبر 
در محله پاسرو شهرستان گرگان در ستون 
روی خط آفتاب چاپ شد، در پی آن یکی 
از شــهروندان استان گلســتان متنی در 

اختیارم گذاشت که به شرح زیر است:
بهتره تشــریف ببرید یه سری به شرکت 
چای دبش بزنید و یه گزارش بی طرفانه از 
نحوه دزدی و اختلاس شکل گرفته توسط 
عواملی که باعث و بانی فساد مالی شدند 
تهیه کنید. وگرنه یه چهار پنج نفر بدبخت 
گرفتار خرج نون و شکم زن و بچه خودشون 
تحت نام دستفروش که دردی از این همه 
بدبختی و فلاکت این اقتصاد مافیایی تحت 
سلطهُ برخی ها دردی از جامعه امروز این 
مردم حل نمیکنه، یک لحظه چشماتو ببند 
و بر اساس وجدان و خردت در این موارد 

قضاوت کن. /سیدمحمد از گرگان
پاسخ: پیامی که در ستون روی خط آفتاب 
چاپ شد، چکیده ای از درخواست کاسبان 
که با پرداخت به موقع اجاره سنگین مغازه 
به مالکان، مالیــات، عوارض و هزینه های 
جانبــی آن و برگرفته از اعتــراض آنان و 
رعایت قانون بود. آیا همین دستفروشان 
به جای این مکان، مقابل محل سکونت تان 
بساط و مزاحمت ایجاد کنند، هیچ گونه 
اعتراضی نســبت به کار آنــان نخواهید 
داشت؟ ضمن این که در مورد چای دبش 
در بیشــتر روزنامه ها و فضای مجازی به 
خوبی اطلاع رسانی شده، نویسنده گرامی 
به راحتــی می تواند از طریــق اینترنت 
خبرهایی که موجود است، مطالعه فرمایند. 

/علی
? چاله های عمیق؛ آیا مسئولان شهری 
تا به حــال از بزرگراه آزادگان گذر کرده و 
چاله های عمیــق را دیده اند؟ چرا عوامل 
شــهرداری منطقه۲۲ تهــران چاله هایی 
کــه موجــب خســارت بــه خودروها و 
موتورسیکلت ها می شوند، آن ها را ترمیم 

نمی کنند؟ /بهروز ابراهیمی
? روز گذشته عوامل سدمعبر شهرداری 
ناحیه یک، منطقه۱۴ تهــران برای رفع 
ســدمعبر وانت بارهای مزاحم در خیابان 
شــکوفه اقدام، متاســفانه برخی از وانت 
بارداران میــوه فروش بــا عوامل مربوط 
درگیر شدند، خوشبختانه حضور به موقع 
ماموران کلانتری ۱۱۰ شهدا باعث شد به 
این موضوع رسیدگی کنند. متاسفانه به 
دلیل عدم حمایت قانونی عوامل سدمعبر 
شــهرداری در بسیاری از نواحی و مناطق 
دیگر هم چنین مشکلاتی دارند و بیشتر 
مواقع مورد هجوم بســاط گستران  قرار 

می گیرند. /اکبر از خیابان شکوفه
? چرا مســئولان شرکت آب و فاضلاب 
اســتان گلســتان نســبت به قطع آب 
ده ســاعته شهرســتان گــرگان، خیابان 
شــهدا، لاله ششم، بن بست یکم میخچه 
 گران، بی تفاوتند و پاســخگو نیســتند؟ 
سهل انگاری و ضعف های مدیریتی در این 
استان نارضایتی خانواده ها را به همراه دارد. 
ساکنان از وزیر نیرو تقاضای ورود به معضل 
دوساله قطع آب و رفع مشکل ایجاد شده 

را دارند. /علی- خبرنگار اجتماعی
آفتاب یزد: پیــام فوق بارها به چاپ 

رسیده است. 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

در نخستین جلسه دادگاه اعضا و سرکرده های گروهک تروریستی منافقین مطرح شد

مردم چرا مجاهدین خلق را منافق می دانند؟
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نماینده مجلس: 

طبق گفته مسئولان مردم متهم اصلی آلودگی هوا هستند!



حسین  اخیرا  شــبکه:  گروه  یزد-  آفتاب 
با تکذیب  شاهمرادی مدیر شبکه ۴ سیما 
شایعه ممنوع الفعالیت بودن سلبریتی ها در 
تلویزیون گفته است: »سروش صحت، مهران 
مدیری و رامبد جوان هیچکدام از صداوسیما 
حذف نشده اند، بلکه این ها به دلیل تفتیش 
عقاید از سوی روشنفکران جرأت نمی کنند 
به تلویزیون بیایند. هیچکدام از این اسامی را 
تلویزیون برای برنامه سازی منع نکرده، بلکه 
به خاطر نظام تفتیش عقاید روشــنفکران 
جرات نمی کنند. نظام روشنفکری که داعیه 
آزادی بیــان و گفتگو دارد اما به دنبال تک 
تک مواضع افرادی که خودشان نمی پسندند، 
می گردند تا آن ها را وادار به جوابگویی کنند. 
چرا احسان علیخانی نمی تواند برنامه بسازد؟ 
نه فقط بازیگران و سکولاریســم مســلح 
در خیابان و فضای مجــازی، حتی برخی 
سیاست مداران هم در دوره هایی این شکلی 

بودند«.
حالا این اظهارات بــا واکنش هایی روبه رو 
شده اســت. در همین راستا ایسنا نوشته 
است: »موضوع بازگشت چهره های محبوب 
بــه تلویزیون از همان ســال ورود پیمان 
جبلی به صداوســیما از مباحثی بوده که 
رییس صداوسیما را به خود مشغول کرده 
و به کرات در این زمینه مورد پرسش واقع 
شده اســت. جبلی که بر سیاست درهای 
باز صداوســیما تاکید دارد، مدتی است که 
می کوشد با توان بیشــتری زمینه را برای 
بازگشــت چهره های محبــوب قدیمی به 
رسانه ملی فراهم کند که البته تاکنون این 
رویه در حد خبر و اطلاع رسانی باقی مانده 
است. هرچند او در حضوری که به مناسبت 
روز دانشــجو در بین دانشجویان دانشگاه 
تهران داشــت، به تقویت فکر و هدف در 
برنامه ســازی ها در دوره تحول اشــاره و 
تاکید کرد: صداوسیما کارخانه چهره سازی 
نیســت و باید زمان بگذرد و برنامه سازی 
شود تا چهره هایی شناخته شوند. وقتی ما 
عزممان را جزم کردیم که بنای تلویزیون بر 
سلبریتی محوری نباشد، باید همه جوانبش 
را بپذیریم و سلبریتی سالم پروری را تقویت 
کنیم. رییس صداوسیما در عین حال گفته 
بــود، ما در را به روی هیــچ هنرمندی که 
علاقه مند باشد در چارچوب ها و ضوابط با ما 
کار کند نبسته ایم و هرکسی هم این را بگوید 
خودش در را به روی خودش بســته است. 
صحبت های پیمان جبلــی درباره درهای 
باز صداوسیما در حالی مطرح می شود که 
همچنان بسیاری از هنرمندان قدیمی بر این 
نکته تاکید دارند که هنوز با دعوتی از سوی 
تلویزیون برای همکاری مواجه نشــده اند 

و یا پیشــنهادهای کاری به حدی 
ضعیف بوده که به همکاری ترغیب 
قبل،  مدتی  اینکه  ضمن  نشده اند. 
اعلام خبرهایی برای بازگشت برخی 
قدیمی های محبــوب به تلویزیون 
مانند رضا رشــیدپور و محمدرضا 
گلزار واکنش تند جدیدی های فعال 
به  به همراه داشت؛  در رســانه را 
نحوی که در نهایت هم تلویزیون و 
هم خود این هنرمندان، عطایش را 
به لقایش بخشیدند و کناره گرفتند. 
با این همه نکته ای که در بخشــی 
از صحبت های مدیر شــبکه چهار 
سیما با عنوان نظام »انکیزیسیون« 
)inquisition( به چشم می خورد، 
دغدغه برخــی از هنرمندان امروز 
بوده و هســت. به نحوی که متین 

ستوده - بازیگر - اخیرا با انتشار متنی در 
فضای مجازی یادآور شــده است، »دیدم 
بعضــی از همکارهای عزیــزم در رابطه با 
توهین های کامنتی به شخصیت ها در فضای 
دلم  راستش  کردن...  صحبت هایی  مجازی 
خیلی گرفت. شــاید چون پارسال همین 
می رفتن  رو  کارشون  سر  خیلی ها  موقع ها 
و زندگیشون بر مدار. ولی خیلی های دیگه 
نمی تونستن حتی به سر کار رفتن فکر کنن 
چون مورد اهانت و فحاشی و قضاوت قرار 
می گرفتن.« الهــام حمیدی - دیگر بازیگر 
زن کشورمان - هم در واکنش به توهین ها 
علیه شــخصیت ها در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: »اخیرا خیلی بحث توهین های 
کامنتی به شخصیت ها تو رسانه توسط افراد 
مختلف مطرح شــده. گفتم بد نیست بگم 
من هم تحمیل سکوت رو ۲ جا دیدم: یکبار 
وقتی فوتبالیست هامون تو جام جهانی حق 
شادی بعد از گل نداشتن و یک بار هم وقتی 
بازیگرامون بعد شــرکت تو جشنواره فجر 
کلی فحش خوردند. ظاهرا اشاره به هر اتفاق 
امیدوارکننده ای سیل توهین تو کامنت ها و 
دایرکت رو به همراه داره. آیا واقعا صاحب 
این اکانت های توهین کننده مردم بافرهنگ 
ایرانی ان؟« اما آنچه در این بین محل سوال 
است، اینکه آیا واقعا تمامی هنرمندانی که 
این روزها همکاری خود را با تلویزیون قطع 
کرده اند، از توهین ها و نطق کشی می ترسند 
و اگر پاسخ مثبت است، پس چرا برخی از 
افراد در مدیومی دیگر چون شبکه  همین 
نمایش خانگی با جدیت مشغول کارند؟ بر 
این اساس، کیفیت کارهای تلویزیونی، فضای 
حاکم بر رسانه ملی و پروژه ها، تفاوت ممیزی 
در رسانه هایی چون سینما و نمایش خانگی 
با صداوســیما و محدودیت برای پرداختن 

به برخی ســوژه ها و صدالبتــه رقم بالای 
پیشنهادی در رسانه هایی غیر از تلویزیون، 

از دیگر عواملی می توانند برشمرده 
شوند که همکاری اغلب هنرمندان 
محبوب و قدیمی با صداوسیما را به 

عدد صفر رسانده است. «

< واکنش کاربران
باره  این  کاربــران در  از  اما یکی 
به  »بازم صد رحمت  است:  نوشته 
این مجری های سابق که اقلا شادی 
به مخاطب.  رو می آوردند  و نشاط 
و  مهران  به خاطر  نســیم  شبکه 
رامبد بیشترین مخاطب رو داشت 

که الان مخاطب نداره«.
کاربر دیگری گفته اســت: »صدا 
سردرد  میکنی  نگاه  رو  وســیما 
میشــی محتوای تکراری بی رمق 
شبکه خبر. از همه بدتر یک عده 
میان از هم دیگه تعریف میکنن و انشــالا 
ماشالا میگن. نه جذابیتی نه هیچی. کیفیت 

تصویر برداری تو فوتبال هم که انگار پلی 
استیشن وان داری نگاه میکنی«.

دیگــری نوشــت: »اگر ایــن جماعت به 
اصطلاح سلبریتی از ترس فحش و ناسزای 
روشنفکرنمایان بی ســواد جرات آمدن به 
صدا و ســیما را ندارند خیلی هم خوب! و 

خیلی هم ممنون«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: 
»جاشون خالیه. . شاید نقدهایی بوده باشه...

اما الان صداوسیما خالیه یا کم رمق«.
کاربران دیگر نوشته اند: »خدایی چرا کتاب 
باز رو تعطیل کردیــد اصلا درک نمی کنم 
کلی زور زدید مردم کتاب بخونند، بعد تا یه 
برنامه ای گرفت زود تعطیلش کردید«، »تا 
اونجایی که مردم می دونند خود آقایان دیگه 
مایل به همکاری با صدا و سیما نیستند«، 
»حیف از این همه بودجه به صدا سیما که 
بیننده ای نــداره و همه اونایی که محبوب 

مردم بودن رو فراری دادن«.

آیا واقعا درب های صدا وسیما به روی هنرمندان باز است؟
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حافظا چون غم و شادیِّ جهان در گذر است حافظ نامه 
بهتر آن است که من خاطرِ خود خوش دارم

تفسیر: فیلم ترانه خوانی یک پیرمرد گیلکی در فضای مجازی خیلی 
معروف شده، حافظ هم می گوید: غم وشادی در گذر است چه بهتر که 

این دم را خوش باشیم!

آفتاب یزد- گروه شــبکه: معاون اول رئیس جمهوری در بخشنامه ای 
اعلام کرد کــه واردات لوازم و تجهیزات برقی و گازســوز )لوازم خانگی( 
مجاز است. در بخشنامه محمد مخبر خطاب به وزارتخانه های نیرو، کشور، 
راه، صنعت، آموزش و پرورش، نفت و ســازمان ملی استاندارد، آمده است: 
»واردات لوازم و تجهیزات برقی و گازسوز مشمول مقررات و اجرای اجباری 
اســتاندارد معیار مصرف و برچسب انرژی، فقط با دو رتبه برتر انرژی و بر 
اساس آخرین ویرایش استاندارد ملی معیار مصرف انرژی تجهیزات انرژی بر 

برقی خانگی و گازســوز مشمول مقررات اجرای 
اجبــاری، مجاز بوده و بایــد از واردات تجهیزات 
مذکور با رتبه های انــرژی پایین تر جلوگیری به 

عمل آید.«
این خبر مسرت بخشی است که با واکنش های 
مثبت کاربران شــبکه های اجتماعی روبرو شده 
است. درواقع با این مصوبه مردم در لوازم برقی، 
حق انتخاب، کیفیت و قیمت مناســب را دارند. 
امــا در این میان یک نگرانــی هم وجود دارد و 
آنهم این است که آزادسازی بدون ضابطه، بدون 

شــک بازار ایران را به جمعه بازار تولیــدات چینی تبدیل خواهد کرد به 
این دلیل که برندهــای معتبر به دلیل تحریم ها قادر به همکاری با بازار 

ایران نیستند.

< توضیح معاون وزیر صمت درباره واردات لوازم خانگی
اما رئیس ســازمان توســعه تجارت درباره واردات لــوازم خانگی به ارائه 
توضیحاتی پرداخت. به گزارش ایســنا، مهدی ضیغمی در پاسخ به سوالی 
دربــاره لغو ممنوعیت واردات لوازم خانگی اظهار کرد: درباره واردات لوازم 

خانگی معاون مربوطه در وزارت صمت باید توضیح دهد و جزئیات واردات 
لوازم خانگی بسته به اینکه چه نوع لوازم خانگی باشد و برای اصلاح روند 
انرژی باشــد متفاوت است. اگر الان بگویم واردات آزاد شده، ممکن است 

درباره تمام گروه های کالایی درست نباشد.

< واکنش کاربران
حالا آزادســازی واردات لــوازم خانگی با واکنش هایی از ســوی کاربران 
شــبکه های اجتماعی روبرو شــده است. یکی از 
کاربران در این باره نوشــته اســت: »چه عجب. 
چی شــده دلشون برای پول ما بدبختا سوخت و 
واردات رو آزاد کردنــد. پول گزاف می دادیم ویه 
مشت جنس بی کیفیت بهمون مینداختن و فقط 

سرمایه دار این وسط سود کلان می کرد«.
کاربر دیگری گفته اســت: »در کنار این مسئله، 
این نگرانی هم وجود داره که فقط لوازم چینی و 
ترکیه ای رو مجوز ورود بدن. اونم با تعرفه بالا. در 

کل من که امیدی ندارم«.
دیگری نوشت: »باور کنید آزادسازی لوازم خانگی هم از جنس آزادسازی 
خودرو است. مثلًا برای خرید یک دستگاه فریزر مارک بوش آلمان، پیش 
ثبت نام کرده و پول از مردم گرفته بعد از یک ســال به ۵-۶ برابر قیمت 

جهانی به مردم تحویل می دهند«.
یکــی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: »همین الان هــم بازار از لوازم 
خانگی خارجی قاچاق اشباع است. منتها مردم پول ندارند مانند چند سال 

قبل با دلار ۵۲ هزار تومانی خرید کنند«.
کاربر دیگری گفته است: »چه عجب یه مصوبه به نفع مردم بود«.

تعــداد قابل توجهی از معتــادان کمپ ترک اعتیاد ایســین بندرعباس 
دوشــنبه شب پس از ایجاد درگیری در کمپ، از این کمپ فرار کرده اند. 
به گزارش تســنیم، خبری در فضای مجازی اســتان هرمزگان دست به 
دست شد مبنی بر اینکه تعداد قابل توجهی از معتادان کمپ ترک اعتیاد 
ایســین در حاشیه بندرعباس با ایجاد درگیری از این کمپ فرار کرده اند. 
ایــن فرار آنطور که منابع محلی اعلام کرده اند پس از وقوع یک درگیری 
و تجمــع معتــادان در کمپ رخ داده و معتادان پــس از این درگیری از 
کمپ متواری شــده اند. در این کمپ اکثرا معتادان متجاهر و افرادی که 
با حکم قضائی به کمپ فرســتاده شــده اند نگهداری می شود و حال فرار 
این تعداد از معتادان و حضور آنان در شهر موجی از نگرانی از آسیب های 
بعدی را سبب شده است. معتادان متجاهر اصلی ترین عوامل سرقت های 

خرد در شــهر هستند که همین امر موجب شده مردم نسبت به این خبر 
واکنشــی منفی داشته باشند و از مسئولان بخواهند هر چه زودتر نسبت 
بــه بازگرداندن این معتادان به کمپ اقدام کنند. از ســوی دیگر با توجه 
به روایت های متعدد از این فرار دســته جمعی که عده ای می گویند ۵۰۰ 
نفر از کمپ فرار کرده اند و عده ای نیز نصف این عدد را بیان می کنند، اما 
هنوز اطلاع رسانی رسمی در این زمینه انجام نشده است. در حالی که این 
اخبار در فضای مجازی استان وجود داشت، اما تاکنون مسئولان از اظهار 
نظر در این زمینه پرهیز کرده اند و همین مســئله موجب شــده شایعات 
زیادی در این زمینه شــکل بگیرد، بنابراین نیاز اســت برای جلوگیری از 
انتشــار اخبار جعلی و نادرست و در جهت انتشار صحیح اخبار، مسئولان 

مرتبط در این زمینه پاسخگو باشند.

هر از چند وقتی ویدیوهایی از پیرمرد گیلانی به 
نام صادق بوقی و رقص و آواز او در شــهر رشت 
در فضای مجازی پخش می شود که بسیار مورد 
استقبال قرار گرفته. در این مورد چند نکته قابل 

تامل است:
در کوران مشــکلات زندگی، مــردم باز هم در 
خیابان وقتی یک ترانه شاد می شنوند مثل برجام 
احیا شده شنگول می شوند! حداقل برای لختی 
غم ها و مشکلاتی مثل تورم و گرانی های اجباری 
و تحمیلی حتی ماجرای فساد ارزی چای دبش 

را به بوته فراموشی می سپارند.
کاربران شبکه های اجتماعی چنان شیفته وی 
شــدند که فیلم های میکس شــده را با صدای 
او درســت کرده انــد و وایرال کــرده اند. حتما 
مســئولین هم فیلم های میکس شده وی را در 
فضای مجازی دیدند. چون فیلترشــکن دارند! 

حتما هم لبخندی بر لبان آن ها نشسته!
پیرمردی که تنها با خواندن یک آهنگ محلی 
یا فولکلور توانست با مردم خصوصا نسل جوان 
ارتبــاط برقرار کند جای حیرت دارد. ! شــاید 
همین ترانه خوانی های این پیرمرد و شادکردن 
مردم مشت محکمی به دهان موسسات خارجی 
باشد که در آمارهای خود اعلام می کنند مردم 

ایران پایین ترین حد از شادمانی را دارند!
آنتونی رابینز می گوید: »آدمهای اهل شادمانی 
رفتارشان هم با دیگران بهتر است«. حتما صادق 
بوقی این پیرمرد محبوب بخاطر روحیه شادی 
که دارد رفتارش با مردم بهتر اســت وگرنه این 
روزها بخاطر کسادی بازار بیشتر کاسب ها دمق 
هستند. عین یک ربات یا یک مجسمه بی جان 
بی حرکت پشــت پیشخوان یا دخل ایستاده اند 

چه رسد که شادی و طنازی کنند؟
البته از اینکه عــده ای بخاطر رقص و پایکوبی 
صادق چوبی فشار خون شان بالا نرفت، دل درد 
نگرفتند یا همین که بساط و سینی ماهی این 
پیرمرد در بازار رشــت توسط شهرداری چی ها 
و سد معبری های خودجوش زودجوش، جمع 

نشد جای حیرت و تشکر دارد!
امــا کاش وی در ترانــه خوانی هایش از تورم و 
گرانــی همین ماهی که خریــد آن برای مردم 
سخت شده شعر میخواند؟! از دست های پشت 
پرده یا دســت های د ر میان امواج دریا پنهان 
شــده که باعث گرانی ماهی می شــوند شــعر 
نخواند؟! این روزها آنقدر ماهی ها گرانند که دیگر 
دست مردم به آن ها نمی رسد چه رسد که ماهی 

دست آنان لیز بخورد!

خبرچین

پیرمرد 
خوش اخلاق دریا

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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فهرست بلند دستگاه مركزی نفت و پیشنهاد شركتهای تامین كننده، مورد قبول نمی باشد. ارائه تصویر كد ثبت نام در سامانه EP جهت كالای موردتقاضا؛ همراه با اسناد مناقصه در پاکت ب ، الزامی است.

7- درج كد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي و كد پایگاه ملی مناقصات )الزامی( در پیشنهاد قیمت مندرج در سامانه ستاد.
8- روش ارزیابی مالی  بر اساس دستورالعمل ارزیابی مالی و فرآیند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 مورخ 1399/12/11 وزارت نفت می باشد.

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ 9/000/000/000  ریال بصورت یك یا تركیبي از ضمانت نامه هاي مندرج در بند هاي الف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آیین نامه تضمین معاملات 
دولتي به شماره 50659/123402 مورخ 1394/9/22 هیأت محترم وزیران می باشد تضمین وجه نقد میبایست به شماره شبا  IR360100004101046838162801  بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران بنام شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران  واریز و ضمانتنامه یا رسید پرداخت وجه؛ در سامانه بارگزاري گردد . 
 www.setadiran.ir زمان ونحوه خرید اسناد مناقصه : شركت كنندگان مهلت دارند تا ساعت 15:00 تاریخ 1402/10/04  با مراجـــعه به  سامانه تداركات الــكترونیكي دولت )ستاد( به نشاني
نسبت به خرید اسناد و پرداخت هزینه از طریق اتصال به درگاه پرداخت الكترونیك اقدام نمایند. لازم به ذكر است كلیه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از سایت مزبور انجام خواهد شد 
و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الكترونیكي  اقدام نمایند و جهت عضویت با پشتیباني سامانه ستاد به شماره 02141934 

تماس حاصل فرمایند. 
ضمنأ درج كامل آدرس محل اقامتگاه شخص حقوقی )آدرس پستی شركت(، شماره فكس و تلفن شركت و مدیران شركت در سامانه تداركات الكترونیك دولت جهت ارسال دعوتنامه و هرگونه اطلاع رسانی 

برای كلیه شركت كنندگان در مناقصه الزامی است.
مهلت و محل تحویل پیشنهادات تكمیل شده : شركت كنندگان باید حداكثر تا ساعت 15:00 تاریخ 1402/11/09 نسبت به تكمیل اسناد مربوطه و بارگذاري در سامانه تداركات الكترونیك دولت)ستاد( 
و تحویل اصل پاكت الف )اصل ضمانتنامه شركت در فرآیند ارجاع كار/اصل رسید واریز وجه( لاک و مهر شده به دفتر كمیسیون مناقصات در مهلت مندرج در این بند به دفتر كمیسیون مناقصات اقدام و 

رسید دریافت نمایند.
زمان و محل گشایش پاكات : پیشنهادهاي واصله در ساعت 09:30 تاریخ 1402/11/15 ، در محل كمیسیون مناقصات به آدرس:  تهران- خیابان سپهبد قرني- نرسیده به خیابان جعفر شهری )سپند(- پلاک 
188-  طبقه  هشتم از طریق سامانه تداركات الكترونیك دولت )ستاد( بازگشایي و خوانده خواهد شد. حضور شركت كنندگان در مناقصه،  در محل كمیسیون مناقصات در روز گشایش پاكات بلامانع مي باشد.

جهت كسب اطلاعات بیشتر به پایگاههاي ذیل مراجعه و یا با شماره 61630422 و 61630433-021 خانم عطااللهی تماس حاصل فرمائید.

روابط عمومي شناسه آگهی: 1621470
www.shana.ir                                     www.setadiran.ir                                www.ioptc.ir

نوبت اول

مزایده املاک و اموال تملیکی و مازاد بانک ملی ایران نوبت اول آذر ماه سال 1402  استان قزوین 

بانک ملی ایران م.الف: 3581شناسه آگهی: 1621498

بانک ملی ایران اداره امور شعب استان قزوین در نظر دارد تعداد سه واحد از اموال تملیکی و مازاد خود را از طریق مزایده الکترونیکی سامانه 
تدارکات دولت )ستاد ایران( به صورت نقد به فروش برساند.

- تاریخ برگزاری و انتشار مزایده  از ساعت 12 مورخ 1402/09/22  لغایت ساعت 19 مورخ 1402/10/07 می باشد.
- مهلت دریافت اسناد مزایده از ساعت 12 مورخ 1402/09/22 تا ساعت 19 مورخ 1402/09/27 می باشد.

- مهلت ارائه پیشنهاد و شرکت در مزایده از ساعت 12 مورخ 1402/09/22 تا ساعت 19 مورخ 1402/10/07 می باشد.
- تاریخ بازگشایی پاکتهای الکترونیکی ساعت 30:8 روزیکشنبه مورخ 1402/10/10 خواهد بود.

توجه: امکان شرکت در مزایده بدون دریافت اسناد مزایده میسر نمی باشد لذا متقاضیان شرکت در مزایده حتماً می بایست جهت شرکت در مزایده تا قبل از اتمام تاریخ مهلت 
دریافت اسناد مزایده )ساعت 19 مورخ 27/9/1402( نسبت به دریافت اسناد مزایده از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( اقدام نمایند.

متقاضیان خرید برای کسب اطلاعات بیشتر  می توانند از طرق ذیل اقدام نمایند.
1-تماس تلفنی با شماره تلفن 02833553365/02833565675

2- مراجعه به سایت بانک ملی ایران به آدرس www.bmi.ir بخش مناقصه و مزایده ⇦ مزایده سراسری  اموال تملیکی و مازاد بانک ملی ایران 
3- مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( www.setadiran.ir مزایده ⇦ مزایده دستگاه اجرایی ⇦ مزایده گر ⇦ ) مزایده شماره 2002001064000006 

اموال غیرمنقول( 
4- مراجعه حضوری به اداره امور شعب بانک ملی استان قزوین 

آفتاب یزد - گروه شبکه: روز دوشنبه پیمان جبلی رئیس صداوسیما 
با حضور در جلسه پرسش و پاسخ دانشجویی، به دلایل کنار گذاشتن 
عادل فردوســی پور از تلویزیون پرداخــت. او در خصوص دلایل کنار 
گذاشــتن عادل فردوســی پور از تلویزیون گفته بود: »اسم نمی آورم، 
چون نمی خواهم به افراد وزن بدهم. جایی که فکر می کنیم این چهره 
را نمی شود مدیریت کنیم، او را جایگزین می کنیم«. این اظهارات جبلی 
با واکنش های زیادی روبه رو شده است. درهمین راستا عصرایران طی 
یادداشــتی به قلم مصطفی داننده نوشته است: »رئیس صداوسیما به 
نکته جالبی اشاره کرد که بیشتر شبیه یک اعتراف بزرگ بود؛ اعتراف 
درعدم توانایی مدیریت چهره های شناخته شده در صداوسیما. حضور 
یک جوان با ســابقه بسیار کم در راس شــبکه سه سیما، باعث ایجاد 
تنش میان فردوسی پور و صداوسیما شد. همین عادل در زمان مدیریت 
علی پورمحمدی، شب های درخشانی را برای صداوسیما رقم زده بود. 
اما حضور فروغی وعدم تســلط او به مدیریت باعث شد تا تلویزیون 
مهم ترین سرمایه خود را از دست بدهد. نود از آن دسته برنامه هایی بود 
که حتی جدی ترین مخالفان جمهوری اسلامی هم دوشنبه شب ها پای 
صداوسیمای جمهوری اسلامی می نشستند و این برنامه را نگاه می کردند. 
در دنیای فوتبال وقتی مدیران باشگاه ها، می خواهند ستاره های دنیای 
فوتبال را در تیم خود جمع کنند، اول به سراغ مربی می روند که به اندازه 
همان ستاره ها بزرگ باشد و بتواند آن ها را مدیریت کند. معلوم است که 
یک جوان جویای نام که جریانی خاص را نمایندگی می کند، نمی تواند با 
عادل و امثال او کنار بیاید. بخش دیگر سخنان جبلی که حائز اهمیت 
است این معناست که رئیس صداوسیما فکر می کند عادل فردوسی پور، 
مهران مدیری، سروش صحت و... جایگزین دارند و افراد دیگر می توانند 
جای آن ها را پر کنند. برنامه فوتبال برتر را ببینید. با تمام حمایت هایی 
که می شود هنوز نتوانســته به نود نزدیک شود چه برسد که جای آن 
برنامه را بگیرد. اگر اینگونه بود شک نکنید که میثاقی هر دوشنبه یک 
نظرسنجی مثل نظرســنجی های نود به راه می انداخت. سقوط عجیب 
صداوسیما در این سال ها هم به همین دلیل است که ستاره هایی که از 
تلویزیون رفتند، جایگزین نداشتند. سیدخندان که خندوانه نمی شود، 

همانطور که برای مردم، فوتبال برتر، نود نمی شود. بخش ویژه سخنان 
جبلی آنجا بود که می گفت از فردوسی پور اسم نمی آورم، چون به او وزن 
می دهم! می شود از همین جا تا قطب جنوب برای این جمله علامت تعجب 
گذاشت. شما به عادل فردوسی پور وزن می دهید؟ یا او با برنامه هایش 
می تواند به تلویزیون اعتبار بدهد. همین الان ســایت 360 عادل بدون 
کمک صداوسیما، توانسته برای خودش در بین اهالی فوتبال به یک وزن 
مناسب برسد. پیشنهاد می کنم آقای جبلی همراه با فروغی مدیر شبکه 
سه در کنار عادل فردوسی پور به بازار تهران یا هر شهری که دوست دارند 
بروند و در برخورد با مردم ببینند که کدام یک وزن بیشــتری دارند و 
به دیگری اعتبار می دهند. متاسفانه رئیس صداوسیما نه توانایی درست 
تصمیم گرفتن دارد و نه خوب حرف می زند. انتظار این اســت که مدیر 
رادیو و تلویزیون حداقل بتواند خوب حرف بزند و از سازمان و تصمیماتی 
که می گیرد دفاع کند. هر چه جبلی بیشــتر حرف می زند، ضعف های 
صداوسیما بیشتر عیان می شود. مثل گلایه او از رسانه ای شدن تغییر تیم 

تولید برنامه »به افق فلسطین«.

< واکنش کاربران
در این میان کاربران زیادی هم به اظهارات جبلی واکنش نشان داده اند. 
مثلا کاربرانی نوشته اند: »چرا شما باید همه را بقول خودتون مدیریت 
کنید! اصلا مدیریت کردن افراد از نظر شــما یعنــی چی؟! آیا عادل 
فردوسی پور حرف سیاسی میزد؟! حرف غیر اخلاقی و بی ادبانه میزد؟! 
حرفهایش بدون پایه واساس بود؟! بنابراین تمامی بهانه های شما برای 
حذف امثــال او برای 96 درصد مردم به غیر از ۴ درصدی ها قابل قبول 
نیست! حتی بسیج دانشجویی هم این را فهمید«، »اگر اسمی هم باقی 
بماند، اسم فردوسی پور است نه جبلی، همانگونه که اسمی از عسگری و 
قبلتر از وی هم نماند«، »مشکل دقیقا همینه جناب جبلی که شما سعی 
داری افراد رو مدیریت بکنی و تو چهارچوب فکری خودت که اصلا معلوم 
هم نیست درسته قرار بدی. نکته بعد اینکه وزن افراد رو جامعه مشخص 
می کنه نه حرف شــما. به هر حال یک نظرسنجی ساده همه مسائل رو 

مشخص میکنه که شما وزن بیشتری داری یا آقای فردوسی پور«.

بازتاب اعتراف تلخ رئیس صدا وسیما؛ فردوسی پور حذف شد چون مدیریت بلد نبودید! |

دنده عقب دولت

واردات لوازم برقی و گازسوز خانگی مجاز شد

فرار صدها معتاد از کمپ ترک اعتیادی در بندرعباس



 چهار شنبه 22آذر 1402    شماره  6744
 

یک عضو هیئت رئیسلله مجلس شورای اسللامی با بیان این که 
در لایحلله بودجه احللکام دائمی تغییر نکللرده و احکام ماهیت 
بودجه ای دارد، گفت: مقرر شللده بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان 
برای همسان سازی حقوق بازنشستگان در سال آینده پیش بینی 
شود که این اتفاق برای بار اول رخ می دهد که آن هم با همراهی 
دولت و مجلس است.به گزارش ایسنا، مجتبی یوسفی اظهار کرد: 
ما باید به این نکته توجه کنیم که بودجه فقط مربوط به دولت و 
افراد مرتبط با دولت نیست و تاثیر آن را باید بر ۸۰ میلیون ایرانی 

ببینیللم. وی بللا بیان این که منابع در بودجه سللال 
آینده واقعی دیده شده است، تصریح کرد: ۲۹ درصد 
از بودجه سللال ۱۴۰۲ به نفت گره خورده بود البته 
که باید منابعی بللرای دولت جهت پرداخت حقوق 
کارمندان و کارگران و رتبه بندی تامین می شد، اما 

همان موقع هشللدار دادیم که ممکن است درآمد هایی همچون 
صادرات بنزین و فرآورده های نفتی محقق نشللود که نتیجه آن 
کسری بودجه است و کسری بودجه هم به معنای تورم و اجرایی 

نشللدن پروژه های عمرانی و در نهایت بیکاری است.
این نماینده مجلس شورای اسامی اظهار کرد: یکی 
دیگللر از نکات مثبت بودجه این اسللت که در آن به 
احکام دائمی تعرض نشده است و احکام بودجه ای در 
آن آمده است. میزان اوراق پیش بینی شده در بودجه 
هم به این دلیل اسللت که از دولت قبل تعهداتی بر دوش دولت 
اسللت که به دلیل بازپرداخت این تعهدات و رسللیدن سررسید 

اوراق، این پیش بینی صورت گرفته است.

 اختصاص ۵۰ همت برای همسان سازی حقوق بازنشستگان
 گزارش کوتاه   بازنشستگان

 کارگری 

 محیط زیست

اعتبار ناچیز
 تعرفه گذاری پرستاران

شللریفی مقدم از اعتبار ناچیز تعرفه گذاری 
و مبنای کارشناسللی نشللده آن انتقاد کرد.

بلله گللزارش ایلنا، محمللد شللریفی مقدم 
دبیرکل خانه پرسللتار در مورد تعرفه گذاری 
خدمات پرسللتاری گفت: ایللن قانون هرگز 
اجرا نشللده است؛ آنچه به حساب خودشان 
اجللرا کرده اند، یللک بدلِ غیرکارشناسللانه 
از  بارهللا  افللزود:  او  تعرفه گذاری سللت.  از 
دسللت اندرکاران این تعرفه گذاری پرسیدیم 
مبنللای محاسللبات شللما چیسللت؛ برچه 
مبنایی تعرفه ها را تعیین کرده اید، متاسفانه 
جوابللی برای ما نداشللتند. شللریفی مقدم 
تاکید کرد: در نشسللت ها با مقامات وزارت 
بهداشللت و سللایر مسللئولان تاکید کردیم 
که این تعرفه گذاریِ اجرا شللده به هیچ وجه 
کارشناسللی نیست. دو سللال پیش هشدار 
دادیم که اگر این تعرفه گذاری اجرا شللود با 
اعتراض جامعه پرستاری مواجه خواهد شد؛ 
پارسللال در شللهریورماه دوباره این هشدار 
را تکرار کردیم. پاسللخ دادنللد پول نداریم! 
ظاهللراً 6 هزار میلیارد تومان اعتبار را میان 
بخش های پرسللتاری تقسللیم کرده اند و به 
همین دلیل، ایللن تعرفه گذاری اصاً واقعی 
نیسللت. به گفته دبیرکل خانه پرستار، اگر 
تعرفه گذاری خدمات پرسللتاری به شیوه ای 
واقعی و اصولی اجرا شود باید هر ماه حداقل 
برابر حقوق یک پرسللتار، کارانه به او تعلق 
بگیرد گاهللی اوقات این کارانلله به دوبرابر 

حقوق می رسد.

واکنش به برقی سازی 
حمل ونقل عمومی پایتخت

 مدیران شهری اول خودشان
 از خودروهای برقی استفاده کنند

عضو شورای شهر تهران ضمن ارائه این پیشنهاد 
که شللهردار پایتخت، اعضای شللورا و مدیران 
شهرداری باید با هدف فرهنگ سازی عمومی از 
خودروهای برقی استفاده کنند، گفت: بهتر است 
طرح برقی سازی موتورسیکلت ها را از مرکز شهر 
آغاز کنیم و تسللهیات و مشللوق هایی را ارائه 
دهیم که راکبان موتورهای کار در حال تردد در 
محدوده مرکزی شهر، موتورسیکلت های خود را 
به موتورهای برقی تبدیل کنند . مهدی اقراریان، 
در گفت وگللو با ایلنا با تاکید بر نقش مهم تردد 
موتورسللیکلت های آلاینده در تشدید آلودگی 
هوای پایتخت گفت: موضوع موتورسللیکلت ها 
یکللی از چالش هللای جدی امروز شللهر تهران 
است، به نحوی که هم تعداد موتورهای در حال 
تردد در پایتخت بسللیار بالاست، هم اغلب این 
موتورها آلاینده هسللتند و هم متاسفانه بیشتر 
موتورسللواران مقررات راهنمایی و رانندگی را 
رعایللت نمی کنند.وی افزود: مسللئولان پلیس 
راهنمایللی و رانندگللی اخیللرا گفته اند که ۹۱ 
درصد موتورسللیکلت های موجود در کشور در 
سن فرسودگی و اسللقاط قرار دارند، همچنین 
مدیرعامللل محترم سللتاد معاینه فنی شللهر 
تهران بارها تذکر داده اسللت کلله با وجود الزام 
قانونی موتورسللواران به دریافت گواهی معاینه 
فنللی برای موتورهای خود، اکثر قریب به اتفاق 
موتورسللیکلت های در حال تللردد در پایتخت 
فاقللد گواهللی معاینه فنللی هسللتند و عمده 
موتورسواران درباره دریافت این گواهی احساس 
تکلیف نمی کنند.اقراریللان در بخش دیگری از 
صحبت های خود خاطرنشللان کرد: آمار بالای 
تخلفات موتورسللواران در سللطح شهر تهران و 
همچنین بی توجهی راکبان موتورسیکلت ها به 
لللزوم دریافت گواهی معاینه فنی، بیمه نامه و... 
نشللان می دهد که در موضوع کنترل تخلفات، 
کاهللش آلایندگی و بهبللود وضعیت ترددهای 
موتورسیکلت ها در پایتخت، طرح های اجرا شده 
توسللط پلیس راهور به تنهایی بازدارنده نبوده 
و نتوانسللته اسللت به رفع معضات مربوط به 
نحوه تردد موتورسیکلت ها در سطح شهر تهران 
کمک کند.عضو شللورای اسللامی شهر تهران 
ادامه داد: آمار بالای وقوع تخلفات موتورسواران 
و آلاینللده بللودن اغلب موتورسللیکلت های در 
حللال تردد در پایتخت، چالش هایی اسللت که 
حللل آن به تنهایی از عهللده پلیس برنمی آید و 
تمام دسللتگاه های ذی ربط باید به این مسئله 
ورود پیللدا کنند. ضمن این کلله رویه تولید و 
شللماره گذاری بیش از حد موتورسیکلت ها در 
سطح شهر تهران قابل قبول نیست و حتما باید 
آمار تولید و تردد موتورسللیکلت ها در پایتخت 
کنترل شللود.وی در همین راستا تصریح کرد: 
امروز مسئله موتورسیکلت ها در سطح کشور و 
بخصوص در شللهر تهران به یک چالش جدی 
تبدیل شده اسللت و اغلب سیاست هایی که تا 
کنون برای رفع این چالش اجرا شللده اسللت، 
پاسللخگو نبوده و ثابت شده است که نمی توان 
صرفا با اجرای سیاسللت های سلللبی به بهبود 
وضعیت تردد موتورسیکلت ها پرداخت.اقراریان 
با تاکید بر این که برقی سازی موتورسیکلت های 
در حال تردد در تهران می تواند نقش مهمی در 
کاهش آلودگی هوا داشته باشد، گفت: طبیعتا 
برقی سللازی تمللام موتورسللیکلت هایی که در 
پایتخت تردد می کنند، بسیار زمان بر است، ولی 
ما می توانیم این طرح را با اولویت مرکز شهر اجرا 
کنیم و در ابتدا تسهیات و مشوق هایی را ارائه 
دهیم که راکبان موتورهای کار در حال تردد در 
محدوده مرکزی شهر، موتورسیکلت های خود را 
به موتورهای برقی تبدیل کنند .عضو کمیسیون 
نظارت و حقوقی شللورای شهر تهران ادامه داد: 
ما می توانیللم پس از ارائه مشللوق های لازم به 
راکبان موتورهای کار، محدوده مشخصی را در 
مناطق مرکزی شهر تهران تعریف کنیم که در 
آنها صرفا تردد موتورسللیکلت های برقی مجاز 
باشللد و تردد موتورهایی را که از سللوخت های 
فسللیلی اسللتفاده می کنند، در این محدوده ها 
ممنللوع کنیم و به این صللورت، گام به گام در 
مسیر برقی سللازی موتورسیکلت ها و در نتیجه 
کاهش آلودگی هللوای پایتخت حرکت کنیم.

اقراریللان در بخش دیگری از صحبت های خود 
با اشاره به وعده های اخیر شهردار تهران درباره 
برقی سازی حمل ونقل عمومی پایتخت، اظهار 
داشت: شللهردار محترم در ماه های اخیر بارها 
مطرح کرده اند که به دنبال گسترش استفاده از 
اتوبوس ها، ون ها، تاکسی ها و موتورسیکلت های 
برقی در سطح شهر تهران هستند. عملی شدن 
این وعده ها قطعا می توانللد در کاهش آلودگی 
هوا نقش داشته باشد و پیشنهاد مشخص بنده 
این است که مدیران شهری تهران، اجرای شعار 
برقی سللازی را از حوزه کاری خودشللان شروع 
کنند.عضو شورای شهر تهران در توضیح بیشتر 
پیشللنهاد خود گفت: در حللال حاضر تعدادی 
خللودرو به عنوان خللودروی خدمت در اختیار 
شهردار محترم، اعضای شورا و مدیران شهرداری 
قرار دارد که این افراد را برای امورات شغلی در 
سطح شللهر جابه جا می کند. اینجانب پیشنهاد 
می کنم که برای فرهنگ سازی و الگوسازی بین 
شللهروندان، هرچه زودتللر خودروهای خدمت 
مورد اسللتفاده مدیران شللهری به خودروهای 
برقللی تبدیل شللوند و از خود شللهردار گرفته 
تا مدیران شللهرداری و اعضای محترم شورا از 
خودروهای برقی اسللتفاده کننللد.وی در پایان 
تاکید کرد: ما می توانیم برقی سازی خودروهای 
خدمت را به یک نهضت یا کمپین در بین تمام 
نهادهای دولتی و عمومی تبدیل کنیم و سللایر 
دستگاه های حاکمیتی که در سطح شهر تهران 
فعالیت می کنند را نیز به استفاده هرچه بیشتر 

از خودروهای برقی ترغیب کنیم.

وزیر کار:
امیدواریم در سال ۱۴۰۳ 

گشایش هایی برای تعیین 
حقوق کارگران صورت بگیرد

سیدصولت مرتضوی با تاکید بر اینکه وزیر کار 
حداقل حقوق و دسللتمزد را مشخص نمی کند، 
گفت: بعضاً فکر می کنند وزیر کار حداقل حقوق 
و دسللتمزد را مشخص می کند، در حالی که ما 
یک نخ تسبیح هسللتیم که نمایندگان دولت، 
نمایندگان جامعه کارگری و نمایندگان جامعه 
کارفرمایللی را به نقطه مشللترک می رسللانیم 
و امیدواریللم در سللال ۱۴۰۳ گشللایش هایی 
صورت بگیرد و ما شللرمنده آحاد مردم نباشیم.

سیدصولت مرتضوی در خصوص تعیین دستمزد 
و حقللوق کارگران در بودجه عنوان کرد: ما این 
موضوع را براسللاس دو شاخص تورم و شاخص 
سبد معیشللت تعیین می کنیم. در این موضوع 
قانون گذار »متناسب با«، »با توجه به« و »با در 
نظر گرفتن« این دو شاخص را عنوان کرده است 
کلله ما در این موضوع بللا نمایندگان کارگران و 
کارفرمایان به نتیجه می رسیم. به گزارش خانه 
ملللت، مرتضللوی ادامه داد: یعنی ما پیشللنهاد 
نمایندگان کارگران و کارفرمایان را در دسللتور 
قللرار می دهیم، به رای می گذاریم. امیدواریم در 
سللال ۱۴۰۳ گشللایش هایی صورت بگیرد و ما 
شللرمنده آحاد مردم نباشیم. وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی درخصوص عدد احتمالی حقوق 
و دسللتمزد در سال ۱۴۰۳ هم عنوان کرد: این 
موضوع سلله جانبه گرایی است؛ یعنی اصل بر 
مذاکرات و چانه زنی اسللت و بایللد ببینیم چه 

عددی پیشنهاد و چه چیزی تصویب می شود.

کاهش بلوط های زاگرس 
به دلیل خشکسالی

رئیس گروه گیاهی سللازمان حفاظت محیط 
زیسللت با تاکید بر تاثیرات منفی تغییر اقلیم 
بر گیاهان اظهار کرد: طی چند سللال اخیر به 
دلیل خشکسللالی متمادی، تغییرات اقلیمی و 
برداشت بی رویه از بلوط های زاگرس از میزان 
آن ها بسیار کاسته شده است. به گزارش ایسنا، 
مریم مغانلللو درباره عوامللل تهدید گونه های 
گیاهللی در کشللورمان اظهللار کللرد: یکی از 
عوامل تهدید گونه ها تغییرات اقلیمی است که 
می توان از یکی از نشانه های آن به خشکسالی 
اشللاره کرد که تللداوم چندسللاله آن تاثیرات 
منفی بر گونه های ما گذاشللته است و یکی از 
تاثیللرات آن بر درختان بلوط ناحیه زاگرسللی 
اسللت. جمعیت این درختان چند سللال است 
به دلیللل طغیان آفات، خشکسللالی متمادی 
و برداشللت مردم بومی برای تامین سللوخت 
بسللیار کاسته شده اسللت و در معرض تهدید 
قللرار گرفته اند.رئیللس گروه گیاهی سللازمان 
حفاظت محیط زیسللت با تاکید براینکه عاوه 
بر جنگل های بلوط گونه هللای دیگری نیز در 
معرض خطر قرار دارند، گفت: ما در کشورمان 
گونه های بسللیار زیادی داریللم که یا به دلیل 
تغییرات اقلیمی و یا به دلیل برداشت بی رویه 
وضعیت نامناسبی دارند. به طور مثال گونه ای 
گیاهی به نام »مورخوش« در هرمزگان وجود 
دارد کلله به دلیل مصرف دارویی ارزش بالایی 
دارد و بلله همین منظور از آن در کشللورهای 
حللوزه عمان و پاکسللتان نیز در طب سللنتی 
استفاده و یا حتی به کشورهای دیگر نیز بدون 
هیچگونه نظارتی قاچاق می شللوند و به دلیل 
جمعیت بسللیار محدودی که دارد در معرض 

تهدید قرار گرفته است.

9 اجتماعی

عضو فراکسللیون محیط زیست مجلس شللورای اسامی با انتقاد از 
عملکللرد دولت ها در حللل معضل آلودگی هللوا، گفت: حل معضل 
آلودگی هوا موضوع لاینحلی نیسللت اما فقط نظاره گر شدت گیری 
این مسئله هسللتیم.معین الدین سللعیدی در گفتگو با خانه ملت 
با انتقاد از بی اهمیت بودن مسللئله آلودگی هوا برای مسللئولان به 
وضعیت بحرانی این معضل در کانشللهرها به ویژه پایتخت اشللاره 
کللرد و گفت: دیگر تعطیلی مدارس و اداره ها حال معضل آلودگی 
هللوا نیسللت در این بین نه تنها خبللری از وزش بللاد و باران برای 
نجات پایتخت نشللینان نیست بلکه سایر استان ها همچون اصفهان 
و دیگر کانشللهرها در محاصره دود غلیظ ناشللی از پسماند سوزی 
و اگزوز بدون فیلتر خودروها هسللتند و طبق گفته مسللئولان، این 
بار هم متهم اصلی آلودگی هوا مردم شللدند! نماینده مردم چابهار، 
نیکشهر، کنارک، قصرقند، دشتیاری و زرآباد در مجلس افزود: رابطه 
تنگاتنگی بین حیات بشر و محیط زیست وجود دارد زمانی که آمار 
مرگ و میر ۲6 هزار نفری ناشللی از آلودگی هوا منتشللر می شللود، 
با تمام خسللارات جانی که این آلودگللی از خود بجای می گذارد باز 
مسئولان و متولیان برای حل این مسئله به دنبال وزش باد هستند 
و خبر از رشللد بیماران قلبی، عروقی و مرگ و میرهای سکته قلبی 
و مغزی شهر ندارند؛ حتما باید وزیر بهداشت برای چنین بحرانی به 

مجلس گزارش تکمیلی ارائه دهد.

<قانونهوایپاکدرگوشهطاقچهدولتخاکمیخورد
سللعیدی با انتقاد از عملکرد دولت ها در حللل معضل آلودگی هوا، 
یادآور شد: حل معضل آلودگی هوا موضوع لاینحلی نیست اما فقط 
نظاره گر شللدت گیری این مسئله هستیم، در چند دهه اخیر برای 
کنترل این مسللئله از طرف دولت ها و مسئولان تکیه زده بر جایگاه 
مدیریت نه تنها برنامه کارآمدی ارائه نشده بلکه قانون تصویب شده 
هللوای پاک را در لابه لای قوانین در کیانلله طاقچه افتخارات خود 
گذاشته اند که مبادا بندی از بندهای آن خوانده و اجرایی شود.عضو 
فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسامی با اشاره به گزارش 
رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت از محیط زیست 
از میزان خسارات جانی آلودگی هوا، اظهار داشت: طبق بررسی های 
انجام شده توسط وزارت بهداشت از ۳۳ شهر در سال ۱۴۰۱، بیش 
از ۲6 هزار نفر به دلیل مرگ ومیر منتسب به آلودگی هوا جان خود را 
از دست دادند که خسارت آن معادل ۱۱.۳ میلیارد دلار برآورد شده 
است، تهران بیش از 6 هزار مرگ ومیر منتسب به آلودگی هوا داشته 
که خسللارت آن معادل ۳ میلیارد دلار اسللت که در نوع خود یک 
جنایت علیه بشریت محسوب می شود، بدون ورود مدعی العمومی به 
لایه های پنهانی آمار این جنایت!نماینده مردم در مجلس یازدهم با 
تاکید بر اینکه سوخت بی کیفیت خودروها سال ها نقل مجالس بوده 
و امروز همپای مازوت سوزی خود را در آلودگی هوا نشان داده است، 
یادآور شد: گازوئیل مصرفی برخی از خودروها هم با محتوای سولفور 
بالا به جهت کارکردی مانند مازوت عمل می کند؛ در واقع فقط نامش 
گازوئیل است اما به  لحاظ عملکرد تفاوتی با مازوت ندارد، این مسئله 
در شللرایطی عنوان می شللود که وزیر نفت ادعا می کند ما سوخت 
باکیفیت تولید می کنیم و سللایر مسللئولان تاکید دارند که مازوت 
سوزی نداریم.سعیدی در ادامه یادآور شد: تمام معضل آلودگی هوا 
به بی کیفیتی سوخت و خودرو در نهایت کاشت درختان که آرزوی 
وزیر آموزش و پرورش اسللت ختم نمی شود، شللهرداری و شورای 
شهر پذیرفته اند که ناوگان حمل و نقل عمومی کشور فرسوده است 
امللا مردم را به تحمل و بردباری دعللوت می کند و خودروهای تک 

سرنشین را مقصر اول و آخر می داند.

<مسئلهآلودگیهواموضوعیحاکمیتیاست
عضو کمیسیون کشاورزی در ادامه با بیان اینکه دولت های مختلف 
در حل معضل آلودگی هوا باید پروژه هایی را عملیاتی می کردند که 
در مسللیر توسعه پایدار بود، اظهار داشت: سال هاست بحث سوخت 
بی کیفیت مطرح است و دم از گازوئیل هایی زده می شود که درصد 
گوگرد بالایی را به خود اختصاص داده اند در برابر این مسللائل تنها 
با تعطیلی مدارس روبرو هسللتیم، مسللئله آلودگللی هوا موضوعی 

حاکمیتی اسللت که امروز در ظاهر به نام مردم تمام می شود.وی با 
تاکید بر اینکه هزینه بی تفاوتی مسللئولان در خصوص آلودگی هوا 
را مردم با جانشللان پرداخت می کنند، گفت: امروز نه تنها مسئولان 
و متولیانی که نقشی در کنترل آلودگی هوا دارند از سازمان محیط 
زیسللت گرفته تا سایر نهادها پاسخگوی وکای مردم در خانه ملت 
نیستند، این مسئله جز کلیشه ای و ویترینی بودن مشکات محیط 
زیسللتی پیامی ندارد و این حجم از آلودگی نه تنها به قیمت جان 
مردم تمام می شللود بلکه بسللیاری از قوانین تصویب شده که برای 
سامتی و آسایش آحاد جامعه است را زیر سوال برده بی تردید ادامه 

این وضعیت تبعات گرانی به دنبال خواهد داشت.

<رفعآلودگیهواتنهاباتعطیلیمدارسمحققمیشود؟
از سللوی دیگر تعطیلی مدارس، دانشللگاه ها تنها راهی برای کنترل 
لحظه ای آلودگی هواست، یک اقدام اساسی برای حل مسئله آلودگی 
هوا نیست.آسمان و هوای پاک،هر زمانی که این کلمات به گوشمان 
می رسللد لبخند بر صورتمان نقش می بندد و به دنبال آسمانی آبی 
و صاف می گردیم اما این روزها نه تنها خبری از لبخند نیست بلکه 
نفس هایمان هم به شللمارش در آمده است. خبری از باران و هوای 
سرد زمستانه نیسللت و تا چشم کارمی کند هوایی تیره و تار دیده 
می شللود. هوای آلوده ای که دست از سر کانشهر ها بر نمی دارد. در 
این شرایط هم خانواده ها دوباره نگران می شوند.به خصوص مادرانی 
که شاغل هسللتند؛ از طرفی کارها و برنامه های روزمره خودشان از 
طرف دیگر فاصله گرفتن فرزندانشان از مدارس ذهنشان را به شدت 
درگیر می کند. بهانه ای که درهای مدارس کشور را بسته کرد. اتفاق 
تلخی که بارها و بارها مسئولان نظام آموزشی کشور هشدار دادند و 
پیگیری کردند اما به نتیجه نرسللیدند. در این بین سال ها می گذرد 
و شللرایط آلودگی هوا نسبت به گذشللته بیشتر و بیشتر می شود و 
نشده که زمستانی بدون آلودگی هوا داشته باشیم. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، داریوش گل علیزاده، رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سللازمان حفاظت محیط زیسللت در رابطه با تداوم آلودگی هوا در 
بسللیاری از کانشللهر های کشللور این چنین گفت: راهکار اساسی 
کاهش آلودگللی هوا اجرای قانون هوای پاک اسللت. در این جهت 
اصلی ترین و موثرترین اقدام، توسللعه و نوسازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی اسللت. طبق مللاده ۲ قانون هوای پاک، سللازمان حفاظت 
محیط زیست بر حسن اجرای این قانون نظارت دارد و بازرسی کل 
کشللور به این موضوع ورود کرده که بگوید سللازمان محیط زیست 
بلله وظیفه نظارتی خود بلله خوبی عمل نکرده اسللت. او ادامه داد: 
متاسللفانه با توجلله به ایجاد وارونگی دمایی و بللروز آلودگی هوا در 
اکثر کانشهر های کشور، کارگروه های شرایط اضطرار آلودگی هوای 
استان تشکیل و به استناد دستورالعمل اباغی، برخی از محدودیت ها 
از جمله تعطیلی مدارس و دانشللگاه ها در کانشهر های مختلف در 
دسللتور کار قرار دادند که تداوم این شرایط، خسارت های غیرقابل 
جبرانی به سللامت شهروندان و اقتصاد کشللور وارد می کند و این 
موضوع بسیار نگران کننده است. رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست بیان کرد: برای خارج شدن از شرایط 
فعلی نباید تنها به تعطیلی اکتفا کرد بلکه تمام دستگاه های ذی ربط 
باید دسللت به کار شوند. طی اباغیه ای به کلیه ادارات کل حفاظت 
محیط زیسللت استان و دستگاه های اجرایی ذی ربط، متذکر شدیم 
تا با هماهنگی و هم افزایی ظرفیت های موجود در سطح هر استان، 

پایش و نظارت بیشللتری در جهت کنترل منابع انتشللار آلاینده ها 
اعمللال شللود.او گفت: وزارت کشللور نیز به عنللوان نهاد هماهنگ 
کننده، مراتب را به کلیه اسللتانداران و شللهرداری های کانشهر ها 
ابللاغ کللرده و پیگیری های لازم را به عمل آورده اسللت. در همین 
راسللتا، کلیه دسللتگاه های اجرایی ملی ذی ربط، مسئول پیگیری و 
نظارت بر اجرای امور از طریق ادارات استانی خود بوده و ادارات کل 
حفاظت محیط زیست استان نیز مکلف شده اند، ضمن انجام تکالیف 
اجرایللی و نظارتی خود، به عنوان دبیرخانه کارگروه کاهش آلودگی 
هوای اسللتان، اجرای مصوبات را پیگیری کللرده و گزارش عملکرد 
سللازمان های مکلف را به صورت هفتگی تهیه و به سللازمان ارسال 
کنند.او تصریح کرد: تعطیلی مدارس، دانشللگاه ها یا ادارات و ایجاد 
محدودیت های زمانی، مکانی و نوعی در شرایط اضطرار آلودگی هوا، 
صرفاً یک اقدام عاجل و اضطراری با هدف کاهش مواجهه شهروندان 
با خطرات بهداشللتی آلودگی هوا و پیشگیری از تشدید آلودگی هوا 
اسللت، نه یک اقدام اساسی برای حل مسللئله آلودگی هوا. در این 
راسللتا علی ساجقه معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره فصل سرما و آلودگی هوای پیش رو اظهار کرد: 
یکی از اقدامات و تمرکزات ما بحث گازسللوز کردن وسایل نقلیه در 
سراسر کشور اسللت تا بتوانیم وسایل عمومی و نقلیه ای که معضل 
بزرگ کشور شده اند را رفع کنیم. در بحث صنایع ثابت هم موضوع 
فیلتراسیون باید به خوبی انجام شود تا بتوانیم مانع ایجاد آلودگی هوا 
شویم. صنایع متحرک هم موضوعی است که هر روزه سمت و سوی 
خاص خود را دارد که ما با افتتاح زیاد ایستگاه های مترو مانع ایجاد 
آلودگی هایشان می شویم. ساجقه در ادامه گفت:البته نباید موضوع 
ایجاد زباله ها را توسط انسان ها نادیده بگیریم. تا به الان ۳/۱ میلیارد 
تن زباله در سللطح دنیا تولید شده که از این میزان ۱۸ میلیون تن 
زباله به کشللور ما اختصاص داده شللده است. ما نباید تنها فقط هر 
ساله جلسات مختلف تشکیل دهیم باید تمام تصمیمات در راستای 
جلوگیری از آلودگی هوا را اجرایی کنیم، زیرا موضوعی شوخی بردار 
نیسللت و با سامتی انسان ها سر و کار دارد. مصطفی بهزادفر استاد 
دانشگاه علم و صنعت با بیان اینکه بانک جهانی شش منبع آلودگی زا 
را معرفی کرده اسللت، درباره این معضل این چنین گفت: وسللایل 
نقلیه، انرژی مصرفی گرمایش و سرمایش ساختمان ها، برق مصرفی 
جهت روشن کردن خیابان و فضای همگانی و ساختمان، فرآیند های 
صنعتی، مدیریت پسللماند و کربن نهان در زیرسللاخت های شهری 
شللش منبع آلودگی زا هستند، اما راهکاری اجرایی و عملی تاکنون 
برای آن در ایران انجام نشده است.این استاد دانشگاه گفت: در ایران 
بلله ازای هر خانوار یک وسللیله نقلیه و به ازای هللر دو خانوار یک 
موتورسیکلت وجود دارد.میثم سعیدی مدیر روابط عمومی سازمان 
حفاظت محیط زیست هم درباره اتفاقات اخیر آلودگی هوا این چنین 
گفت:دلایل فوق باعث شللده تا بر اساس میزان اثربخشی و زمان و 
هزینه، برنامه های پیش بینی شده اولویت بندی و هدف گذاری شود، 
اما متاسللفانه بسیاری از سیاسللت ها و طرح ها در کانشهر ها مغایر 
سیاسللت های کاهش آلودگی هوا اجرا شللده است و در حال حاضر 
شاهد لجام گسیختگی در حوزه مصرف انرژی هستیم که برای رفع 
ناترازی و کاهش وابستگی تولید انرژی کشور به سوخت های فسیلی 
و برون رفت از وضعیت موجود هوای کانشهرها، کاهش آلودگی هوا 
در دستور کار دولت قرار گرفته است. او در ادامه گفت: کارشناسان 
و مسئولان مربوطه بار ها در این خصوص اذعان داشتند که آلودگی 
هوای شللهر تهران و شهر های بزرگ ناشی از ترک فعل نهاد هایی از 
جمله شورا های شهر، شهرداری ها و دستگاه های اجرایی است که از 
عدم توجه به اجرای قانون هوا نشات می گیرد. البته کمبود بودجه، 
عدم وجود سللازوکاری برای نظارت سازمان حفاظت محیط زیست 
بر هزینه کرد منابع پیش بینی شده قانون هوای پاک و بی توجهی به 
لزوم توسعه زیرساخت ها در این حوزه از جمله عوامل اصلی تشدید 
آلودگی هوا است که به نظر اصاح قانون و تولی گری سازمان محیط 
زیست در حوزه اجرا و تخصیص بودجه می تواند یکی از راهکار های 
اصلللی کاهش و کنترل آلودگی هوا مورد بحث و بررسللی نهاد های 
قانون گذار قللرار گیرد، راهکاری که باعث می شللود آلودگی هوا در 

کشور یک پاسخگو داشته باشد.

 عضو فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی با انتقاد از شدت گیری آلودگی هوا:

گازوئیل سوزی کم از مازوت سوزی ندارد

چه کسللی فکرش را می کرد که با دو سه بخشنامه و مصوبه، پای 
سللاختمان های غول پیکر ۷ طبقه به کوچه های ۸ متری باز شود. 
ساختمان هایی با حدود ۲۲ متر قد که نور و نفس کوچه های شهر 
را می گیرند و فشللار و فوران مسللائل و انواع تهدیدات شهری را بر 
سر سللاکنان آن آوار می کنند. چه مادران و کودکان و سالمندانی 
کلله دیگللر خورشللید و آفتاب را از پشللت شیشلله نخواهند دید.

سللاختمان هایی که بلله گفته کارشناسللان شهرسللازی ماحصل 
تصمیمات سللهل گیرانه ای است که بیش از آن که بوی حمایت از 
رونق ساخت و ساز متعادل و متوازن را بدهد، بوی افسارگسیختگی 
و سللوداگری از آن برمی خیللزد. به گللزارش خبرآناین، به اعتقاد 
کارشناسللان شهری بانیان این تصمیم بدون نگاه به ابعاد گسترده 
کالبدی، اجتماعی-جمعیتی، ترافیکی، تاسیساتی، مدیریت بحران، 
اقتصادی و.. و فقط با اسللتناد به یک گزاره مقررات ملی، بسیاری 
از مبانی و رویه های فنی و اجرائی شهرسللازی را زیر پا گذاشللتند.

این درحالی اسللت که شورای شللهر علیرغم انکار رئیس شورا در 
بدو امر، موضعی عمدتا منفعل داشللته است.به جز مهدی عباسی، 
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی که چند باری در این زمینه 
تذکر داده است، سوده نجفی هم تذکری مکتوب درخصوص ابطال 
بخشللنامه به شللهرداری داده که تاثیری در روند توقف اجرای این 
بخش نامه نداشللته اسللت. در همین چند ماهه ضمن پیاده سازی 
فوری بخشللنامه و مصوبه مذکوردر سامانه طرح تفصیلی و سامانه 
شهرسازی )صدورپروانه(، دستور نقشه های زیادی صادر شده و به 
مدد پروانه هللای دو مرحله ای)با قابلیت صللدور آنی پروانه مرحله 

اول )پروانه شهرسللازی((، مجوزهای ساختمانی ۷ طبقه بسیاری 
در کوچه های ۸ متری صادر شللده است.آیا کسی به فکر کوچه ها 
و نسل های آینده آنها هسللت؟این بخشنامه منتقدان زیادی دارد. 
از اسللاتید حوزه شهرسازی تا معاون شهرساز و معماری وزیر راه و 
شهرسللازی که طی نامه ای به شهردار تهران تاکید کرد که اجرای 
این بخشللنامه باید متوقف شللود. هرچند که بعد از نامه خسللرو 
دانشللجو همچنان براساس این بخشللنامه پروانه ساختمانی صادر 
می شود. در نامه دانشجو به بند یک مصوبه شماره 666 کمیسیون 
ماده ۵ اشاره و تاکید شده که این مصوبه برای ارائه نظر به شورای 
عالی شهرسللازی ارسال شللود و هرگونه اقدام اجرایی پرهیز شود.

اما مدیران شللهرداری این بخشنامه را قانونی می دانند. حمیدرضا 
صارمللی؛ معاون شهرسللازی و معماری شللهرداری در واکنش به 
منتقدان این بخشللنامه به رسانه ها گفته است که اقدامات صورت 
گرفته کامللا قانونی و در چارچوب اختیارات کمیسللیون ماده ۵ 

و طرح تفصیلی اسللت.بجز نابودی کوچه های باریک شللهر با این 
ساختمان های بلند، چالش های اساسی از جمله خدمات رسانی در 
زمان های بحرانی از دیگر خطرات این ساختمان هاست. این مصوبه 
به ادعای تهیه کنندگان آن می تواند بیش از 6۲ هزار واحد و نزدیک 
بلله حدود ۱۸۷ هزار نفر جمعیت به شللهر تهللران اضافه کند.این 
در حالی اسللت که اگر محاسللبات کارشناسان شورای شهر تهران 
در نظر گرفته شللود، این مصوبه حدود ۲۴۰ هزار واحد مسللکونی 
و جمعیتللی بیللش از ۷۰۰ هزار نفر را به تهللران تحمیل می کند.

مهللرداد رحمانی، عضو هیئت  علمی دانشللگاه تهران در نشسللت 
بازخوانی عملکرد معاونت شهرسللازی شللهرداری تهران به مصوبه 
666 کمیسللیون ماده ۵ اشللاره کرده و گفته است:» بند یک این 
مصوبه درباره طبقات تشویقی اسللت که اجرای آن می تواند ۱۸۷ 
هللزار نفر به جمعیت پذیری تهران اضافه کند. شللاید این عدد در 
مقیاس جمعیت تهران به چشللم نیاید، اما در مقام مقایسه، یعنی 
جمعیت شهر سللاوه با مصوبات کمیسیون ماده ۵ به تهران اضافه 
شللده اسللت. این جمعیت به کدام نقطه اضافه می شود؟ عمدتا در 
مناطق شمالی که نیازی هم به مسکن ندارند. با هر متر و معیاری 
این روند را بررسللی کنید، با عدالت شللهری مغایرت دارد و نشان 
می دهد بیشللتر به تقاضایی که با هدف سرمایه گذاری است، توجه 
شده است. شللهری که از چالش های اساسللی مانند آلودگی هوا، 
کمبللود آب، فقر، انواع  بیماری هللا، تبعیض و اختاف طبقاتی رنج 
می برد و کافی اسللت شللمال و جنوب آن را که تنها ۳۰ کیلومتر 
فاصله دارند مقایسه کنید و ببینید چه دنیاهای متفاوتی هستند.«

 وزیر کشور گفت: تاش بر رفع نقاط حادثه خیز و کنترل های جاده ای 
با عزیمت دسللتگاه های مختلف برای مراقبللت از ترددها از مصادیق 
پیشگیری از تصادفات است. به گزارش مهر، احمد وحیدی، اظهار کرد: 

زندگی انسللان ها در حمل و نقل می گذرد و تحرک و حرکت بخش 
مهمی از عمر انسان ها را شامل می شود. این تحرک ضمن همه نقاط 
مثبت و عالی که دارد و در واقع یک نوع از پیشللران برای حرکت رو 

به جلو است و توسعه ها، تحول ها و پیشرفت ها در مسیر این حرکت ها 
انجام می شود در جای خود مشکاتی دارد که اگر به اندازه کافی به آن 

پرداخته و توجه نشود می تواند آثار زیانباری داشته باشد.

 کسی به فکر کوچه های تهران است؟

 وزیر کشور:

 عادی سازی مجوز ساختمان های ۷ طبقه در کوچه های ۸ متری

حوادث ترافیکی را باید به حداقل برسانیم 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت
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سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: از سال ها قبل به 
واسطه تمرکز مبادلات کالاهای مهم و مواد اولیه در بورس کالا، یک 

سازوکار شفاف و نظارت نوین در بازارها شکل گرفته است.
شفافیت اقتصادی برای ردیابی و نظارت دقیق بر عملکرد شرکت ها 
بــه خصوص در حوزه تامیــن مواد اولیه تولیــد از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت به گونه ای اگر شــفافیت دقیقــی در حوزه آمار و 
اطلاعات تولید و فروش کالاهای تولیدی در دسترس نباشد، قطعاً 
امکان مدیریت و تنظیم بهینه بازارها از سوی سیاست گذاران وجود 

نخواهد داشت.
اما اقتصاد ایران در زمینه شــفافیت مبادلات کالایی در کشــور، 
چالشــی ندارد چراکه اطلاعات بــه روز و لحظه ای مبادلات کالاها 
آن هم به صورت دقیق به واســطه بورس کالا در اختیار سیاســت 
گذاران قرار دارد. به عبارت بهتر، متولیان بازارها به سادگی می توانند 
شرایط بازار تحت مدیریت خود از جمله در حوزه فلزات آهنی و غیر 
آهنی، پتروشیمی و فرآورده های نفتی را رصد کنند و از بروز التهاب 

احتمالی ناشی از کمبود عرضه یک کالا جلوگیری کنند.
روح الله عباسپور سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس این 
بــاره گفت: بورس کالا محلی مطمئن و شــفاف برای معامله انواع 

محصولات و مواد اولیه تولید است و این بستر، جایگاه واقعی خود را 
در بازار سرمایه و اقتصاد کلان کشور به دست آورده است.

عباسپور افزود: بورس کالا از طریق سامانه های خود و به عبارتی به 
کمک نظارت های نوین، این امکان را به سیاست گذار می دهد که اگر 
کمبودی در بازار برای عرضه یا واردات وجود دارد، قبل از وقوع آن 
کمبود و التهابی در بازار، سیاســت گذاران را مطلع کند تا آن ها در 
کوتاه ترین زمان ممکن نسبت به تنظیم بهینه بازار و رشد عرضه ها 

تصمیم گیری کنند.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس، شفافیت اطلاعات را 
از ویژگی های مهم بورس کالا عنوان کرد و گفت: بورس کالا محلی 
شفاف و قابل اعتماد برای ورود فعالان صنعت و بخش تولید است 
چراکه وقتی شفافیت لازم در بازار کالاها ایجاد می شود، تولیدکننده 
و سرمایه گذار با چشم باز و قابل برنامه ریزی در این بخش تولید و 

فروش، سرمایه گذاری می کنند.
نماینده مردم بویین زهرا در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
اطلاعاتی که بورس کالا در نقش نظارتی و اطلاع رســانی خود ارائه 
می دهد، شرایط تولید و بهبود عملکرد شرکت ها و همچنین بهبود 

وضعیت مصرف کنندگان کالاها را تضمین می کند.

عباسپور اضافه کرد: سازوکار بورس کالا با نظارت نوین می تواند به 
مهار تورم و رشد تولید در کشور کمک کند و این شفافیت را ایجاد 
کند که سیاســت گذار با آگاهی لازم و به روز، تصمیم گیری کند تا 

بازار یک محصول در آینده دچار مشکل و کمبود نشود.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس در پایان رشد نقدینگی 
را از مشــکلات کشــور و از عوامل مؤثر در افزایش تورم دانست و 
عنوان کرد: بــورس کالا علاوه بر ظرفیت شــفافیت و رقابتی که 
برای تولیدکننــدگان کالاها فراهم می کند در حوزه بازارهای مالی 
و سرمایه گذاری نیز موجب جمع آوری نقدینگی در جامعه می شود 
که این امر باعث مهار تورم شده و اثرات خوبی در اقتصاد کشور به 

دنبال دارد.
به گزارش مهر؛ گفتنی است، طی ماه های گذشته معاملات گواهی 
سپرده شــمش طلا در بازار مالی بورس کالا راه اندازی شده که با 
استقبالی بی نظیر از اسفند سال گذشته تاکنون نزدیک به ۲ تن و 
۱۰۰ کیلوگرم طلا به ارزش ۶.۸ همت معامله شده است؛ این مقدار 
معامله معادل ۲۸۲ هزار قطعه سکه بهار آزادی است و به بیان دیگر، 
این حجم نقدینگی به جای ورود به بازار سنتی وارد بازار مالی بورس 

کالا شده و به آرامش بازار طلا کمک کرده است.

رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت گفت: توســعه دانش فنی زنجیره 
ارزش از مسائل اساسی در کشور است که اقدام های بسیار مطلوبی 

در این زمینه انجام شده است.
عظیم کلانتری اصل رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت در نشســت 
خبری دومین کنفرانس و نمایشــگاه مدیریت فناوری و افزایش 
تولیــد دانش بنیــان در زنجیــره ارزش صنعت نفت از مســیر 
راهکارهای فناورانه و نوآورانه )پتروتک( گفت: دومین نمایشــگاه 
پتروتک از ۲۸ آذرماه به مدت ســه روز همزمان با هفته پژوهش 
به منظور حمایت از تولید دانش بومی کشور و با همکاری معاونت 

مهندســی، پژوهش و فناوری وزارت نفت، پارک توسعه فناوری و 
چهار شــرکت اصلی وزارت نفت همزمان با هفته پژوهش برگزار 

می شود.
وی افــزود: در دومین رویداد پتروتک نشســت های تخصصی از 
جمله مدیریت نوآوری و توســعه محصــولات و خدمات فناورانه 
مورد نیاز صنعت نفت، تامین مالی، پوشش های حمایتی، ریسک 
و ظرفیت های قانونی جدید مرتبط با محصولات فناورانه و تولید 
بار اول و تعاملات بین المللی، توسعه ارتباطات فناورانه منطقه ای و 

ظرفیت های صادرات خدمات فناورانه برگزار شود.

رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت با بیان اینکه توســعه دانش فنی 
زنجیره ارزش از مسائل اساسی در کشور است که اقدام های بسیار 
مطلوبی در این زمینه انجام شــده است، افزود: مسائل مرتبط با 
محیط زیســت و ارتقای عملکرد صنعت با این هدف نیز در این 

رویداد بررسی می شود.
به گزارش برنا؛ وی در پایان خاطرنشــان کرد: اقدام های بســیار 
مطلوبی در دوســال گذشــته همسو با سیاســت های دولت در 
زمینه افزایش ظرفیت خدمات فنی مهندســی انجام شده است و 

حمایت های خوبی نیز از اقدام های نوآورانه انجام خواهد شد.

وزیر راه و شهرسازی گفت: استفاده از شرکت های دانش بنیان در 
کریدورها علاوه بر بخش های زیرســاختی باید، حوزه نرم افزاری از 
جمله صدور بارنامه و تســهیل تردد در پایانه های مرزی و... را هم 

شامل شود.
مهــرداد بذرپــاش وزیر راه و شهرســازی در رویداد و نمایشــگاه 
شرکت های دانش بنیان حوزه مسکن و حمل که با حضور روح الله 
دهقانی فیروزآبــادی معاون علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور و محمدصادق خیاطیــان رئیس صندوق نوآوری و 
شکوفایی برگزار شد، بر آمادگی وزارت راه و شهرسازی برای همراهی 
با صندوق نوآوری و شکوفایی و شرکت های دانش بنیان تاکید کرد 
و گفت: گســتره وزارت راه و شهرســازی برای حضور شرکت های 
دانش بنیان و استفاده از ظرفیت های آن ها در حوزه های روش های 
تامین مالی، مصالح ساخت، ارزان سازی و... در پروژه بزرگ نهضت 

ملی مسکن بالاست.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
پیشــران پیشرفت کشــور اســت، پروژه نهضت ملی مسکن که 
بزرگترین پروژه ســاخت و ساز است در دســت دارد که در حوزه 
تامین مصالح، روش های تامین مالی، سرعت و کیفیت ساخت و... 
با توجه به اینکه ساخت مسکن های ویلایی و یک طبقه حیاط دار 
در این طرح در نظر گرفته شده، نیازمند دانش و فناوری روز است.

بذرپاش با اشــاره به بزرگی ابعاد طرح نهضت ملی مســکن گفت: 
در کل پروژه مســکن مهر ۸ هزار هکتار زمین تامین شــد، اما تا 
بیش از ۵۲ هزار هکتار زمین در نهضت ملی مســکن تامین شده 
و برای اضافه شــدن ۵۰۰ هزار زمین روستایی فقط تا پایان امسال 

هدفگذاری شده است.
وی افزود: این ارقام نشــان دهنده ابعــاد بزرگ پروژه نهضت ملی 
مســکن است و قطعا باید در قیمت تمام شده ساخت و روش های 
نوین تامین مالی از ظرفیت های صندوق نوآوری و شکوفایی استفاده 

کنیم.
بذرپــاش ضمن تاکید بر اهمیت جمــع آوری اطلاعات مربوط به 
امــلاک در حوزه مقابله با احتکار خانه و زمین، گفت: طبق مصوبه 
شورای عالی شهرسازی و معماری هر زمینی که ۱۰ سال از پروانه 
ساخت مسکونی آن گذشته و مالک به ساخت اقدام نکرده باشد، در 

این شورا تغییر کاربری خواهد گرفت و این گام بلندی برای مقابله 
با احتکار زمین است.

وزیر راه و شهرســازی یکی از دلایل اصلی افزایش قیمت مسکن را 
احتکار به دلیل اجرا نشدن قانون مالیات بر خانه های خالی با وجود 
تصویب در سال های گذشته دانست و افزود: کشورهای مختلف دنیا 
از این روش برای ساماندهی و کنترل بازار مسکن استفاده می کنند.

وی سامانه شناسایی زمین های معطل مانده برای ساخت را از دیگر 
راهکارها دانست و افزود: برای آنکه بتوانیم در بخش قیمت مسکن 
ورود موفقیت آمیزی داشــته باشیم به شناسایی احتکارهای حوزه 

زمین و ملک وعدم عرضه آن ها در بازار است.
بذرپاش درخواست کرد طی جلسه ای با حضور همه مدیران بخش 
مســکن، پلتفرم های که می توانند در حوزه صنعتی ســازی کمک 

کنند، معرفی شود.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: وام ســاخت مســکن در بخش 
صنعتی را به ۳۵ درصد بیشــتر از وام نهضت ملی مسکن افزایش 

داده ایم و در شورای پول و اعتبار تصویب شده است.
وی یادآور شــد: آیین نامه نحوه تعامل وزارت راه و شهرســازی با 
شــرکت های دانش بنیان در حوزه مسکن و حمل ونقل به تصویب 

رسیده است.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه در آســتانه هفته پژوهش قرار 
داریم، گفت: وزارت راه و شهرســازی به عنوان پیشــران پیشرفت 
کشــور دو رکن فناور پایه بودن و مــردم پایه بودن دارد که اجرای 
رکن فناورانه بودن نیازمند تجدید نظر در رویکردهای ماست و باید 
تحولی در رفتارهای مدیریتی ما برای اجرای اسناد، مقررات و توافق 

نامه ها و بخشنامه ها ایجاد شود.
بذرپاش در ادامه ســخنان خود اظهــار کرد: در بخش حمل ونقل، 
کلان پــروژه ایران راه را در دســتور کار داریم و برای اینکه بدانیم 
وضعیت ما در کریدورهای بین المللی و منطقه ای چگونه است باید 
ترانزیت، ظرفیت های ثروت آفرینی ترانزیت و میزان افزایش آن در 
یک سال اخیر را بررسی کنیم که سیاست همسایگی با کشورهای 
همسایه و توافقات انجام شده در یک سال اخیر چقدر سهم ترانزیت 
ما را افزایش داد، کدام محورهای ترانزیتی برای ما تهدید اســت و 

کدام فرصت.

وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: ترانزیت وزنی کشور ما ۳۳ درصد 
افزایش یافته که نشــان می دهد تعاملات ما با کشــورهای منطقه 
نتیجه داده اســت و کشورهایی مثل روسیه خود به افزایش میزان 

حمل و ترانزیت کالاها از طریق ایران اذعان کرده اند.
وی در خصوص زیرساخت های حمل ونقل و ترانزیت کشور توضیح 
داد: از همه ظرفیت ها برای توسعه کریدورهای حمل ونقلی دریایی، 
ریلی، زمینی و هوایی باید اســتفاده کنیم. پروژه رشت به کاسپین 
را باید تا پایان ســال به اتمام برسانیم تا از دریای جنوب به دریای 
آزاد متصل شویم و حتما باید شهر فرودگاهی مناسب داشته باشیم.

بذرپاش تاکید کرد: راه آهن چابهار - زاهدان به سرخس در اولویت 
فورق دولت و وزارت راه و شهرســازی قرار دارد و پروژه شلمچه - 
بصره که می تواند یک شاهراه ترانزیتی برای اتصال به مدیترانه باشد 

بعد از ۴۵ سال به نتیجه رسید.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: عملیات اجرایی پروژه رشت با آستارا 
در توافق با روســیه از ابتدای سال میلادی جدید آغاز خواهد شد 
و توافق با ارمنســتان منجر شــد که برای اولین بار با شرکت های 
ایرانی قرارداد بیش از ۲۰ میلیون دلاری برای تکمیل کریدورهای 

گذرگاهی شمال به جنوب منعقد شود.
وی توافق با ترکمنستان برای انعقاد قرارداد راهسازی با شرکت های 
ایرانی به میزان ۵۵۰ میلیون دلار را در تاریخ کشور بی سابقه دانست 
و گفت: این قراردادها هم نقش کریدوری ایران را تکمیل می کند و 

هم منجر به حضور و معرفی ایرانی ها در دنیا خواهد شد.
به گفته بذرپاش، اســتفاده از شرکت های دانش بنیان در کریدورها 
علاوه بر بخش های زیرساختی باید، حوزه نرم افزاری از جمله صدور 
بارنامه و تســهیل تردد در پایانه های مرزی و... را هم شــامل شود و 
نرم افزار توســعه و رونق ترانزیت باید در کنار توسعه زیرساخت های 
ریلی، جاده ای، هوایی و دریایی توســعه یابد. گفتنی است رویداد و 
نمایشگاه شــرکت های دانش بنیان حوزه مسکن و حمل و نقل به 
منظور امضای توافق نامه های سه جانبه و ارائه دستاوردهای بیش از 
۵۰ شرکت دانش بنیان در حوزه ساختمان و حمل و نقل برگزار شد.

به گزارش میزان؛ در این رویداد تعدادی از شرکت های دانش بنیان 
به ارائه دستاوردها و نوآوری های خود در حوزه مسکن و حمل ونقل 

پرداختند.
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برنامه و بودجه

انرژی

خودرو

صادرات

مکث

قائم مقام سازمان برنامه و بودجه کشور بسیاری 
از ناترازی ها را ناشــی از نبود اســناد راهبردی 
دانست و گفت: با وجود غنی بودن سیاست های 
کلــی اما در تدوین اســناد راهبردی و انتخاب 

اولویت ها دچار مشکل هستیم.
رحیــم ممبینی قائــم مقام ســازمان برنامه و 
بودجه کشــور در پنل اصلاح ساختارها و رفع 
ناترازی های بودجه ریــزی در همایش اقتصاد 
ایران برنامه ریزی را پایه تمام علوم دانســت و 
گفت: بودجه ریزی حلقــه انتهایی نظام برنامه 
ریزی است. برنامه ریزی سلسله مراتبی دارد که 
باید به طور درست مستقر شود تا امور پیشرفت 

به طور صحیح پیش برود.
وی با تاکید بر اینکه راس این سلســله مراتب 
انســان اســت و با توجه به آموزه های دینی در 
سیاستگذاری های کلان دست پر داریم و بیش 
از ۴۰ سیاســت کلی از سوی رهبر انقلاب ابلاغ 
شده که راه را به ما نشان می دهد اما در مراتب 

بعدی که بر عهده اجرا است مشکل داریم.
وی با تاکید بر ضرورت تدوین اســناد راهبردی 
علمی برای پیشــبرد سیاست های کلی تصریح 
کرد: بعــد از ایــن مرحله راهبردها، ســپس 
برنامه هــای بلند مدت، میان مــدت و بودجه 

سالانه تدوین می شود و ما در اسناد راهبردی به 
بعد مشکلات جدی داریم که ناترازی ها حاصل 

آن ها است.
ممبینی با بیان اینکه در اسناد راهبردی به دو 
موضوع شرایط داخلی و خارجی توجه می شود 
تاکید کرد: اینها باید توســط جامعه نخبگانی 
تبیین شــود و مبنای راهبردهای ما قرار گیرد 
و در نهایت تعداد بســیار محدودی راهبرد باید 
به صورت کاملا روشن و مشخص داشته باشیم.

وی با اشاره به فصول مختلف نظام طبقه بندی 
وظیفه ای بودجه بندی گفت: درباره تمام فصول 
سیاســت های کلی مشخص اســت اما اسناد 
راهبردی مشــخص نیســت و ناترازی از آنجا 
ناشی می شود که بسیاری از بودجه ما به سمت 
مصارف غیر اولویت دار می رود چرا که بر مبنای 

یک راهبرد نبوده است.
به گزارش برنا؛ قائم مقام سازمان برنامه و بودجه 
با اعتقاد به اینکه برنامه های توســعه کشور نیز 
صرفا یک ســری احکام اســت نه برنامه تاکید 
کرد: متناســب با توان مدیریت و توان مالی در 
بودجــه ریزی باید اولویت ها تعیین شــود و با 
همین تعیین اولویت ها بسیاری از مسائل ما حل 

می شود.

رئیس دیوان محاســبات کشــور با بیان اینکه 
وزارت نفت در توســعه زیرساخت های صنعت 
نفت موفقیت های خوبی داشته است، گفت: این 
موضوع به پایداری منابع بودجه کمک می کند.

سیداحمدرضا دســتغیب در حاشیه حضور در 
وزارت نفت و پس از نشست با جواد اوجی، وزیر 
نفت در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: فرصتی 
مغتنم بود که بازدیدی از وزارت نفت داشــته 

باشیم و البته نشستی مطلوب برگزار شد.
وی افزود: آن چیزی اتفاق افتاد و دغدغه رهبری 
نیز هست موضوع رابطه مالی نفت و دولت است 
که خوشبختانه قدم های خوبی از سوی وزارت 

نفت در این حوزه برداشته شده است.
رئیس دیوان محاســبات کشور تصریح کرد: با 
حضور در مرکز پایش و رصد شرکت ملی نفت 
ایران، تولید نفت کشور را تا رسیدن محصول به 
پایانه های صادراتی مشاهده کردیم که شفافیت 

در این حوزه تا حد قابل قبولی مشخص بود.

دســتغیب ادامــه داد: نکتــه دیگر توســعه 
زیرساخت های وزارت نفت در حوزه بالادست و 
پایین دســت بود که به طور مشخص نمایان بود 
که این موضوع به پایداری منابع بودجه کمک 

می کند.
وی با بیان اینکــه صنعت نفت، صنعتی مهم و 
تلاش بر این است که در گام دوم در حوزه مالی 
شاهد شفافیت بیشــتری در این بخش باشیم، 
اظهار کرد: در حســاب واحــد خزانه کار خوبی 
از ســوی وزارت نفت انجام شده که قابل قبول 
اســت، هم اکنون ۹۵ درصد حساب های ریالی 
مجموعه نفت به خزانه منتقل شــده که با رفع 
برخی مشکلات این عدد به ۱۰۰ درصد می رسد.
به گزارش مهر؛ رئیس دیوان محاســبات کشور 
گفت: تعداد باقیمانده حساب های منتقل نشده به 
خزانه عدد قابل توجهی نیست و تعداد کمی باقی 
مانده که این مهم نشان می دهد وضع وزارت نفت 

نسبت به دیگر وزارتخانه ها قابل قبول است.

وزیر صنعت با بیان اینکه واردات خودرو تا زمان 
رفع ناترازی ها در بازار مناســب است، گفت: ما 
می خواهیم رقابتی ســودمند بــه نفع ظرفیت 
ملی ایجاد کنیم. عباس علی آبادی در خصوص 
برخی از موارد مطرح شده مبنی بر اینکه وزیر 
صنعت بــا واردات خودروهــای چینی مخالف 
اســت، اظهار کرد: به نظر بنده خودروسازان در 
حوزه خودروهای برقــی باید تمرکز ویژه ای به 
تولید خودرو متناســب با اقلیم کشور خودمان 
داشته باشند تا بتوانیم نتایج مناسبی را به دست 
آوریــم و تمرکز خود را بــه واردات خودروهای 
برقی نکنند. وی با اعلام اینکه در بحث واردات 

خودرو ما در پی رفع ناترازی در صنعت خودرو 
هستیم، افزود: در حوزه خودرو ما با تنوع رنگ، 
مدل و تکنولوژی روبرو هســتیم و تا زمانی که 
این ناترازی ها وجود داشته باشد برای مدیریت 
بازار واردات مناســب است. به گزارش تسنیم؛ 
وزیــر صنعــت تاکیــد کــرد: وزارت صنعت 
برنامه های مختلفی را بــرای رفع ناترازی در 
صنعت خودرو برنامه ریزی کرده اســت که از 
آن جمله می توان به وضع تعرفه ها اشاره کرد. 
ما می خواهیم رقابتی سودمند به نفع ظرفیت 
ملی کشور ایجاد کنیم که در این مسیر به نظر 

می رسد در وضعیت مناسبی قرار داریم.

معاون وزیر امــور خارجه از صادرات ۲ میلیارد 
دلاری محصولات دانش بنیان خبر داد و گفت: 
امیدواریــم که این رقم برای ســال آینده به ۴ 

میلیارد دلار برسد.
مهدی صفری، معــاون وزیر امور خارجه گفت: 
سال گذشته نمایشگاه توانمندی های صادراتی 
ایران احیا شــد که به خاطــر همکاری نزدیک 
وزارت امور خارجــه با بخش تجارت خارجی و 
وزارت صمت موفقیت نســبی کسب کردیم و 

حدود ۷۰ کشور در نمایشگاه حضور یافتند.
او افزود: در نمایشــگاه توانمندی های صادراتی 
ایران ابلاغ کرده ایم تا به این لحظه ۱۱۹ کشور 
برای حضور در نمایشــگاه به ما سیگنال مثبت 
داده اند. با ۶ کشــور در غرب آفریقا هماهنگ 
کرده ایم تا توانمندی های خود را در این بخش 

تقویت کنیم.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه 

تصریح کرد: در حال حاضر سیاست های دولت 
روی صــادرات غیرنفتی و به خصوص کالاهای 
دانش بنیان است و در اغلب کشورها حضور فعال 

داریم.
صفری گفت: وضعیت عرضه کالاهای صادرات 
غیرنفتی کشــور با ۵ سال پیش متفاوت است 
به طوری که اســاس کار مــا روی بحث دانش 
بنیان ها قرار گرفته اســت. طبــق آخرین آمار 
بــه میزان ۲ میلیــارد دلار صــادرات کالاهای 
دانش بنیان داشــتیم که امیدواریم این عدد در 

سال آینده به ۴ میلیارد دلار برسد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ وی با اشاره 
به تراز تجاری منفی در سال ۱۴۰۲ گفت: یکی 
از شــعارهای امسال رشــد تولید است که این 
مقوله نیــاز به واردات مواد اولیــه و غیره دارد. 
بنابرایــن برای تحقق این وعده، طبیعتاً واردات 

به نسبت صادرات افزایش می یابد.

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر لزوم تداوم 
در حمایــت از تولید داخل و کارخانجات فعلی 
و لــزوم توجه به پایداری بودجه بخش کاغذ در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳، از مسئولین ذیربط 
خواســت نظارتی جدی بر قیمت کاغذ در بازار 

داشته باشند.
جلســه کارگروه کاغذ و نشر به ریاست محمد 
مخبر معــاون اول رئیس جمهور برگــزار و بر 
تداوم حمایت های موجــود و برنامه ریزی برای 
 تکمیل برخی کارخانجات نیمه تمام تولید کاغذ 

تاکید شد.
مخبر در این جلسه با اشاره به تلاش های صورت 
گرفته برای تامین کاغذ مــورد نیاز کتاب های 
درسی با استفاده از ظرفیت داخلی، از تلاش ها و 
اقدامات صورت گرفته در جهت خودکفایی کاغذ 

مورد نیاز آموزش و پرورش قدردانی کرد.
وی همچنین با تاکید بر لزوم تداوم در حمایت 
از تولید داخل و کارخانجات فعلی و لزوم توجه 
به پایداری بودجه بخش کاغذ در لایحه بودجه 

سال ۱۴۰۳، از مسئولین ذیربط خواست نظارتی 
جدی بر قیمت کاغذ در بازار داشته باشند.

در این جلسه که وزرای فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
صنعــت، معــدن و تجارت، رئیــس کل بانک 
مرکزی، مدیران عامل بانک های ملی و تجارت 
و نمایندگان دســتگاه های مربوطه نیز حضور 
داشــتند، گزارشی از روند پیشــرفت و اجرای 
مصوبات جلسه قبل در راستای ساماندهی کاغذ 

و نشر ارائه شد.
به گزارش تســنیم؛ همچنین در این جلسه با 
توجه به متوسط ســرانه ۳.۵ کیلوگرم مصرف 
کاغــذ در ایران و ضــرورت خودکفایی در کل 
بــازار کاغــذ، برنامه ریزی لازم بــرای تکمیل 
برخــی از کارخانجات نیمه تمام با اســتفاده از 
ضایعات نیشــکر و تبدیل آن ها به کاغذ صورت 
پذیرفت و مقرر شــد با حمایت بانک مرکزی و 
بانک های ملی و صادرات و نیز شــرکت توسعه 
 نیشــکر بتوان طرف دو ســال آینده آن ها را به 

بهره برداری رساند.

وزیر ارتباطات گفت: سال گذشته به دنبال همکاری مشترک پلیس 
فتا و وزارت ارتباطات در زمینه مقابله با کلاهبرداری های ســایبری 
یا فیشــینگ، شــاهد بودیم که جرائم در این حوزه به شــکل قابل 

ملاحظه ای کاهش پیدا کرد.
حملات فیشــینگ در واقــع ایمیل هایی جعلــی، پیام هایی متنی، 
تماس های تلفنی یا حتی وب سایت هایی هستند که برای دستکاری با 
هدف دانلود بدافزار، به اشتراک گذاری اطلاعات حساس یا انجام سایر 

اقداماتی طراحی شده اند.
این نوع حملات، رایج ترین شکل مهندسی اجتماعی و شامل فریب یا 
تحت فشار قرار دادن افراد برای ارسال اطلاعات به افراد اشتباه است. 
مهاجم معمولاً خود را به عنوان یک شخص یا سازمانی که قربانی به 
آن اعتماد دارد درمی آورد و احساس فوریت ایجاد می کند تا قربانی را 
مجبور به عملی عجولانه کند. هکرها معمولاً از این تاکتیک ها استفاده 
می کنند چون فریب دادن افراد آســان تر و کم هزینه تر از هک کردن 

رایانه یا شبکه است.
در رایج ترین شــیوه ی حمله ی فیشینگ، مهاجم با ارسال پیامی که 
به نظر می رســد از یک شرکت یا وب سایت قانونی ست، با یک لینک 
کاربر را به یک وب سایت جعلی می برد و سپس می خواهد اطلاعات 
شخصی خود را وارد کند، سپس از این اطلاعات برای سرقت از کاربر 

استفاده می کند.
در واقع هکرها صفحات جعلی شــبیه به درگاه های بانکی می سازند 
و در ادامه لینک صفحه جعلی را به همراه متن های فریبنده برایتان 
ارسال می کنند؛ اگر روی لینک ها کلیک کرده و وارد صفحات جعلی 
شــوید، در دام فیشــینگ افتاده اید. کلاهبرداران در پشت صفحات 
فیشــینگ در حال مشاهده اطلاعات ورودی شــما بوده و همزمان 
اطلاعات شــما را در یک صفحه اصلی درگاه بانکی وارد می کنند. در 
نتیجه خرید شما )به علت جعلی بودن درگاه بانکی تان( ناموفق بوده 
و خرید هکر با اطلاعات حساب بانکی شما )بعلت اصلی بودن درگاه 

بانکی اش( موفقیت آمیز است.

در این راســتا، عیســی زارع پور-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- 
در همایشی اظهار کرد: سال گذشته نیز به دنبال همکاری مشترک 
پلیس فتــا و وزارت ارتباطات در زمینه مقابلــه با کلاهبرداری های 
سایبری یا فیشینگ شاهد بودیم که جرائم در این حوزه به شکل قابل 

ملاحظه ای کاهش پیدا کرد.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: درســت است که وزارت ارتباطات توسعه 
را دنبال می کند، ولی حتما دنبال این نیز خواهیم بود که در مســیر 
توســعه به الزامات امنیتی و پدافندی توجه کنیم که مردم در ضمن 
بهره مندی از فناوری های جدید، دچار آسیب کمتری شوند و در عین 

حال روند مقابله با جرائم رایانه ای و سایبری نیز تسهیل شود.
وی با بیان اینکه دیگر این موضوع غیرقابل انکار است که زندگی های 
مردم بیش از گذشــته به ابزارهای فناوری اطلاعات وابســته تر شده 
اســت، گفت: ابزارهای ارتباطات و فناوری اطلاعات در حال توسعه 

است و سرعت تحولات در این حوزه بسیار زیاد است.
زارع پور افزود: امــروزه فناوری های همچون هوش مصنوعی، اینترنت 
اشیاء، کلان داده و... در حال تبدیل شدن به ابزارهای عمومی هستند 
که زمان بلوغ آن ها از سال و ماه به زمانهای بسیار کوتاه تر رسیده است.

وی ادامه داد: این سرعت تحولات هم کار ما به عنوان وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و مجری توســعه زیرساخت ارتباطی کشور و هم 
کار شــما به عنوان پلیس فتا و حافظان حقوق مردم در این حوزه را 

سخت تر می کند.
وزیــر ارتباطات تصریح کرد: در هر حــال مردم با تحولات جدید در 
حوزه فضای مجازی همراه خواهند شــد و در فضاهای جدیدی که 
ایجاد می شــود نیز حضــور پیدا خواهند کــرد، بنابراین ما به عنوان 
حاکمیت وظیفه داریم زیرساخت ها مورد نیاز را تامین کنیم و هم از 

حقوق مردم در فضاهای نوین فناوری حفاظت کنیم.
طبق اعــلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعــات، زارع پور با بیان 
اینکه کار هر دو مجموعه بســیار سخت اســت و حتما همراهی و 
همکاری مشــترک می تواند برکات و ثمراتی را نصیب مردم کند، 
ادامه داد: در چارچوب همکاری مشــترک باید در مســیر توسعه، 
زیرســاخت ها، الزامات، چارچوب ها و پیوست های امنیتی را در نظر 
بگیریــم تا حافظــان امنیت در فضای مجــازی در زمینه پیگیری 
حقوق مردم و برخورد با متخلفان و کشــف موفق و اثرگذار باشند 
و در نهایت مردم از امنیت بیشتری برای فعالیت در فضای مجازی 

برخوردار باشند.
به صورت کلی برای جلوگیری و مقابله با حملات فیشــینگ توصیه 
می شود بر روی لینک های موجود در ایمیل ها یا پیام های فوری کلیک 
نکنید، حتی اگر فرســتنده ی آن را می شناسید. دست کم، ماوس را 
روی لینک نگه دارید تا ببینید آیا مقصد آن درست است یا خیر؛ اگر 
نشانی وب سایت با »https« شروع نمی شود، یا نماد قفل بسته را در 
کنار URL مشــاهده نمی کنید، از وارد کردن اطلاعات حساس یا 

دانلود فایل های آن سایت خودداری کنید.
به گزارش ایســنا؛ همچنین توصیه می شود اگر حساب های آنلاین 
دارید، باید عادت کنید که به طور مرتب رمزهای عبور خود را عوض 
کنید. حساب های شما ممکن است بدون اطلاع شما در معرض خطر 

قرار گرفته باشند.

وزیر ارتباطات اعلام کرد

کاهش قابل ملاحظه جرایم فیشینگ و کلاهبرداری اینترنتی

فرصتهایابرپروژههای»ایرانراه«و»نهضتملیمسکن«برایحضوردانشبنیانها

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت : 

استفادهازظرفیتدانشبنیاندرصنعتنفتبایدتقویتشود

ناترازیبودجهناشیازاسنادراهبردیوانتخاباولویتهااست

۹۵درصدحسابهایریالیمجموعهنفتبهخزانهمنتقلشدهاست

وزیر صنعت: مخالف واردات خودروهای چینی نیستم
وارداتخودروتارفعناترازیبازار

هدفگذاریصادرات۴میلیارددلاریمحصولاتدانشبنیانبرایسالآینده

تأکیدمخبربرتداومحمایتازتولیدداخلونظارتبرقیمتکاغذدربازار

تحققنظارتنوینبربازارهابااستفادهازاطلاعاتبورسکالا
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دنیایاقتصاد:چراتورمپاییننمیآید؟
اندازه   گی��ری تورم ب��ه مفهوم 
افزایش سطح عمومی قیمت ها 
به صورت مستمر و طولانی   مدت امر دشواری است؛ 
چون تفکیک آن از افزایش   های ناشی از شوک   های 
قیمتی و تغییر در قیمت های نسبی دشوار است. 
ابعاد این موضوع در اقتص��اد ایران به دلیل نقش 
دیرین و بس��یار تعیین   کننده ارزهای رانتی نفت 
در شکل   گیری قیمت کالاهای وارداتی پیچیده   تر 
اس��ت... نهادهای آماری نرخ تورم را نه براس��اس 
دلایل آن، بلکه براساس مشاهدات میدانی از تغییر 
قیمت ها و ضرایب اهمیت آنه��ا در بودجه خانوار 
محاسبه می کنند. بنابراین قضاوت درباره افزایش یا 
کاهش تورم براساس شاخص قیمت مصرف کننده 
که به صورت ماهانه از سوی نهادهای آماری کشور 
منتشر می شود می   تواند گمراه   کننده باشد. بنابراین 
باید دنبال ش��اخصی برای شناس��ایی تورم بود. با 
اندکی تس��امح ش��اید بتوان نرخ تورم خدمات را 
شاخصی برای این منظور، حداقل برای دهه اخیر 
دانست. اگر این ش��اخص پذیرفته شود، مشاهده 
خواهد شد که به   رغم روند کاهشی تورم کالاها از 
ابتدای امسال، تورم خدمات تغییر محسوسی ندارد 
و به روند صعودی خود که از ابتدای س��ال ۱۳۹۷ 
آغاز شده همچنان ادامه می دهد. تورم کالاها نیز 
به   رغم فراز و فرودهایی که در نتیجه ش��وک   های 
ارزی این دوره داش��ته، پس از پشت سرگذاشتن 
شوک   های ارزی زمستان ۱۴۰۱، به تدریج خود را 
به تورم خدمات نزدیک می کند. اینها همه نشانگر 
آن اس��ت که با وجود اجرای نسبتا موفقیت   آمیز 
سیاست کنترل مقداری ترازنامه و همچنین ایجاد 
ثبات نس��بی در بازار ارز از س��وی بانک مرکزی و 
در نتیجه کاهش ۱۰ واحد درصدی در نرخ رش��د 
نقدینگی و فروکش کردن نوس��انات تورمی ناشی 
از ش��وک   های مقطعی، هسته اصلی تورم واکنش 
چندانی به آن نشان نمی   دهد؛ چرا که مولفه   های 
بنیادی تورم در اقتصاد ایران همچنان و با قدرتی 
حتی بیش از پیش فعالند. دلی��ل اصلی تورم در 
اقتصاد ایران تس��لط راهبرد »توزیع رانت   های در 
دس��ترس« به جای راهبرد »تولید ثروت« اس��ت. 
نتیجه طبیعی و بدیهی زندگی چند ده   ساله ذیل 
این راهبرد، ایجاد ناترازی   های گس��ترده، عمیق و 
مانا و مزمن در بودجه دولت، بنگاه و خانوار است. 
اتخاذ چنی��ن راهبردی که قدمتش به ۵۰س��ال 
بالغ می ش��ود موجب شده بانک مرکزی به یکی از 
منابع کانونی تامین مالی ناترازی   های فوق تبدیل 
شود؛ آن هم به بدترین شکل ممکن، یعنی ایجاد 
پ��ول بیرونی. افزایش خالص دارایی    خارجی بانک 
مرکزی از مس��یر خریداری دارایی    خارجی دولت 
نیز به جهت اینکه س��بب افزایش خالص دارایی 
بخش غیردولتی خواهد ش��د به رشد پول بیرونی 
منجر می ش��ود. خرید اوراق قرض��ه از بانک ها یا 
بقیه اش��خاص غیردولتی توس��ط بانک مرکزی 
)عملیات ب��ازار باز( ی��ا خرید دارای��ی خارجی از 
آنها توسط بانک مرکزی س��بب رشد پول درونی 
می شود. در عملیات بازار باز بانک مرکزی ترکیب 
دارایی   های بخش غیردولت��ی را عوض کرده و آن 
را از نقدشوندگی بیشتر به کمتر یا بالعکس تغییر 
می دهد، اما به تغییر در خالص دارایی   های بخش 
غیردولت��ی منجر نمی ش��ود. در نتیج��ه افزایش 
خالص دارایی   های خارجی بانک مرکزی از مسیر 
غیردولت��ی نیز ترکیب دارایی   ه��ای این بخش از 
دارایی خارج��ی به داخلی تغیی��ر می   یابد، اما به 
تغییر در خالص دارایی   های بخش غیردولتی منجر 
نمی شود. بنابراین وقتی در نتیجه عملیات بازار باز یا 
خرید دارایی خارجی از بخش غیردولتی، پایه پولی 
و عرضه پول رش��د می کند این از نوع پول درونی 
است. افزایش پول بیرونی در مقایسه با افزایش پول 
درونی آثار بسیار متفاوتی بر اقتصاد دارد. افزایش 
پول بیرونی به احتمال زیاد سبب افزایش مصرف 
و کاهش پس   انداز و س��رمایه گذاری می ش��ود؛ در 
حالی که رشد پول درونی چنین پیامدهایی ندارد. 
همچنین اثر افزایش پول بیرونی بر سطح قیمت ها 

بسیار بیشتر از اثر رشد پول درونی است.
پس پاس��خ به این پرس��ش که »چرا تورم پایین 
نمی   آید؟« در س��طح عملیاتی، رشد بی   امان پول 
بیرونی اس��ت که با رشد اقتصادی تناسبی ندارد. 
در امتداد آن انتظارات تورمی بالفعل و مزمن قرار 
دارد که بخش مهمی از آن ناش��ی از بی برنامگی و 
عدم ارائه دورنمای روشن از سوی سیاستگذار پولی 
و غیرپولی اس��ت. به این م��وارد ذی نفعان تورم را 
هم باید افزود. به جهت اینکه تورم در ایران حالت 
مزمن به خود گرفته، از این رو طی زمان ذی نفعان 
حقیق��ی و حقوقی زیادی پیدا ک��رده که با تورم 
زنده   اند. بنابراین آنان نی��ز نیرویی مهم در مقابل 
کارکرد نیروهای کاهنده تورم هستند. بانک مرکزی 
چ��ه کاری می   توان��د انجام دهد؟ در یک پاس��خ 
عمل   گرایان��ه تقریبا هیچ، چون انتق��ال از راهبرد 
»توزیع رانت« به راهبرد »تولید ثروت« برای او یک 

امر برون   زاست. 

شرق:تزلزلدرحمایتآمریکاازجنایاتاسرائیل
 اق��دام دبی��رکل س��ازمان ملل در 
چارچوب ماده ۹۹ منشور ملل متحد 
درباره بحران غزه را باید گام مهم دیگری در تلاش 
جامعه بین المللی برای واداش��تن آمریکا به توقف 
حمایت از ادامه جنگ در غزه به ش��مار آورد. این 
اقدام دبیرکل یعنی جلب توجه شورا به موضوعی 
که می تواند صلح و امنیت بین المللی را تهدید کند 
و موجب فروپاشی سیستم حمایتی انسان دوستانه 
در غ��زه و آثار مخرب آن ب��ر امنیت تمام منطقه 
ش��ود، می توان اقدامی شجاعانه توصیف کرد. این 
اقدام اگرچه به نتیجه نرسید و پیش نویس قطع نامه 
مربوطه از طرف آمریکا وتو شد؛ اما تحولی درباره 
بحران غزه و نمایش بیش از پیش انزوای آمریکا به  
شمار رفت. ۱۳ عضو شورای امنیت از جمله برخی 
دوس��تان آمریکا مانند فرانس��ه، آلبانی، سوئیس، 

مالتا، امارات و... به این قطع نامه رأی مثبت دادند 
و انگلی��س به آن رأی ممتن��ع داد. همه نهادهای 
جامعه مدنی بین المللی نیز در این مهم با دبیرکل 
همراهی کردند. دیده بان حقوق بشر آمریکا، عفو 
بین الملل، پزشکان بدون مرز و شمار دیگری از این 
نهادها اقدام آمریکا ب��ه وتوی قطع نامه را محکوم 
کردند و آن را چراغ س��بز دیگر آمریکا به اسرائیل 
برای مرگ، ویرانی و فاجعه بشردوستانه بیشتر در 
غزه دانس��تند. اقدام آنتونیو گوترش در توسل به 
ماده ۹۹ منشور اقدامی شجاعانه بود. دبیرکل های 
پیشین بس��یار به ندرت به ماده ۹۹ متوسل شده 
بودند؛ چرا که این کار در حکم وارد ش��دن دبیرکل 
به حوزه صلح و امنیت بین المللی است که اعضای 
دائمی شورای امنیت آن را قلمرو اختصاصی خود 
تصور می کنند. شواهد موجود حاکی از آن است که 
اکثر مقامات آمریکایی با توجه به فشارهای فزاینده، 
ادامه حمایت از جنگ اسرائیل را حداکثر تا پایان 
ماه و سال میلادی جاری ممکن می دانند. بلینکن 
روز قبل از رأی گیری در ش��ورا هش��دار داده بود 
که »ارتش اسرائیل اقدامات کافی را برای کاهش 
تلفات غیرنظامیان انجام نداده اس��ت«. در چنین 
ش��رایطی، کاری که از دس��ت دبیرکل برمی آمد، 
کمک به کوتاه تر کردن فرصت از طریق حفظ فشار 
و فراهم کردن اسباب نمایش شرم و انزوای آمریکا 
و اسرائیل در افکار عمومی بود. آخرین زورآزمایی 
در ش��ورای امنیت نش��ان داد که دوستان آمریکا 
نیز در این باره با دبیرکل همراه هس��تند. اما سؤال 
همیش��گی در چنین مواردی این اس��ت که چرا 
آمریکا با وجود انتقادات گسترده بین المللی حمایت 
از جنایات اسرائیل را ادامه می دهد. اگرچه در این 
زمینه همیشه به لابی اس��رائیل در آمریکا اشاره 
می شود؛ اما این عامل را نباید در رأس عوامل دیگر 
قرار داد. اتحاد استراتژیک بین آمریکا و اسرائیل را 
باید عامل اصلی به ش��مار آورد که سابقه آن فقط 
به اواخر دهه ۱۹6۰ بر می گردد؛ یعنی به اوج جنگ 
سرد و ش��رایطی که کشورهای عربی یا در کمپ 

شوروی بودند یا در ضعف شدید قرار داشتند. 

خراسان:لعنتیهایاقتصادایران!
 ۱. دو ماه پس از تولد خلق الساعه 
دلار جهانگی��ری طی یادداش��تی 
ب��ا عنوان:"این ۴۲۰۰ تومانی لعنت��ی" در روزنامه 
خراس��ان ۲6 تیرماه ۱۳۹۷ نس��بت به گسترش 
رانت خواری ارزی و واردات بی رویه کالاهای لوکس 
و عدم تاثیر در کنترل قیمت ها هش��دار دادم؛ اما 

گوش شنوایی نبود!
۲. دومین لعنتی اقتصاد ایران "شرکت های دولتی" 
هستند؛ شرکت هایی که حدود ۷۰ درصد بودجه 
کشور را خارج از شمول دیوان محاسبات می بلعند 

و به کسی هم پاسخگو نیستند. 
۳. "اقتصاد ناکارآمد دولتی "سومین بلایی است که 

بر جان اقتصاد ایران افتاده است. 
۴. لعنت��ی چه��ارم "قانون گریزی و مس��ئولیت 
ناپذیری" است. مهم ترین سند جمهوری اسلامی 
پس از قانون اساس��ی سند چش��م انداز ۲۰ ساله 
کشور است که تنها دو سال دیگر از آن باقی است. 
 این که اولین سند چشم انداز جمهوری اسلامی 
ناکام مانده، واقعیت تلخی است که که از پذیرش 
آن گریزی نیس��ت، اما تلخ ت��ر این که هیچ کس 
مسئولیت آن را بر عهده نمی گیرد. قوانین برنامه 
چهارم، پنجم و شش��م توسعه برای تحقق چشم 
انداز ۲۰ ساله تصویب شدند اما در خوش بینانه ترین 
وضعیت هر کدام از این برنامه ها کمتر از ۲۰ درصد 
اجرا ش��ده است و هیچ نهاد، س��ازمان، شخص و 
دولتی مسئولیت این ناکامی های بزرگ و راهبردی 
را بر عهده نمی گیرد.  "قانون گریزی و مسئولیت 
ناپذیری "در همه بخش های کش��ور جریان دارد. 
همین روزها که تش��ت رسوایی فساد۳/۴ میلیارد 
دلاری چای دبش واژگون شده است یک بار دیگر 
ش��اهد بازی "کی بود کی بود من نبودم" هستیم. 
دولت های رئیس��ی و روحانی ه��ر یک  دیگری را 
متهم می کنند. البته رئیس قوه قضائیه اعلام کرده 
که کمتر از یک درصد ای��ن ارز در دولت روحانی 
تخصیص داده ش��ده است. در هر حال مردم همه 
فسادها و از جمله این فساد بزرگ را برای دولت ها 

فاکتور نمی کنند بلکه به حساب نظام می گذارند!
۵. و بالاخ��ره لعنت��ی پنجم اقتص��اد ایران"عدم 
ش��فافیت" اس��ت. عدم ش��فافیت همه تار و پود 
اقتصاد کش��ور را در بر گرفته اس��ت. دسترس��ی 
ب��ه فعالیت های اقتص��ادی وثروت اف��راد به ویژه 
 صاحب منصبان، مقامات و ش��خصیت های کشور 
غیر ممکن اس��ت. پایگاه خبری نورنیوز در همان 
گزارش با عنوان از "چای سیاه" تا"شکر سفید "از 
ابهامات جدی در واردات شکر سخن گفته است و 
این تنها مورد از ابهامات اقتصادی کش��ور نیست. 
در فساد دبش دولت اعلام کرده 6۰ تن از مدیران 
مرتبط را برکنار)بخوانید جابه جا( کرده است، بدون 
آن که میزان نقش و س��هم آن ها را شفاف س��ازی 
کند یا پرونده آن ها را به قوه قضائیه بفرستد. نقش 
آفرینی این تعداد مقام دولتی در این فساد که قطعا 
بیشتر از این ها هستند، بیانگر "فساد سیستماتیک 
"در اقتصاد ایران است و در فساد سیستماتیک باید 
رد پای شخصیت ها، صاحب منصبان یا آقازاده ها، 
دامادها، برادرزاده ها، خواهر زاده ها و سایر بستگان 
آن ها را جست وجو کرد. دکتر قالیباف در ۲۸ آذر 
۱۳۹۸ گفت: "ما یک ائتلاف سیاسی نیستیم، ما 
یک خیزش هستیم برای نجات اقتصاد کشور. ما 
یک خیزش هستیم برای جلوگیری از فقیرتر شدن 
مردم. ما یک خیزش هس��تیم برای این که مردم 
بیشتر تحقیر نشوند. ما به دنبال یک تغییر جدی 
و اساسی هس��تیم، به دنبال تغییری که به جای 
وعده دادن به س��مت عمل کردن برویم. " انتظار 
می رود مجلس و دولت برآمده از این خیزش هرچه 
سریع تر برای دفع شر این پنج لعنتی اقتصاد کشور 
تدبیری اساس��ی، موثر وسریع بیندیشند؛ چراکه 

ناگهان خیلی زود دیر می شود!

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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بازدیدکنندگان در کنار تابلوهایی که مانی مهرزاد )نقاش( نقششان 
زده ایس��تادند و تابلوهایی از »جغرافیای برف« را می نگرند. بدیهی 
اس��ت که موضوع مرگ و سوال های اساسی درباره حقیقت هستی 
و سرنوش��ت انسان موضوعی اس��ت که اغلب توجه مخاطبان را به 
خود جلب می کند؛ چرا که این مس��ئله یکی از اساسی ترین مسائل 
گره خورده با حقیقت انس��ان است. انسان می تواند در هر چیزی به 
دنبال حقیقت هستی خویش بگردد و حالا بعضی از این مخاطبان 
این نمایش��گاه دیدگاه یک هنرمند نس��بت به این مسئله را آثارش 
جست وجو می کنند. نقاش این آثار نیز آن ها را با اندیشیدن به امکان 
وجود ابعاد دیگری از هس��تی خلق کرده است. فضای برفی و نقش 
پررنگ سفید تابلوها سرما را به دل می رساند؛ آنچه که بازدیدکننده 
را دلخوش نگه می دارد خطوط ریز و ظریفی است که اغلب با رنگی 
گرم و ش��یوه ای یکسان بر س��فیدی بوم  نقش بسته است. در کنار 
بعضی از این نقوش هاله ای در میان برف دیده می ش��ود که گاه به 
رنگ های��ی چون آبی و بنفش گرم متمایل ش��ده و گاه آنقدر محو 
روی رنگ س��فید پخش شده که نش��ان کمی از آن دیده می شود. 

نق��وش گاه پس زمینه ای به رنگ خاک و گاه تیره و به رنگ ش��ب 
است. تابلوهای بر دیوار اغلب از المان های مشخصی پیروی می کنند. 
تمامی آثار تقریبا یک الگو را دنبال می کنند. پرندگان، اسب های در 
حال حرکت و بیرق های ظریف س��رخ رنگ و گاهی هم س��بزرنگ، 
آدمک هایی که س��فید و گاه س��یاهند و رقصان روی این بوم ها جا 
خوش کرده اند؛ نبردی در میان این آثار دیده می شود و تمام تصاویر 
به در هم تنیدگی می رسند. مانی مهرزاد � هنرمند نقاش � که این 
آثار را بر دیواره های نگارخانه نگر برده اس��ت، در اس��تیتمنت این 
نمایشگاه درباره غم و اندوهی که در دوران کرونا تجربه کرده است 
نوش��ته؛ او توضیح داده که دو ت��ن از نزدیکان خود را بر اثر ابتلا به 
ویروس کرونا از دس��ت داده و گویی ب��رای اولین بار با چالش هایی 
اساس��ی درباره مرگ و زندگی مواجه ش��ده است. او در استیتمنت 
خ��ود بیان ک��رده که باوره��ای او از معنای زندگی پ��س از تجربه 
س��وگ رنگ دیگری گرفت و ابعاد دیگری از هس��تی را به افکارش 
افزود. این آثار خواب هایی را به تصویر کش��یده که گاه در جنگ به 
س��ر می برند و گاه در صلح؛ در کنارشان تابلوهای »مطلقا ممنوع« 

در میان برف نصب ش��ده است که گاه اس��بان و سواران را متوقف 
می س��ازد. به کارگیری آهنگین خطوط همچون شعری است که در 
باب معنای دنیا س��روده شده و هر دم لشکری را به گوشه ای از این 
جهان می کش��اند. به گزارش ایسنا، او در بیانیه این نمایشگاه که بر 
دیوارنگارخانه نگر با فونت مشکی نقش بسته آورده است: »در دوره 
همه گیری ویروس کرونا جان های بسیاری از دست رفتند، من هم 
خواهرزاده و مادر عزیزم را از دس��ت دادم. این موضوع سبب شد تا 
حقیقت مرگ بیش از پیش برایم ملموس شود و مرا با چالش های 
اساس��ی در رابطه با زندگی و مرگ روبرو س��ازد. سوال های اساسی 
درباره حقیقت هس��تی و سرنوشت انسان که همیشه برایم دغدغه 
بوده اند این بار با شدتی بیشتر به سراغم آمدند و منجر به ایجاد یک 
شوک اساسی در باورهای من نسبت به زندگی شدند. اندیشیدن به 
امکان وجود ابعاد دیگری از هستی به دامنه افکارم افزوده شد و در 
نهایت مسبب شکل گیری مجموعه »جغرافیای برف« شد.برف معانی 
دوگان��ه و گاه متضادی را برایم تداعی می کند؛ هم می تواند نماینده 
پاکی و روشنایی باشد و هم نشانه پلیدی، تاریکی و زوال؛ برف هم 
معنای امید دارد و هم ناامیدی؛ هم س��رور و هم ماتم! برف س��پید 
اس��ت اما سرد. س��پیدی برف در نگاه من اشاره به اقلیم و دنیاهای 
دیگر و حتی روح و موجودات ماورایی دارد. این نقاش��ی ها برای من 
نوعی روبرویی با »خویشتن« است. معتقدم زندگی را باید به تمامی 
زیس��ت حتی با وجود تمام دردها و رنج هایش. برای من نقاش��ی 
کردن تلاش��ی برای درآغوش کشیدن زندگی است. زمین خوردن، 
برخاستن دوباره، خاک ها را تکاندن و دوباره به راه ادامه دادن... مانی 

مهرزاد - آذر ۱۴۰۲«

 مانی مهرزاد دیوارهای »نگر« را سفید کرد

نقش مرگ در نمایشگاه »جغرافیای برف«

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »گناه مشترک«؛ بازسازی چند تابلوی نقاشی روی صحنه

 امیر دلفانی: زندگی تئاتری ها با رانندگی در اسنپ می گذرد 

نمایش »گناه مش��ترک« به نویس��ندگی، طراح��ی و کارگردانی 
ماهی��ار چرمچ��ی قرار اس��ت به زودی در س��الن ی��ک پردیس 
تئاتر ش��هرزاد روی صحنه ب��رود. در این نمای��ش پنج زن خود 
 را در اتاق��ی بتون��ی و س��فید می یابن��د. اتاقی که ن��ه در دارد،

 ن��ه پنجره و نه هی��چ ورودی و خروجی قابل تصور دیگری. آن ها 
که ش��وکه ش��ده اند و هیچ آش��نایی با یکدیگر ندارن��د، در ابتدا 
به ن��زاع با هم می پردازن��د و پس ازآن س��عی می کنند از طریق 
بررس��ی منطقی اوضاع، دلیل زندانی ش��دن خود در این فضای 
عجی��ب را بفهمند. ماهی��ار چرمچی، کارگ��ردان نمایش »گناه 
مش��ترک«، نقاش، ش��اعر و کارگردان سینمای کوتاه است. تمام 
آثار ای��ن هنرمند چه در حوزه تصویر و چه در حوزه تجس��می، 
بر بن مایه های اس��طوره، فلس��فه و روانشناسی مبتنی هستند. او 
تاکنون نمایش��گاه های انفرادی و گروهی بسیاری در گالری ها و 
آرت فیرهای مختلف داخل و خارج از کش��ور برگزار کرده اس��ت. 
او پیش ازاین، نمایش��نامه خوانی »تاب بازی روی عرش��ه« را اجرا 
ک��رده و تاکنون در مق��ام پرفورمر اجراهای زی��ادی در داخل و 
خارج از ایران داشته است. این هنرمند درباره ایده ابتدایی »گناه 
مش��ترک« گفت: »از س��ال ۱۳۹6 ایده اولیه این نمایش��نامه بر 
اساس یک اتفاق کاملًا معمولی خانوادگی به ذهنم رسید. بعد از 
نگارش طرح اولیه و مش��ورت با دوستانی چون زنده یاد ماه چهره 
خلیل��ی تصمیم به اج��رای صحنه ای کار گرفت��م.« او ادامه داد: 

»این اثر نگاهی بس��یار زنانه و پرسش��گر دارد. درواقع سعی شده 
اس��ت تا ابعاد فلس��فی و دغدغه مند کار، پرسش هایی را در ذهن 
مخاطب مطرح کند. ما در طرح اولیه نمایش��نامه، پایان بندی را 
بر عهده تماش��اگر گذاشته بودیم اما بنا به دلایلی در اجرای کار 
پایان بندی متفاوتی را رقم زدیم.« این هنرمند با اش��اره به سابقه 
خود در نقاش��ی گفت: »هرکدام از نقاش��ی های من یک صحنه و 
یک قاب نمایش��ی اس��ت و هر صحنه از نمایش هم یک تابلوی 
نقاش��ی خواهد بود. ش��اید همین نگاه باعث شد تا خانم یوسفی، 
تهیه کننده کار پس از مطالعه نمایشنامه، من را به کارگردانی آن 
ترغیب کند؛ چراکه به نظر می رس��ید نگاه خاص روان شناسانه و 

فلس��فی متن را مؤلف آن بهتر می تواند به نمایش بگذارد.« او با 
بیان اینکه خانه اول و آخر او نقاش��ی است، افزود: »پیوند من با 
نقاش��ی باعث شده اس��ت تا در شیوه اجرا و قاب بندی  پیوندی از 
این هنر تأثیر پذیرفته باش��م.« این نویس��نده و کارگردان ادامه 
داد: »ما س��عی کردیم در این نمایش چندین تابلوی مهم تاریخ 
نقاشی را بازس��ازی کنیم و میزانسن ها به نوعی چیده شده است 
که بازیگران در حرکات خود به سمت تصویرسازی یک تابلو گام 
بر دارند.« چرمچی گفت: »تابلوهای نقاش��ی من همه به س��بک 
رئالیسم جادویی است و هیچ وقت به سبک مینی مال کار نکرده ام 
ام��ا این نمایش محکی بود برای رفتن به س��مت مینی مالیس��م. 
م��ن تلاش کردم ت��ا در چیدمان ح��رکات و طراحی صحنه نگاه 
مینی مالیستی داشته باش��م. با توجه به سبک شناسی مینی مال 
در تاریخ هنر شکل متریال گرایی مینی مالیستی می تواند به نگاه 
فلس��فی کار کمک کند.« او درب��اره انتخاب بازیگران نمایش هم 
توضیح داد: »در انتخاب بازیگر بیش��تر به توان ذهنی آن ها توجه 
داشتم؛ اینکه چقدر قابلیت درک و بازنمایی یک محتوای فلسفی 
را دارا بودن��د برای من اهمیت فراوانی داش��ت. در این راس��تا با 
بازیگران بس��یاری صحبت ش��د و درنهایت به این گروه بازیگران 
رس��یدیم. به این تیم افتخار می کن��م چراکه کاملًا درگیر محتوا 
و دغدغه اصلی متن هس��تند.« به گ��زارش ایران تئاتر، چرمچی 
در پایان س��خنانش گفت: »نمایش »گناه مش��ترک« حاصل سه 
 ماه تمرین فش��رده اس��ت که امیدوارم مخاطبان از تماش��ای آن

 لذت ببرند.« 

امیر دلفانی درباره دغدغه ها و مشکلات تئاتر گفت: وضعیت تئاتر 
ما به گونه ای است که از یک سو خودمان تئاتر را یک مسئله بزرگ 
و ارزش��مند می بینیم، از س��وی دیگر برای درص��د زیادی از افراد 
جامعه و برخی مس��ئولانی که به مس��ائل فرهنگی آگاهی زیادی 
ندارند، یک چیز س��طحی و معمولی اس��ت. وی افزود: مسئولان 
حوزه هنرهای نمایش��ی هر چقدر تلاش می کنند بودجه بیش��تر 
و ح��ال بهتری برای تئاتر اتفاق بیفتد احتمالا مورد توجه مدیران 
قرار نمی گیرد، چرا که مشکل و مسئله در جامعه آنقدر زیاد است 
که مشکلات تئاتری در انتهای تمامی مسائل هم قرار نمی گیرد و 
کسی به آن توجه نمی کند. دلفانی گفت: از سوی دیگر باید از خود 
س��وال کنیم که چرا تئاتر هنوز در سبد کالای فرهنگی مردم قرار 
نگرفته است؟ تئاتری ها ضعیف عمل کرده اند یا مسئولان؟ صادقانه 
ببینی��م عدم تعامل بین ای��ن دو علت اصلی عدم اقبال این هنر با 

پیشینه است. کمیت تئاتر در کشور رو به افزایش است اما این که 
کیفیت آثار پایین آمده قابل چش��م پوشی نیست. باید گفت دیگر 
از آن تئاتر مجذوب کننده دهه های ۸۰ و حتی ۹۰ خبری نیست. 
دلفان��ی درباره دلایل کم ش��دن کیفیت کارهای نمایش��ی افزود: 
متاسفانه جوانان و نوجوانان و هنرجویان تئاتر صبری که نسل های 
گذشته داشتند را ندارند و دوست دارند در سریعترین زمان ممکن 
بازیگری و کارگردانی کنند. احساس می کنند اگر به عنوان عوامل 
در کنار گروه تئاتری باشند زمان خود را تلف کرده اند. نویسنده و 
کارگردان نمایش »هالووین« افزود: البته شاید با توجه به پیشرفت 
زم��ان و امکانات و مهم بودن زم��ان در عصر حاضر این نگاه بیراه 
هم نباشد اما یکی از دلایل بی کیفیت بودن کارها همین می شود. 
با احترام به جوانانی که بعضاً نابغه هستند اما برخی فکر می کنند 
بدون تکمیل سواد هنری و... مانند خم رنگرزی باید تار و پودها را 

داخل خم بیاندازند تا در کس��ری از زمان رنگ شود. دلفانی گفت: 
تهیه کنندگی در تئاتر به تعریف درس��تی نرسیده است. باید این 
مسئله مش��خص شود که تهیه کنندگی با سرمایه گذاری متفاوت 
است. تهیه کننده تئاتر هم در وهله اول به این فکر می کند که آیا 
س��رمایه برمی گردد یا خیر، اما از آنجایی که برای کمپانی هایی از 
این دست بازگشت پول مهم است مطمئنا ساز و کارهای بازگشت 
مال��ی را هم تدبیر می کنند. در این صورت کارگردان دیگر درگیر 
پرداخت هزینه ها و حواش��ی کار نمی ش��ود و فقط ب��ه تولید کار 
درس��ت فکر می کند. به گزارش ایرنا، بازیگر فیلم »سرو زیر آب« 
با اش��اره به شکایات و گلایه های زیاد گروه های تئاتری از حواشی 
تولید آثار نمایش��ی اعم از هزینه و... افزود: تئاتری ها درآمد زیاد و 
ارزش افزوده ای ندارند و در زندگی اکثر تئاتری ها شغل اولشان کار 
کردن در اس��نپ )رانندگی( است و بعد از ظهرها برای تئاتر وقت 
می گذارند به خاطر همین با این ذهن پر مش��غله گاهی می بینیم 

که کیفیت کارها هم بالا نیست. 

 ضبط »چرخ گردون« ادامه دارد

 »جانی دپ« در نقش شیطان ظاهر می شود!

 جایزه برای محمود نظرعلیان

 »تام هاردی« با »موتورسواران« به سینما می آید

مجموع��ه تلویزیونی طنز ۹۰ قس��متی »چرخ 
گردون« به کارگردانی ج��واد مزدآبادی برای 
پخش از ش��بکه دو س��یما در دس��ت ساخت 
اس��ت. این مجموع��ه تلویزیونی داس��تان دو 
رقی��ب کاری � کریم آش��ی و غلام عدس��ی � 
اس��ت. هدف اصلی این مجموعه ایجاد امید و 

سرگرمی و یک فضای تلطیف شده خانوادگی 
اس��ت. حمید لولایی، مجید شهریاری، ساقی 
زینت��ی و... از بازیگ��ران ای��ن مجموع��ه طنز 
هس��تند. تصویربرداری ۳۰ قس��مت نخس��ت 
»چرخ گردون« حدود دو ماه است که در یک 

پارک در حال انجام است./ایسنا 

»ت��ری گیلیام« در تامین س��رمایه چند پروژه 
آخر خود با چنان چالش هایی مواجه شده که 
حتی تا مرز بازنشس��تگی ها ه��م رفت. با این 
وج��ود، یکی از س��ایت های ه��واداران وی در 
ماه آوریل گزارش داد ک��ه این کارگردان قرار 
است فیلم جدیدی با نام »جشنی در پایان« را 

کارگردانی کند.
 به نظر می رس��د او مدت هاست که قصد دارد 
فیلم بلند بعدی خود یعنی »جشنی در پایان« 
را بس��ازد اما مش��کل اساس��ی او این بوده که 
نمی تواند س��رمایه این پروژه را تامین کند… 
»گیلیام« در اکتبر گذش��ته در جشنواره فیلم 

لومیر به حضار به ش��وخی گفت که اگر کسی 
ش��ماره ایلان ماس��ک را دارد ب��ه او بدهد. اما 
اخیراً خبرهای جدیدی ش��نیده می ش��ود که 
حاکی از این اس��ت که »گیلیام« »جانی دپ« 
را برای بازی در نقش ش��یطان در فیلم جدید 
خود در نظر گرفته است. و او از این که »دپ« 
بخشی از این پروژه خواهد بود بسیار مطمئن 
اس��ت. نکت��ه اصلی ای��ن جاس��ت در صورتی 
که »دپ« در این پروژه حضور داش��ته باش��د 
احتمال اینکه »گیلیام« سرمایه لازم برای این 
پروژه را دریافت کند بس��یار بالا می رود./سوره 

سینما   

فیلم کوتاه »مرد ابری« به کارگردانی ش��اهین 
جلالی ب��ه تازگی در بخ��ش رقابتی فیلم های 
کوتاه جش��نواره بین المللی فیل��م ماراتن آتن 
یونان حضور داش��ت. پ��س از اعلام جوایز این 
جش��نواره، محمود نظر علیان بازیگر این فیلم 
کوت��اه به عنوان بهترین بازیگر مرد، توانس��ت 

برنده جایزه ویژه هیئت داوران از این جشنواره 
ش��ود. محمود نظرعلی��ان بازیگ��ر فیلم  کوتاه 
»حروف چی��ن« از ای��ران، س��ه روز پیش هم 
جای��زه بهتری��ن بازیگری مرد بخش مس��ابقه 
پنجمین دوره جشنواره بین المللی فیلم »مِنا« 

در کشور هلند را از آن خود کرده بود./صبا

فیلم س��ینمایی »موتورسواران« به کارگردانی 
»ج��ف نیکولز« ب��ه زودی به اک��ران عمومی 
درخواهد آمد. »موتورس��واران« که اقتباس��ی 
از کتاب��ی ب��ه همین نام نوش��ته »دنی لیون« 
می باشد، داس��تان اعضای کلوب موتورسواری 
»خراب��کاران« در آمریکاس��ت که از یک گروه 
ساده برای موتورس��واری به یک باند خلافکار 

تبدیل می شوند.
 ای��ن فیل��م جنایی که در ده��ه ۵۰ می گذرد 
و »ت��ام ه��اردی« بازیگر فیلم های »ش��والیه 
تاریک��ی« و »ونوم«، »آس��تین باتل��ر« بازیگر 
فیل��م »روزی روزگاری در هالیوود« و س��تاره 

س��ریال »کش��تن ایو« و »جودی کومر« تیم 
بازیگ��ری این فیلم را تش��کیل می دهند. این 
فیلم قرار اس��ت در تاریخ ۲۱ ژوئن سال آینده 
اکران ش��ود. ای��ن فیلم که ب��ه دلیل اعتصاب 
بازیگران هالیوود در اواس��ط س��ال جاری در 
اعتراض به آنچه نابرابری و تضییع حقوق خود 
می دانستند، شانس اکران توسط استودیو قرن 
بیستم را از دس��ت داد، اکنون توسط کمپانی 
نیو ریجنس��ی راهی پرده سینماها خواهد شد. 
نیکولز پیش��تر فیلم های »پناه بگیر«، »ماد«، 
 »وی��ژه نیمه ش��ب« و »لاوین��گ« را س��اخته

 است./فارس

آلبوم »داس��تان کوتاه درخت��ان تو« عنوان یک��ی از تازه ترین 
پروژه های موس��یقایی حسام اینانلو نوازنده کمانچه و آهنگساز 
موسیقی ایرانی است که با همکاری »تونی اوورواتر« و »کلاوس 
گسینگ« در دسترس علاقه مندان قرار گرفته است. این آلبوم 
دربرگیرنده سه قطعه مجزاست که در قالب یک اثر بین المللی 
پی��ش روی مخاطب��ان قرار گرفته اس��ت. پ��روژه ای که از آن 
می توان به عنوان یکی دیگر از تجربه های اینانلو در همکاری با 

نوازندگان و هنرمندان کشورهای دیگر نام برد./مهر

نمای��ش »نوروز« نوش��ته و کار محمد برومن��د برای حضور در 
بیستمین جش��نواره بین المللی رایان هندوستان، راهی دهلی 
می ش��ود. نمایش »نوروز«، نگاهی نو به افسانه کهن عمو نوروز 
و ننه س��رما دارد که دلدادگی آن ها باعث جوانی ش��ان می شود. 
بیس��تمین جش��نواره بین المللی رایان هن��د از ۲۲ تا ۲6 آذر 
 در دهلی ن��و، با حضور ۲۰ کش��ور برگزار می ش��ود. این نمایش 
 Ambedkar جمعه ۲۴ آذر، ساعت ۱۰:۳۰ در سالن بین المللی

در شهر دهلی نو اجرا می شود./مهر 

س��ید محمود اس��لامی معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
سرپرس��ت بنیاد فرهنگی هنری رودکی گفت: در ایام فاطمیه 
و ش��هادت بان��وی دو عالم، حضرت فاطمه زه��را )س(، اجرای 
ویژه ای با عنوان »بانوی آب« در دس��تور کار ارکستر موسیقی 
مل��ی ای��ران قرار گرفته اس��ت. وی افزود: این اج��را ادای دین 
هنرمندان موس��یقی و نوازندگان به بانوی آب و آینه و در رثای 
ریحانه رس��ول الله )ص( اس��ت که با هدایت همایون رحیمیان 

رهبر ارکستر موسیقی ملی ایران روی صحنه می رود./مهر

»بانوی آب« روایت می شود »نوروز« در هند  »داستان کوتاه...« آمد
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مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: در حال 
حاضر در کشــور تعــداد ۱۰۱ پروژه آب شــیرین کن با ظرفیت 
۶۷۲هــزار و ۴۰۰ مترمکعب در شــبانه روز در حال ســاخت و 

بهره برداری است.
هاشم امینی، مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
با تأکید بر سیاســت دولت مبنی بر انتقال آب دریا برای مصارف 
شُرب و صنعت گفت: هم اکنون تعداد ۱۰۱ پروژه آب شیرین کن 
با ظرفیــت ۶۷۲ هزار و ۴۰۰ متر مکعب در شــبانه روز در حال 
ســاخت و بهره برداری است که از این تعداد، ۸۰ پروژه با ظرفیت 
۵۳۳ هــزار و ۵۰۰ مترمکعب در شــبانه روز در حال بهره برداری 
و تعــداد ۲۱ پــروژه با ظرفیت ۱۴۸ هــزار و ۹۰۰ مترمکعب در 
شبانه روز در حال ساخت است که این نشان از عزم و اراده دولت 

برای تأمین آب شرب ساکنان حاشیه دریا دارد.
امینی با اشــاره به برنامه هفتم توسعه کشــور خاطرنشان کرد: 
وزارت نیرو مکلف شده اســت از طریق بخش خصوصی تا پایان 
اجــرای برنامه، تمهیــدات لازم برای تأمین، طراحی و ســاخت 
حداقل ۸۰ درصد از آب شــیرین کن های مورد نیاز اســتان های 
واقع در ســواحل خلیج فارس، دریای عمــان و دریای خزر را از 
طریق خرید تضمینی آب شیرین شــده و نیز مدیریت هوشمند و 
تجمیع خرید آب شــیرین کن ها از طریق انتقال فناوری به داخل 
توسط جهاد دانشگاهی، دانشگاه ها، مراکز پژوهش و شرکت های 

دانش بنیان به انجام برساند.
وی در خصوص استان ها و شهرهای دارای سامانه آب شیرین کن 
گفت: تعــداد ۱۰۱ پروژه آب شــیرین کن فوق از ســال ۱۳۸۵ 
تاکنــون و در اســتان های هرمزگان، سیســتان و بلوچســتان، 
بوشهر، خوزستان، ایلام، یزد، مازندران، گیلان، گلستان، سمنان، 
البرز، اصفهان، کرمان، مرکزی و شــهر کاشان در حال ساخت و 

بهره برداری است.
به گفتــه امینی، در حال حاضــر با تــداوم فعالیت ها در دولت 
ســیزدهم، جمعیت زیر پوشش تاسیسات آب شیرین کن در کل 

کشور به بیش از سه میلیون و ۷۴۷ هزار نفر رسیده است.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور در ادامه به 
سیاســت وزارت نیرو در راستای راه اندازی تأسیسات نمک زدایی 
آب دریا در جزیره قشــم اشاره کرد و گفت: جزیره قشم محصور 
در دریاست و ظرفیتی جز پروژه های نمک زدایی ندارد؛ از این رو 
تمامی پروژه های تامین آب قشــم معطوف به سرمایه گذاری در 
بخش آب شیرین کن هاست. تا کنون با احتساب پروژه تازه تأسیس 
درگهان و لافت، ظرفیت تولید روزانه در شهرستان قشم به بیش 
از ۳۸ هزار متر مکعب رســیده و با تکمیل ســایر پروژه های در 
دست اقدام، ظرفیتی معادل ۱۲ هزار مترمکعب در شبانه روز وارد 
شبکه تامین آب قشــم خواهد شد و جمعیت تحت پوشش این 

تأسیسات در جزیره قشم به ۱۱۱ هزار و ۲۰۰ نفر می رسد.

او افزود: عملیات اجرای خط انتقال آب از ســایت قشــم مولد به 
طول هشت کیلومتر به پایان رسیده است و انتقال آب به مخزن 
»پی پشــت« با موفقیت انجام و انتقال ۵۰۰۰ مترمکعب آب در 
شــبانه روز از سایت »قشم مولد« برنامه ریزی شده است که باعث 
بهبود وضعیت آب شرب جمعیتی افزون بر ۱۹هزار و ۲۹۱ نفر در 

جزیره قشم خواهد شد.
امینی در زمینه هزینه ساخت کارخانه آب شیرین کن عنوان کرد: 
ســرمایه گذاری انجام شده توسط بخش خصوصی برای تولید این 

میزان آب شیرین بالغ بر ۱۳۰ میلیارد تومان است.
وی در خصوص ســایر پروژه های انجام شده در جزیره قشم طی 
ســال جاری گفت: ارتقای آب شــیرین کن شهر ســوزا که باعث 
پایداری تامین آب و افزایش ظرفیت تولید از ۱۰۰ متر مکعب به 
۲۰۰۰ مترمکعب در شبانه روز شده است، ارتقا و بازسازی ایستگاه 
پمپاژ ســدهای خالصی و مپنا، احداث خط انتقال از تاسیســات 
قشم مولد به طول هشت کیلومتر برای تامین آب مورد نیاز شهر 
لافت و ۱۱ روســتای منطقه با جمعیت ۱۹هزار نفر )آب تولیدی 
۳۰۰۰ مترمکعــب( از مهم ترین اقدامات بــرای تامین پایدار آب 

شرب این جزیره بوده است.
به گزارش تســنیم؛ به گفته امینی ارزش پروژه های انجام شده و 
در دست انجام در سطح جزیره قشــم از ابتدای دولت سیزدهم 

تاکنون بالغ بر ۱۰۰۰ میلیارد تومان است.

وزیر نفت با بیان اینکه دیوان محاســبات کمک مطلوبی به صنعت 
نفت داشــته که آثار آن را نیز مشــاهده می کنیم، گفت: همکاری 

بسیار مطلوبی بین وزارت نفت و دیوان محاسبات برقرار است.
جواد اوجی در حاشیه حضور سیداحمدرضا دستغیب، رئیس دیوان 
محاســبات کشــور در وزارت نفت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
نشســت مطلوبی با رئیس دیوان محاسبات کشور داشتیم، در این 
دو ســال و نیمی که از زمان آغاز به کار دولت ســیزدهم می گذرد 
چند نشست با رئیس دیوان محاسبات داشته ایم که البته همکاری 

سازنده ای بین وزارت نفت و این نهاد برقرار است.
وی افزود: رئیس دیوان محاسبات در ابتدای مسئولیت خود برخی 
تکالیف و انتظارهایی از وزارت نفت داشــت که خوشــبختانه تا به 

بسیاری از این تکالیف عمل شده است.
وزیر نفت تصریح کرد: رئیس دیوان محاســبات از سیستم پایش و 

رصد شرکت ملی نفت ایران بازدیدی داشت و فرآیند تولید نفت و 
گاز کشور را مشاهده کرد.

اوجی به بحث انتقال حساب های مربوط به این وزارتخانه به حساب 
خزانه نیز اشــاره و اظهار کرد: یکی از دغدغه های دیوان محاسبات 
این موضوع بود که خوشبختانه تا بخش بسیاری از حساب ها منتقل 
شده و برخی دیگر که باقی مانده به دلیل اشکالات قانونی است که 
با کمک و همکاری دیوان محاسبات در نخستین فرصت برطرف و 

آن ها نیز به حساب خزانه منتقل می شوند.
به گزارش میزان؛ وی گفت: در نشست گزارشی از عملکرد دوساله 
وزارت نفــت در مورد افزایش تولید نفت، گاز، فرآورده های نفتی و 
پتروشیمی به رئیس دیوان محاسبات ارائه شد، البته هم اکنون در 
فصل بودجه هستیم و امیدواریم برخی چالش ها و مشکلات صنعت 
نفت در این بودجه مدنظر قرار گیرد. از دیوان محاسبات و رئیس آن 
نیز تشکر می کنم، این دیوان کمک خوبی به صنعت نفت داشته که 

آثار آن را نیز مشاهده می کنیم.

یک استاد اقتصاد با تاکید بر اینکه دولت باید مانعی برای سفته 
بــازی در بازارهای مختلف ایجاد کند، گفــت: مردم نمی توانند 
با درآمد مشــروع شــغل خود گذران زندگی کننــد، به همین 
 دلیــل از بانک ها تســهیلات می گیرند تا آن را به دلار و ســکه 

تبدیل کنند.
»رســول بخشــی دســتجردی« با بیان اینکه اصلاح ناترازی از 
طریق کنترل ترازنامه بانک ها در دولت ســیزدهم کلید خورده 
است، افزود: دولت از این طریق می خواهد نقدینگی را کنترل و 
رشــد نقدینگی را به حداکثر ۲۵ درصد برساند. به همین دلیل 

به بانک ها دســتور داده تا اعطای تســهیلات را کاهش دهند تا 
ناترازی را از بین ببرد.

وی گفت: افزایش نقدینگی یک عامل درون زا اســت و نباید به 
صورت دستوری وعدم اعطای تسهیلات بانکی کنترل شود، زیرا 
در این صورت دچار مشکل می شویم و همین عامل باز هم منجر 

ناترازی بیشتر ترازنامه بانک ها می شود.
بخشــی دســتجردی تاکید کرد: باید به گونه ای تصمیم گیری 
شود که با کاهش بهره بانکی باز هم مردم برای گرفتن تسهیلات 

بانکی تمایلی نداشته باشند.

وی با اشــاره به انجام فعالیت های ســفته بازی از سوی مردم، 
گفت: دولت باید مانعی برای ســفته بــازی در بازارهای مختلف 
ایجاد کند. مردم از بانک تســهیلات می گیرند تا آن را به دلار و 
ســکه تبدیل کنند. مردم نمی توانند با درآمد مشروع شغل خود 
گذران زندگی کنند. اگر دولت موفق شــود جلوی سفته بازی را 

بگیرد تمایل برای گرفتن وام کاهش پیدا می کند.
به گــزارش ایرنا؛ این اســتاد اقتصاد ادامه داد: باید به ســمتی 
حرکت کنیم که نرخ بهره بانکی را به صفر برســانیم، اما پیش از 

این کار باید مانع سفته بازی در همه بازارها شویم.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران از احتمال 
حضور ۴۰۰۰ تاجر در نمایشــگاه توانمندهای 
صادراتی کشور خبر داد و تصریح کرد ایران از 
یک کشور صادرکننده مواد خام و نیمه خام به 

یک صادرکننده دانش بنیان تبدیل شود.
مهدی ضیغمی، معاون وزیــر صمت و رئیس 
سازمان توسعه تجارت ایران در نشست خبری 
ششــمین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی 
جمهوری اســلامی ایران گفــت: در صادرات 
تمرکز ما بر افریقا، شرق آسیا، آمریکای جنوبی 

و کشورهای اوراسیا است.
وی افــزود: از آنجا کــه در حوزه های معدنی، 
پتروشــیمی و صنایع دستی از ظرفیت خوبی 
برخوردار هســتیم، می توانیم دوبار در ســال 
نمایشگاهی با موضوع توانمندی های صادراتی 
برگزار کنیم. این نمایشــگاه ها به تنوع ســازی 

مقاصد صادراتی ما می انجامد.
ضیغمی ادامه داد: در نمایشــگاه سال گذشته 
۳۰۰۰ تاجــر در رویــداد حضور داشــتند و 
پیش بینی می شــود که تعداد آن ها در ســال 

جــاری به ۴۰۰۰ نفر برســد و ایــن حجم از 
 حضور ما را در تامین هتل و بلیط دچار مشکل 

کرده است.
معاون وزیر صمت اظهار کرد: ایران از یک کشور 
صادرکننده مواد خام و نیمه خام به یک کشور 
صادراتی با محوریت دانش بنیان تبدیل خواهد 
شد و دیگر، کشورها نمی توانند در مورد تهاتر 

برای ما تصمیم گیری کنند.
بــه گــزارش ایلنــا، ششــمین نمایشــگاه 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران 
۸ تا ۱۲ اردیبهشت سال آینده در محل دائمی 

نمایشگاه های تهران برگزار می شود.

ســخنگوی دولت گفت: انتظــار می رود مانند 
همکاری هــای ســابق، در تصویــب بودجــه 
 نیــز بتوانیــم از بــرآورد غیرواقعــی منابــع 

جلوگیری کنیم.
علــی بهادری جهرمــی ســخنگوی دولت در 
نشست خبری خود با خبرنگاران ضمن تسلیت 
ایام شهادت حضرت فاطمه )س( گفت: در روز 
دانشجوی امسال بیش از نیمی از هیئت وزیران 
در دانشــگاه های سراسر کشور حضور یافتند و 
چون برخی اعضا چندین جلسه داشتند، جمعاً 
بیش از ۳۰ جلســه بین دانشجویان با اعضای 

دولت برگزار شد.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اظهار نظر 
کمیســیون تلفیق مجلس درباره کسری ۵۰۰ 
همت در بودجه، عنوان کرد: گزارش کمیسیون 
تلفیق درباره کلیات بودجه ســال آینده مثبت 
بود و ممکن است نمایندگان نظرهای متفاوتی 
داشته باشند. دولت تلاش کرده منابع و مصارف 

به صورت واقعی پیش بینی شود.
ســخنگوی دولت گفت: انتظــار می رود مانند 

همکاری های ســابق، در تصویــب بودجه نیز 
بتوانیــم از برآورد غیرواقعــی منابع جلوگیری 
کنیــم. امیدواریم در گرو این همکاری، بتوانیم 
یک بودجه مناسبی برای ســال آینده داشته 
باشــیم تا به رشد اقتصادی، اجرای مرحله اول 
برنامه هفتم توسعه و جلوگیری از تورم بینجامد.

به گزارش تســنیم؛ بهادری جهرمی در پاسخ 
به سوالی درخصوص عنوان کرد: هدف گذاری 
دولت در توســعه سیاســت خارجی بر مبنای 
توســعه همکاری هــای اقتصادی بــوده و در 
خصوص دیپلماسی همســایگی و کشورهای 
همسایه نیز همین مسئله محور بوده است. این 
تعاملات چندجانبه نیز آثار متعددی داشــته و 
به تحقق رشد اقتصادی کمک کرده و در نیمه 
اول امسال به رشــد ۷ درصدی رسیده ایم. در 
هشت ماه نخســت امســال ارزش صادرات به 
کشورهای همســایه ۱۲ درصد رشد داشته و 
به ۱۸ میلیارد دلار رســیده و مجموع مبادلات 
 تجــاری در این مــدت به ۳۸ میلیــارد دلار 

رسیده است.
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عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه ما در همه بخش ها 
با کســری بودجــه مواجهیم، گفــت: بیشــترین و بزرگترین دلیل 
ناترازی های ما سیاســت های ارزی است. باید در سیاست های ارزی 

تغییراتی ایجاد کنیم.
شمس الدین حسینی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پنل بحث 
و بررسی پیرامون کلیات ناترازی های اقتصاد ایران در همایش »اقتصاد 
ایــران«، گفت: ما نباید روی واژه ناترازی تاکید کنیم و در عین حال 
نباید بر این مسئله نیز تاکید کنیم که ریشه مشکلات اقتصادی کشور 
ناترازی هاســت. ناترازی ها در واقع نتیجه شیوه مدیریت اقتصاد در 
همه دوره ها در ایران اســت. من یکبار دیگر یادآوری می کنم که تیم 
اقتصادی و سیاست گذاری در همه دولت ها باید چند هدف مهم را در 

نظر داشته باشند.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علامه طباطبایی افزود: اگر اتلاف منابع 
زیاد داریم و رشد اقتصادی ما در دهه گذشته متوسط نیم درصد بوده 

به دلیل ناموفق بودن اهداف است.
وی بــا بیان اینکه باید متغیرهای اقتصــادی ثابت و قابل پیش بینی 
باشــد، اظهار کرد: ما در قانون اساسی اصل مهمی به نام توزیع برابر 
درآمدها داریم و در یکی دو ســال اخیر بهتر شــده که نتیجه تغییر 

همان سیاست های اقتصادی است در حالی که در دهه گذشته فاجعه 
بود اما در مجموع ما توزیع کننده درستی نیستیم.

حســینی گفت: اگر درصددیم به ســمت اصلاح برویم باید در چند 
سطح مسئله را دنبال کنیم که مهمترین آن اصلاح ساختار حکمرانی 
اســت. این مسئله را همه درک کرده اند که اگر قرار بر ایجاد سلسله 
مراتب ناترازی ها باشد وقتی بودجه ناتراز باشد، سایر بخش ها نیز ناتراز 

می شود که در اینجا باید رابطه بین حکمرانی و بودجه را ببینیم. وی 
افزود: ایجاد تعهــدات بدون در نظر گرفتن بودجه یکی از بزرگترین 
مشکلات اقتصاد و عامل ناترازی بودجه و در نهایت ناترازی در سایر 

بخش ها است. ما در همه بخش ها با کسری بودجه مواجهیم.

< بزرگترین دلیل ناترازی های ما سیاست های ارزی است
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه افزود: اگر به سیاق گذشته 
عمل کنیم باز هم دچار مشکل می شویم اما باید روش ها تغییر کند. 
یک بخشی از مشــکلات نیز به سیاست های اقتصادی وابسته است. 
بخشی از اصلاحات ساختاری باید از خودمان آغاز شود؛ به عنوان مثال 
در بخش سیاســت های حمایتی آیا با روش موجود می توانیم ادامه 
دهیم؟ باید نظام اقتصادی را با سیاســت های اقتصادی مدون اداره 
کنیم. به گزارش مهر؛ وی گفت: ما به تغییر نگرش ها به تامین مالی در 
اقتصاد کشور نیاز داریم. در بخش سیاست پولی برای ما سخت است که 
بپذیریم که در حال تصدی گری مالی هستیم. بعد می گوئیم که بانک ها 
ناتراز شده اند. بیشترین و بزرگترین دلیل ناترازی های ما سیاست های 
ارزی است. باید در سیاست های ارزی تغییراتی ایجاد کنیم تا اندکی از 

حال بد اقتصاد کاسته شود.

همه بخش ها کسری بودجه دارند

سیاستهایارزی؛عاملاصلیناترازیها
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صادرات

خودرو

معاون وزیــر اقتصاد درباره طــرح موضوعاتی 
مبنی بر تقاضای ایران برای فروش سهام خود 
در بانک توســعه اســلامی تاکید کرد: چنین 
چیزی به هیچ وجه صحت ندارد و اتفاقا مصوبه 
۶ ماه گذشته مجلس این بود که در دور ششم 
افزایش ســرمایه در بانک توســعه اســلامی، 
مشارکت داشته باشیم. در حال حاضر ۹ درصد 
سهام بانک توسعه اسلامی در اختیار جمهوری 

اسلامی ایران است.
علــی فکری، معــاون وزیــر اقتصــاد، درباره 
همکاری های اقتصادی ایران و عربســتان پس 
از توافقات اخیر و میزان استقبال سرمایه گذاران 
عربســتان از ورود به بازار ایــران و تغییر روند 
تجارت دو کشــور اظهــار داشــت: تغییرات 
اینچنینی برای کشورهایی که برای مدت زمان 
طولانی با یکدیگر قطع رابطه داشتند به تدریج 
رخ می دهــد اما در حال حاضر مهمترین حوزه 
تعاملی که بین ایران و عربســتان توسعه پیدا 

کرده، در حوزه بانک توسعه اسلامی است.
وی دربــاره نحوه توســعه همــکاری ایران و 
عربســتان در بانک توســعه اســلامی گفت: 
بانک توسعه  عربســتان بزرگترین ســهامدار 

اســلامی و ایران هم سومین ســهامدار بانک 
توسعه اســلامی است. خوشــبختانه با تغییر 
شرایط سیاسی دو کشور تحولات مثبتی هم در 
روابــط ایران با این بانک رخ داده و این اقدام از 
این جهت مهم است که این بانک پایه همکاری 
پروژه ای و سرمایه گذاری بین ایران و عربستان 
و مجموع کشورهای اسلامی محسوب می شود.

رئیس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران ادامه داد: هم عربســتان 
عضو هیئت مدیریت این بانک است و هم ایران 
و پروژه های مشترک در این هیئت مدیره این 
بانک تعیین و تکلیف می شــوند و این نشست 
در حال حاضر در جده در حال برگزاری است.

به گزارش ایلنا؛ فکری درباره طرح موضوعاتی 
مبنی بر تقاضای ایران برای فروش سهام خود 
در بانک توســعه اســلامی تاکید کرد: چنین 
چیــزی به هیچ وجــه صحت نــدارد و اتفاقا 
مصوبه ۶ ماه گذشــته مجلــس این بود که در 
دور ششــم افزایش ســرمایه در بانک توسعه 
اسلامی مشارکت داشته باشیم و در حال حاضر 
۹ درصد سهام بانک توسعه اسلامی در اختیار 

جمهوری اسلامی ایران است.

معــاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امــور 
خارجه با اشاره به برگزاری ششمین نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی ایران »ایران اکسپو« در 
اردیبهشت ماه ســال آینده، گفت: ۱۱۹ کشور 
برای حضور در این نمایشــگاه درخواست دادند 
 و رایزنی هــا برای حضور نمایندگان کشــورها 

ادامه دارد.
مهدی صفری در نشســت خبری ششــمین 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران با اشاره 
بــه تاکیدات مقام معظم رهبری برای توســعه 
صادرات غیرنفتی، اظهار داشت: دولت سیزدهم 
اولویت را بر ارزآوری از طریق صادرات خدمات 
فنی و مهندســی و کالا قرار داده است که گام 

بزرگی محسوب می شود.
معاون وزیر امــور خارجه با بیان اینکه ســال 
گذشته برگزاری نمایشگاه توانمندی صادراتی 
ایران دوباره احیا شد، خاطرنشان کرد: با حضور 
۷۰ کشور اتفاق بی سابقه ای در کشور رخ داد و 
امسال نیز می توانیم هر چه بیشتر ظرفیت های 

ایرانی در بخش های مختلف را عرضه کنیم.

< هدف گذاری برای صادرات 
         چهار میلیارد محصولات دانش بنیان دلار سال آینده

وی با بیان اینکه عرضــه کالاها برای صادرات 
بخش هــای مختلفی دارد، زیــرا اهداف بر پایه 
توســعه صادرات محصولات دانش بنیان است، 
تصریح کرد: بر اســاس آمار امســال ۲ میلیارد 
صــادرات محصــولات دانــش انجام شــده و 
هدف گذاری برای سال آینده چهار میلیارد دلار 

است.
صفری با بیان اینکه از سوی وزارت امور خارجه 
به ســفرا دســتورالعمل هایی بــرای مذاکرات 
صادر شــده اســت، گفت: تاکنون ۱۱۹ کشور 
درخواســت مثبت برای حضور در ششــمین 

نمایشگاه توانمندی صادراتی ایران داشته اند و 
امیدواریم کشورهای دیگر نیز به این آمار اضافه 
شود؛ زیرا تا اردیبهشت ماه سال آینده که زمان 
 برگزاری این نمایشگاه است، برای رایزنی فرصت 

وجود دارد.
معــاون دیپلماســی اقتصادی وزیــر خارجه 
کشــورمان با بیــان اینکه در زمینــه صادرات 
غیرنفتی قدرت بســیاری به دســت آورده ایم، 
اظهــار داشــت: در غرب آفریقا و کشــورهای 
آسیایی با چندین کشــور مذاکره شده است تا 
توانمندی هــای ایران را عرضه کنیم و این روند 
ادامه خواهد داشــت تا صــادرات غیرنفتی به 

پیشرفت لازم برسد.
به گفته وی، عده ای آمــار واردات را زیاد تلقی 
می کننــد، در حالی که با توجــه به نام گذاری 
امسال به رشــد تولید به واردات مواد اولیه نیاز 
 داریم تا بــا افزایش تولید به صادرات بیشــتر 

دست یابیم.

< انجام مذاکرات بخش خصوصی با عربستان 
        برای توسعه روابط تجاری و اقتصادی

صفری با بیان اینکه صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی در کشورهای هدف اثرات طولانی مدت 
دارد، تاکید کرد: در کشــورهایی مانند ساحل 
عاج، ترکمنستان، تاجیکستان، ارمنستان، تانزانیا 
و بســیاری از مقاصد دیگر نیازمند رایزنی های 
دولتی و سیاسی وجود دارد که دولت سیزدهم 

حمایت لازم را در دستور کار دارد.
به گــزارش ایرنا؛ معاون اقتصــادی وزارت امور 
خارجه با بیان اینکه عربســتان بــرای رویداد 
اکســپو ۱۴۰۳ حضور خواهد داشــت، گفت: 
مذاکرات بخش خصوصی برای توســعه روابط 
تجاری و اقتصادی ادامــه دارد و در این بخش 

پیشرفت هایی بین دو کشور دیده می شود.

رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان 
اینکه مشکل ارزی به برای واردات خودرو وجود 
ندارد و ۱۱۰ میلیون دلار در دو هفته گذشــته 
تخصیص داده شــد، گفــت: واردات خودرو با 
قطعیت امسال و سال آینده ادامه خواهد داشت.
مهدی ضیغمی رئیس ســازمان توسعه تجارت 
در نشســت خبــری در حاشــیه نمایشــگاه 
توانمندی هــای صادراتی ایــران در واکنش به 
اظهارات رئیس ســازمان برنامه و بودجه اظهار 
داشت: منظور آقای منظور را در ارتباط با واردات 
خودرو اصلاح می کنم. رویه دولت در ارتباط با 

واردات خودرو تغییری نکرده است.
وی افزود: منظور ایشــان آن بود که با توجه به 
برنامه واردات و بودجه، زمانی که واردات انجام 

می شود ناترازی صورت می گیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفته بود: وقتی در 
داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ میلیون خودرو 
وجــود دارد اختصاص ۲ تا ۳ میلیــارد دلار از 
 منابع ارزی کشور برای واردات خودرو به صلاح 

کشور نیست.
رئیس سازمان توســعه تجارت ادامه داد: رویه 
دولت آن اســت که واردات خودرو به طور قطع 
در سال جاری انجام شود. برای سال آینده نیز 
در بودجه پیش بینی شــده و بدون خلل انجام 

خواهد شد.
وی در پاســخ به ســوالی در ارتباط با اینکه آیا 
مشکل ارزی برای واردات خودرو داریم، تصریح 
کرد: مشــکل ارزی به معنای عــام خود برای 

واردات خودرو نداریم.
ضیغمی گفت: جلسات مرتبی با بانک مرکزی 
داریم تا رویه تخصیص ارز برای واردات خودرو 
تسریع شــود؛ هفته گذشته ۱۱۰ میلیون دلار 
 به شــرکت ها برای واردات خــودرو اختصاص 

داده شد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت گفت: فرصت 
طلایی بــرای واردات خــودرو در ماه های آتی 
داریم که بتوانیم با اختصاص ارز مناســب رقم 

قابل توجهی خودرو وارد شود.

< واردات ۴۰ هزار خودرو دیگر تا پایان سال
وی در پاسخ به سوال در ارتباط با اینکه تا پایان 
ســال چه تعداد خودرو به کشــور وارد خواهد 
شــد تصریح کرد: این موضوع ارتباط زیادی با 
نحوه تخصیص ارز توسط بانک مرکزی دارد به 
طوریکه اگر ارز مورد نیاز اختصاص یابد حداقل 
۴۰ هزار خودرو دیگر امکان واردات تا پایان سال 

دارد.
ضیغمــی در ارتبــاط با صــدور خدمات فنی 
مهندسی به کشور افغانستان گفت: برای صدور 
خدمات فنی مهندسی با دولت طالبان مذاکره 
صورت گرفته اســت تا برای بازســازی در این 

کشور خدمات فنی مهندسی ارائه دهیم.
رئیس سازمان توســعه تجارت افزود: در حال 
مذاکره هســتیم که منابع مالی این خدمات از 
طریق فاینانس های بین المللی تامین شود و ما 

ارائه کننده آن خدمات باشیم.

< آزاد شدن واردات لوازم خانگی برای تنظیم بازار
وی در پاسخ به این ســوال که با توجه به رفع 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی چه محصولاتی 
به کشور وارد خواهد شد افزود: اکنون جزئیات 
آن را نمی دانــم و معاونت مربوطــه در وزارت 

صنعت در این ارتباط اطلاع رسانی خواهد کرد.
به گزارش تســنیم؛ ضیغمی در پاسخ به سوال 
دیگر گفــت: واردات لوازم خانگــی در ماه های 
گذشــته نیز به طور کامل متوقف نبوده است و 
به صورت ته لنجی و کولبری انجام می شــد اما 

اکنون برای تنظیم بازار وارد می شود.

همکاری ایران و عربستان در بانک توسعه اسلامی
فروش سهام ایران صحت ندارد

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه خبر داد
درخواست ۱۱۹ کشور برای حضور 

در ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران

110 میلیون دلار برای واردات خودرو تخصیص یافت
واردات ۴۰ هزار خودرو تا پایان سال به شرط تامین ارز

وزیر نفت: 

همکاری بسیار مطلوبی بین وزارت نفت و دیوان محاسبات برقرار است

استاد اقتصاد: دولت باید مانع سفته بازی در بازارها شود

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران:

ایران از صادرکننده مواد خام و نیمه خام 
به صادرکننده دانش بنیان تبدیل می شود

بهادری جهرمی: 

رشد اقتصادی کشور در نیمه اول امسال 
به ۷ درصد رسیده است

101 آب شیرین کن در کشور فعال است

رفع کمبود آب قشم با سرمایه گذاری خصوصی


